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  حضــرت آیــت الله خامنــه ای در پیامــی درگذشــت حجت الاســلام زرگــر رئیــس دادگاه انقلاب تهــران و از قضات با ســابقه کشــور
را تسلیت گفتند.  

متن پیام رهبر انقلاب اســلامی به این شرح است:
الرحیم الرحمن  بسم الله 

درگذشــت روحانی مجاهد جناب حجت الاســلام ســیداحمد زرگر رحمةالله علیه را به خانواده و بازماندگان محترم و دوستان و همکاران ایشان 
تســلیت عرض می کنم. شــجاعت و صراحت در مقام قضا و تلاش مجاهدانه در مقام امر به معروف و نهی از منکر، بخشی از خصوصیات ممتاز 

آن مرحوم بود. از خداوند متعال رحمت و مغفرت و حشــر با اجداد طاهرینش را برای ایشــان مسألت می کنم.
خامنه ای سیّدعلی  mamlekatonline.ir
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داریوش قنبری
دولت ابراهیم رئیسی مسائل و مشکلات بسیاری دارد.

بحث تحریم ها و آثار سوء تحریم ها همچنان پابرجا 
اســت. موضوع دوم، مسئله کرونا است که به نوعی 
معیشــت مردم را با مشکل مواجه کرده است. مسئله 
سوم نیز مسائل ســاختاری اقتصاد ایران است که به 

نوبه خود، بیکاری را افزایش داده است. 
متاسفانه یک سری قوانین و تصمیم های نادرست در 
کشور وجود دارد که این قوانین علیه بخش خصوصی 
هستند. ما باید مسیر توسعه کشور را کاملا مشخص 
کنیم. آیا بخش خصوصی در کشــور پذیرفته شــده 
است یا خیر؟ اگر به قانون اساسی رجوع شود، بخش 
خصوصی به رسمیت شــناخته شده و هیچ کشوری 
بی توجه به بخش خصوصی رشد و توسعه نیافته است.

تجربــه ثابت کرده که انتصابات دولتی به شکســت 
می انجامد و نمی شــود اقتصادی را سراغ داشت که 
هم دولتی بوده و هم موفق باشــد. بخش خصوصی 
موتور محرک اقتصاد کشور است. قوانین محدودکننده 
کشور، با توجه به شرایط تحریمی، برای شرایط خاص 
و فوق العاده اســت که باید به صورت محدود و کوتاه 
باشــد اما اگر در بلندمدت اجرا شود، کشور از توسعه 
عقب می ماند و بخش خصوصی محدودتر خواهد شد.

همچنین سنگ بنایی که از گذشته برای تقویت بخش 
خصوصی پدید آمده بود، از میان خواهد رفت و بخش 
خصوصی تضعیف می شود. تضعیف بخش خصوصی 
نه تنها به نفع کشور نخواهد بود بلکه کشور را به عقب 

خواهد راند. 
عواملی که موجب تضعیف بخش خصوصی شده، باید 
برطرف و تعیین تکلیف شــوند تا زمینه برای رشد و 
شکوفایی کشور فراهم شود. مسائل اقتصادی بسیار 
پیچیده هستتد و این قبیل مسائل باید از طریق قوانین 
اصلاح شوند تا زمینه برای توسعه بخش خصوصی و 
ســرمایه گذاری در این بخش افزایش پیدا کند. آقای 
رئیســی باید با همکاری مجلس، قوانین و مقررات 

تضعیف کننده بخش خصوصی را متحول کند.
مسائل سیاســی نیز بی ارتباط با مســائل اقتصادی 
نیستند. اگر در این زمینه نگرانی وجود داشته باشد، به 
دلیل تبعات مسائل اقتصادی است که  خود را در قالب 
مسائل سیاسی نشــان می دهد. اگر آقای رئیسی به 
اقتصاد توجه کند، می تواند مسائل سیاسی را تاحدودی 

رفع کند.
* فعال سیاسی اصلاح طلب

دردسرهای رئیسی در آغاز کار

 حمایت از پلتفرم های 
 داخلی که مولفه قدرت

 برای کشورند

جامعه ایثارگران با ظرفیتی بالا 
قادر به حل مشکلات کشور 

است

 حضور پررنگ
 استارت آپ ها در صنعت بیمه 

برای عملکرد بهتر

 برنامه ریزی برای
 استفاده بهتر از ظرفیت های آبی 

در تولید برق

زنگ سال تحصیلی سوم مهر 
با حضور رئیس جمهور نواخته 

می شود
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان اینکه 
بخش خصوصی پیشران توسعه و حافظ استقلال 
کشور است، تاکید کرد که به منظور حل مشکلات 

این کسب وکارها و حذف موانع پیش روی...

 معاون رئیس جمهوری و رییس بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران گفت: جامعه ایثارگران جامعه ای 
نخبه اســت که یکی از نشانه های آن عضویت 

۱۸۰ نفر از اهالی این خانواده در ...

صنعــت بیمه یکی از صنایعی اســت که باوجود 
کاســتی های مختلف، همواره به رشد خود ادامه 
داده، امــا درحال حاضرایــن حرکت رنگ و بوی 

دیگری هم به خود گرفته به  طوری که...

مدیرعامل شرکت توســعه منابع آب و نیروی 
ایــران، از برنامه ریزی برای اســتفاده بهتر از 
ظرفیت های آبی کشــور به منظور تولید برق از 

منابع آبی خبر داد و...

سرپرســت وزارت آمــوزش و پرورش گفت: 
نقطــه عزیمت هــر جامعه برای دســتیابی 
به اهداف و آرمان های ترســیم شــده، نظام 

آموزش و پرورش آن کشور است و ...

شرط افزایش صادرات غیر نفتی از نگاه فعالان بخش خصوصی

بخش خصوصی منتظر تعیین تکلیف 
اف ای تی اف است 

اصلاح طلبان منتظراقدامات دولت رئیسی هستند 
محمود صادقی ضمن تحلیل وضعیت اصلاحات از مواجهه با دولت سیزدهم گفت

 تلاش همگانی دانشمندان جهان برای مقابله با کووید-19

کرونا تمام نمی شود 1۳۸ واکسن جدید در راه است!

افزایــش تجــارت خارجــی و رشــد صادرات 
غیرنفتی از جمله اهداف تعیین شــده از ســوی 

دولت سیزدهم است .
بر اســاس برنامه اعلام شــده از ســوی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت مقرر است تنها در نیمه 
دوم ســال حجم صادرات غیر نفتی رشــدی 5 
میلیارد دلاری را جربه کند، این در حال اســت 
کــه فعالان بخــش خصوصــی معتقدند هنوز 
اســتراتژی های اقتصادی دولت در حوزه بین 

الملل روشن نیست.
افزایش  فعــالان بخش خصوصــی معتقدنــد 
صــادرات و پایداری این اتفــاق در گرو تدوین 
استراتژی اقتصادی کشور در این مقطع حساس 

است. ســخنگوی اتحادیه صادرکنندگان نفت، 
گاز و پتروشــیمی ایــران در ایــن خصوص به 
خبرآنلاین گفت: انتظار میرود استراتژی تجاری 
ایران صادرات محور باشــد ضمــن اینکه باید 
تلاش شــود تــا حداکثر نیازها از بــازار داخلی 
تامین شود اما هنوز مسیر حرکت دولت در این 

حوزه چندان روشن نیست.
ســید حمید حسینی در توضیح این مطلب ادامه 
داد: بر این اســاس باید شرایط کسب و کار نیز 
تســهیل شــود. تنها راه نجات اقتصاد ایران در 
شــرایط فعلی می تواند صادرات باشد زیرا ما دو 
فرصت داشــتیم که نتوانســتیم از آنها استفاده 

کنیم.
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اقتصادی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران

رئیس قوه قضائیــه گفت: نحوه دریافت 
مالیات آســیب های جدی در پی دارد که 
باید این روند با همکاری قوای سه گانه 

تغییر کند.
بــه گزارش مرکز رســانه قــوه قضائیه 
محسنی  والمســلمین  حجت الاســلام 
اژه ای در جلسه صبح دوشنبه ۲۲ شهریور 
۱۴۰۰ شــورای عالــی قــوه قضائیه با 
حجت الاسلام  مرحوم  درگذشت  تسلیت 
والمســلمین ســید احمد زرگــر رئیس 
دادگاه انقــلاب تهــران اظهار داشــت 
حجت الاســلام زرگر در طول سال های 
بعد از انقلاب با روحیه انقلابی و جهادی 
و اخــلاص و خطرپذیری زندگی خود را 

وقف انقلاب و مردم کرده بود.
رئیس قوه قضائیــه افزود: آن مرحوم در 
صحنــه مبارزه با مافیای مــواد مخدر و 
سوداگران مرگ مجاهدت فراوان کرد و 
با وجود تهدیدات ذره ای کوتاه نیامد و در 
زمانی که با حکم ویژه، مسئولیت مبارزه 
با اشــرار را برعهده گرفت قاطعانه عمل 
کرد و کسانی که امنیت و آرامش جامعه 

را تهدید می کردند سر جای خود نشاند.
کــرد:  خاطرنشــان  اژه ای  محســنی 
حجت الاسلام زرگر در گرفتن بیت المال 
از مفســدین و مشمولان اصل ۴۹ قانون 
اساســی با دقت و حساسیت عمل کرد 
و دســت مفســدین را بدون اغماض و 
تبعیض کوتاه می کرد و در صحنه مبارزه 
با ضد انقلاب نیز اهل مماشات نبود و در 
هر مســئولیت سنگینی که از سوی نظام 

به او واگذار شد موفق عمل کرد.
رئیس قوه قضائیــه در بخش دیگری از 
سخنانش با اشــاره به احصاء مشکلات 
مردم در دادگســتری ها و ســازمان های 
وابســته در مدتــی که وی مســئولیت 
دستگاه قضا را برعهده گرفته، از زندان به 
عنوان یکــی از مراکزی یاد کرد که طی 
ماه های اخیر برای اصلاح آن تلاش های 

زیادی صورت گرفته است.
محسنی اژه ای افزود: در مدت کوتاه اخیر 
بیش از یکصد زندان در سراســر کشور 
به دفعات مورد سرکشــی قرار گرفته و 
بخشــی از مسائل آن رســیدگی شده و 
روند بهبود وضعیــت زندان ها همچنان 

ادامه دارد
وی با اشــاره به بازدید روز جمعه خود از 
زندان دماوند، از رئیس کل دادگســتری 
اســتان تهران خواســت کــه وضعیت 
زندانیان و کســانی که اعلام کردند چند 

ماه اســت بلاتکلیف مانده انــد و امکان 
تبدیل قرارشــان وجود دارد بررســی و 

مشکل آنها را برطرف کنند.
وی همچنین به رئیس کل دادگســتری 
استان تهران مأموریت داد به درخواست 
زندانیــان ندامتگاه دماوند بــرای بهبود 
نحوه تماس با خانواده شــان و همچنین 
رفع مشــکل نهایی شدن پرونده هایشان 

رسیدگی نماید.
رئیس قوه قضائیه مشکل دیگر مراجعان 
به دادگستری ها را مسائل مربوط به زنانی 
عنوان کــرد که برای پیگیــری پرونده 
حقوقی خود یا اعضای خانواده شــان به 
این مراکز مراجعه می کنند و تأکید کرد: 
البته رفع همه این مشــکلات به تنهایی 
از دست قوه قضائیه بر نمی آید و نیازمند 

کمک مجلس و دولت است.
اژه ای افزود: یکی از مسائل زندان مربوط 
به کسانی می شود که معتاد هستند و به 
دلیل خرید و فروش یــا نگه داری مواد 
مخدر در زندان به ســر می برند که این 
شخص تا خارج از زندان بوده خانواده او 
یک نوع گرفتاری داشــتند و حالا که به 
زندان افتاده مشکلات خانواده بیشتر شده 
و درگیر آسیب اجتماعی شده اند که یکی 
از آنها بازماندن فرزندان از تحصیل است.

وی ادامــه داد برخی از خانواده این افراد 
درآمــد ندارند و حتــی در زمانی که مرد 
خانواده در زندان نبوده تأمین معیشــت 
آنها دشــوار بوده و اکنون که شــوهر در 
زندان اســت خانواده بدون امکان تأمین 
معاش دچار گرفتاری و آسیب شده است.

محسنی اژه ای افزود: مشکلاتی که برای 
خانواده ها در این مسیر برای دیدن فرزند 
از ســوی مادر یا ملاقات با فرزند توسط 
پدر در صورت حضانت فرزند توسط مادر 
و یا مراجعه به دادگستری برای دریافت 
مهریه تقسیطی وجود دارد نیازمند توجه 
ویژه اســت.وی تأکید کرد که در همین 
راســتا در هفته گذشــته نشست هایی را 
بــا اعضــای کمیســیون های قضائی و 
اجتماعــی و همچنین فراکســیون زنان 
مجلس داشــته و با تبیین این مشکلات 
برای آنها، خواســتار کمک نمایندگان در 
جهــت بازنگری و اصــلاح قوانین و در 
صورت لزوم وضع قانــون جدید در این 

خصوص شده است.
محســنی اژه ای همچنیــن گفت که از 
معاونت امور زنان ریاســت جمهوری نیز 
خواســته که ضمن بازدید از زندان ها و 

از وضعیت زندانیان و سرکشــی  اطلاع 
به خانواده های آنها دستگاه قضائی را در 
اصلاح قوانین و مقررات و رفع مشکلات 

این حوزه یاری دهند.
رئیس قوه قضائیــه در بخش دیگری از 
ســخنانش یکی از مهمتریــن اقدامات 
در دوران جنــگ اقتصــادی را مبــارزه 
همــه جانبه با فســاد در همــه ابعاد و 
عرصه ها عنوان کــرد و گفت: در دوران 
جنــگ اقتصادی از طرفی باید با فســاد 
مبارزه کنیم و از طرفــی باید از فعالان 
اقتصــادی که می خواهنــد در چارچوب 
قانون سرمایه گذاری و تجارت کرده و از 
طریق تولید، نیازهای مردم را تأمین کنند 

حمایت نمائیم.
محسنی اژه ای تأکید کرد دستگاه قضائی 
با کســانی که در شــرایط دشوار جنگ 
اقتصادی در زمین دشــمن بازی و فشار 
مضاعف بــه مردم وارد می کنند، قاطعانه 

برخورد خواهد داشت.
وی از دســتگاه های اطلاعاتی و امنیتی 
نیز خواست که با جداسازی صف کسانی 
که می خواهنــد به مــردم خدمت و در 
چارچــوب ضوابط قانونــی منافع خود را 
نیز تأمین کنند، با کسانی که چوب لای 
چرخ نظام اقتصادی کشــور می گذارند و 
بازار را به هــم می زنند و نیازمندی های 
مردم را احتکار می کنند تا با قیمت گزاف 

بفروشند، قاطع برخورد کنند.
رئیس دســتگاه قضا گفت: همانطور که 
رئیس جمهــور نیز بارهــا تأکید کردند 
اگــر می خواهیــم هــم موانــع تولید و 
ســرمایه گذاری برطرف و هم با فســاد 
مقابله شود، بخش عمده اقدامات باید از 

سوی دولت صورت گیرد.
محســنی اژه ای ادامــه داد: امور اجرایی 
واردات و صادرات و فرآیند سرمایه گذاری 
و صدور مجوزها در دست دولت است که 
اگر به درستی ریل گذاری و نظارت نشود 

در این مسیر خطا بوجود می آید.
وی بــا بیان اینکه مقــام معظم رهبری 
بــه دنبــال تحقــق عدالــت اجتماعی 
هســتند تصریح کرد هر برنامه ای که در 
حوزه های مختلف اجرا می شود باید یک 

پیوست عدالت داشته باشد.
رئیس قوه قضائیه با تأکید بر لزوم حذف 
بســترها و گلوگاه های فساد یکی از این 
بسترهای مهم فساد زا را »زمین« عنوان 
کرد و گفت بســیاری از پرونده ها که به 
آســیب های جدی منتهی شده از زمین 

نشــأت می گیــرد که در اختیــار دولت، 
وزارت راه و مســکن و منابع طبیعی قرار 
دارد و بــه بهانه های مختلــف در اختیار 

دیگران قرار می گیرد.
محســنی اژه ای ادامــه داد این زمین ها 
برای اجــرای پروژه های کشــاورزی یا 
دامداری در اختیار افراد قرار می گیرد اما 
به دلیل فقدان نظارت، با دور زدن قانون 
دستخوش تغییر کاربری می شوند و این 
مســئله باعث ایجاد شــکاف بزرگ بین 

غنی و فقیر می شود.
وی در ایــن خصوص به ذکر نمونه هایی 
از تخلفــات صورت گرفته در حوزه زمین 
پرداخت و گفت که برای نمونه پرونده ای 
در کــرج وجــود دارد که هــزار هکتار 
زمین با کاربــری زراعی به راحتی تغییر 
کاربری داده شده و برای احداث مسکن 
و شهرک سازی مورد بهره برداری گرفته 

است.
رئیــس عدلیه خاطرنشــان کــرد: برای 
رســیدگی به این پرونده نماینده ویژه از 
ســوی رئیس قوه قضائیه به البرز اعزام 

شده است.
محســنی اژه ای گفت که پرونده دیگری 
مربوط به اطراف تهران در دست بررسی 
اســت که ۷۰۰ هکتار زمیــن زراعی با 
کمک دســتگاه های دولتــی و اعمال و 
نفوذ در شــهرداری ها و دور زدن قانون 
تغییر کاربری داده شده و برای ساخت و 
ساز جواز گرفته اند که البته افراد متخلف 

دستگیر شده اند.
وی به پرونده دیگری در این زمینه اشاره 
کرد و گفت که در شــرق تهران چندین 
هکتار زمیــن برای نهال کاری در اختیار 
فردی قرار گرفته که آن شخص امتیازاتی 
را هم برای این کار دریافت کرده اما بعد 
از مدتی با ترفندهای مختلف این اراضی 
را تغییر کاربری داده و با احداث شهرک، 
خانه های ساخته شده را به قیمت بالایی 
دیگر  یکی  قضائیه  قوه  می فروشد.رئیس 
از بسترهای فسادزا را »ارزهای ترجیحی 
و غیــر ترجیحی« عنوان کــرد و با بیان 
اینکه دولت باید در این خصوص تصمیم 
قاطعی بگیرد اظهار داشت به برخی افراد 
برای وارد کردن اقــلام مورد نیاز مردم 
همچون گوشت و مرغ ارز ترجیحی داده 
شــده تا این اقلام را وارد کشور کنند اما 
هم این ارزها برنگشته، هم وضعیت بازار 
به گونه ای است که اقلام مورد نیاز مردم 

با قیمت گران فروخته می شود.

وی بــا تأکید بر لزوم نظــارت بر نحوه 
تخصیــص ارز و چگونگــی مصرف آن 
خاطرنشــان کرد که برخی افراد در سایه 
نبود نظارت میلیاردهــا میلیارد ثروت به 
دســت آورده اند و در کنار آن در کشــور 

شاهد کوخ نشینی تهیدستان هستیم.
رئیس قوه قضائیه از »تسهیلات بانکی« 
به عنوان یکی دیگر از بسترهای فساد زا 
یــاد کرد و گفت: تعداد افرادی که بالای 
هزار میلیارد تومان معوقه بانکی دارند و 
برای آنها پرونده هایی نیز تشــکیل شده 
محدود اســت اما همین تعداد نیز موجب 

اخلال در نظام بانکی شدند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
افزود: بعضی افراد تسهیلات بانکی را به 
بهانه های مختلف مانند ســرمایه گذاری 
دریافت کردند اما این تســهیلات را در 
جای خود مصرف نکردند و اگر برای این 
مسئله به صورت ریشــه ای تدبیر نشود 

اقدامات قضائی کم اثر خواهد بود.
رئیس دستگاه قضا نقدی نیز به تصمیم 
دیــوان عالی کشــور درباره نرخ ســود 
تسهیلات بانکی داشت و متذکر شد که 
در صدور رأی وحدت رویه و بخشــنامه 
صادره در این خصــوص نیز دقت کافی 

صورت نگرفته است.
وی در توضیــح این مطلــب گفت که 
باید بیــن قراردادهای بانکی تفاوت قائل 
شــد و همانطور که دریافت سود مرکب 
و ســود تســهیلات بیش از نرخ مصوب 
بانک مرکزی و شــورای پــول و اعتبار 
خلاف است، هزینه کرد تسهیلات خارج 
از موضوع مقرر و ثروت اندوزی از این راه 

نیز خلاف است.
رئیس دســتگاه قضا گفــت: برخی افراد 
برای سرمایه گذاری در حوزه دامداری و 
کشاورزی یا راه اندازی کارخانه ها و وارد 
از بانک ها تســهیلات  اولیه  کردن مواد 
گرفته انــد اما با این پول ها زمین خریدند 
که حالا این زمین ها ۱۰ برابر قیمت پیدا 
کرده و حتی اگر ســود بانکی را بیش از 
نرخ مصوب بانک مرکزی بپردازند باز هم 

سود می کنند.
محســنی اژه ای افــزود: برخــی با این 
تســهیلات دریافتی سکه خرید و فروش 
کردند و ســودهای کلانی به جیب زدند 
و دو پرونــده در دادگاه کیفری و حقوقی 
تشکیل دادند و جلوی اجرای ثبت را هم 
گرفته انــد که این باعــث تضییع حقوق 

بیت المال شده است.

رئیــس قــوه قضائیه بر همین اســاس 
خاطرنشــان کرد که بایــد رأی وحدت 
رویه دیوان عالی کشــور مورد بازنگری 
و اصلاح قرار گیــرد و در عمل هم باید 
بین قراردادهای بانکی تفاوت قائل شد تا 
افراد سودجو بر اساس احکام دادگاه ها به 

سودهای کلان نرسند.
محســنی اژه ای به موضوع مالیات ها نیز 
اشاره کرد و گفت: نحوه دریافت مالیات 
آسیب های جدی در پی دارد که باید این 
روند با همکاری قوای سه گانه تغییر کند.

وی ادامــه داد: در کنــار دریافت مالیات 
از کاســب جز و کارمند بایــد ببینیم چه 
افرادی مشمول پرداخت مالیات نمی شوند 
و کسانی که مشمول مالیات هستند چه 
میــزان مالیات پرداخــت می کنند و چه 

مفرهایی برای گریز مالیاتی وجود دارد.
رئیس قوه قضائیه با بیــان اینکه قانون 
مالیات و پیوست های آن را مطالعه کرده 
تصریح کرد نحوه تنظیم و پیچیدگی کار 
حوزه مالیاتی به گونه ای است که در این 
فرآیند پیچیده و غیره شــفاف هم امکان 
فرار مالیاتی وجود دارد و هم این بســتر 

فساد زا ست.
محســنی اژه ای با ذکر نمونه ای در این 
زمینــه گفــت: در یکــی از پرونده های 
قضائی فردی اعلام کرده که ســازمان 
مالیاتــی پس از بررســی تراکنش مالی 
او که مثــلًا ۱۰۰۰ میلیارد گردش مالی 
داشــته، میــزان واریز و خــروج وجه از 
حســاب را ملاک پرداخــت مالیات قرار 

داده است.
وی ادامه داد: این شخص گفته نوع کار 
من به گونه ای اســت که به دلیل خرید 
و فروش روزانه مبالغ زیادی به حســابم 
واریز و از حســابم خارج می شــود و من 
آماده پرداخت مالیات هستم اما به نحوه 
محاســبه مالیات اعتراض کرده و بعد از 
بررســی مشخص شــده روش محاسبه 
غلط بــوده و ضابطه مند نبوده و چندین 
برابر میزان مالیات تأمین شــده برای او 

کاهش یافته است.
رئیس دســتگاه قضا با تأکیــد بر اینکه 
رئیــس جمهــور بارهــا اعــلام کرده 
بسترهای فســاد را دقیقاً می شناسد و به 
دنبال برطرف کردن آنهاست، تأکید کرد 
باید نحوه محاسبات مالیاتی نیز با کمک 
مجلــس و دولت اصلاح شــود و تا این 
اصلاحات صورت نگیرد مبارزه با فســاد 

اثربخش نخواهد بود.

در شورای عالی قوه قضائیه مطرح شد؛

معرفی بسترهای فسادزا در کشور

اولیانوف: ایران سیگنال های 
دلگرم کننده ای ارسال می کند

نماینده روسیه در ســازمان های بین المللی ضمن دلگرم 
کننده خواندن اظهارات سخنگوی وزارت امور خارجه ایران، 
در پیامی اعلام کرد که اکنون زمان از ســرگیری مذاکرات 

وین فرا رسیده است.
به گزارش خبرگزاری مهــر، »میخائیل اولیانوف« نماینده 
روســیه در سازمان های بین المللی با انتشار پیامی توئیتری 

سیگنال های ارسالی از سوی ایران را دلگرم کننده خواند.
وی با اشاره به صحبت های »سعید خطیب زاده« سخنگوی 
وزارت امور خارجه ایران در پیام توییتری اش، نوشت: )این 
سخنان( ســیگنال دلگرم کننده ای از جانب ایران است. از 
ســرگیری مذاکرات وین مدت ها است که به تعویق افتاده 
است.اولیانوف در ادامه نوشت: فاصله زمانی بین دور ششم 
و هفتم مذاکرات وین از بیســتم ژوئن )۳۰ خرداد(، بســیار 
طولانی شده است. اکنون زمان بازگشت به میز مذاکره فرا 

رسیده است.
وی پیشتر نیز از موفقیت آمیز بودن سفر »رافائل گروسی« 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران خبر داده و 
گفته بود که شورای حکام از نتیجه آن استقبال خواهد کرد 
و همچنین نسبت به ادامه هرچه سریع تر مذاکرات وین ابراز 
امیدواری کرده بود.بر اســاس این گزارش، اولیانوف در پیام 
خود نوشت: مایه خرسندی است، توجه داشته باشیم که در 
این موارد روسیه و اتحادیه اروپا همفکر هستند. ما از نتایج 
ســفر آقای گروسی به تهران استقبال می کنیم. ما خواستار 
از سرگیری زودهنگام مذاکرات وین در زمینه احیای برجام 
هستیم. امیدوارم آقای »مورا« و دیگر همکاران را به زودی 

بر سر میز مذاکرات ملاقات کنیم.
همزمان با سفر رافائل گروســی به ایران، دو طرف بر سر 
تعویض کارت های حافظــه دوربین های نظارتی به توافق 
رسیدند.محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران، در 
یک کنفرانس مطبوعاتی مشترک با رافائل گروسی، ضمن 
اعلام این مطلب گفت که بــه زودی یک هیأت از آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به ایران خواهد آمد تا اقدامات فنی 
برای تعویض کارت های حافظه را انجام دهد. به گفته وی، 
کارت های قدیمی در ایران »نگهداری و پلمپ می شود« و 

کارت های جدید نیز در دوربین ها نصب خواهند شد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارسیاست

خبر
مدیران از خود شیفتگی دوری 

کنند 
فرمانده نیــروی هوایی ارتش گفت: مدیران باید 
از خودشــیفتگی و خودبســندگی دوری کنند و 
عــلاوه براین باید کیفیــت کار را هم به صورت 

مداوم افزایش دهند.
به گزارش خبرگــزاری مهر، امیر عزیز نصیرزاده 
فرمانــده نیروی هوایــی ارتــش در یازدهمین 
جشــنواره مالک اشــتر، با بیــان اینکه هدف از 
اشــراف، نظارت بر عملکرد مدیران است، اظهار 
داشــت: یکی از عناصر اثرگذار یک مجموعه و 
جامعه مدیریت صحیح است که باعث به فرجام 
سعادت رسیدن سازمان می شــود و برای اینکه 
بار ســنگین مدیریت و مســئولیتی که بر عهده 
مدیران اســت به ســر منزل مقصود برسد باید 

مدیران آمادگی روحی داشته باشند.
وی افزود: منظــور از آمادگی روحــی در اینجا 
توســل جســتن به خداوند و نیایش، ذکر، تقوا و 
ترس از مواخذه الهی اســت و پیامبر اکرم )ص( 
در خصــوص مدیریت می فرماید، اگر دســتگاه 
مدیریت سالم و صالح باشد خطاهای متن جامعه 
قابل اغماض اســت، اما اگر مدیر از رأس صلاح 
و ســلامت و تقــوا و عدل دور باشــد حتی اگر 
صلاحی وجود داشــته باشد آن صلاح نمی تواند 

سازمان را به سر منزل مقصود برساند.
امیر نصیرزاده با اشاره به ویژگی های مدیر صالح 
گفــت: برای ایجاد یک مدیریت صالح و ســالم 
چند اصل نیاز اســت اولین اصل همان آمادگی 
روحی و دومین اصل، رفتار مدیران است که باید 
از خودشــیفتگی و خودبسندگی دوری کنند؛ گام 
ســوم اهمیت دادن به بحث نظارت ها و دیگری 
تحول گرایی است که یک مدیر باید کیفیت کار 
را به صورت مــداوم افزایش داده و در کار خود 
همیشــه اعتدال را نگه دارد و رفتار مدیریتی او 
بر اســاس احکام الهی باشــد تا هم خداوند از او 
راضی وخشــنود باشد و هم جامعه سالم و صالح 

بر اساس قوانین اسلامی داشته باشیم.
حجت الاســلام ســید احمد قاضی رئیس اداره 
عقیدتی سیاســی نیروی هوایــی ارتش نیز در 
این مراسم با اشــاره به آیه اول سوره حجرات، 
گفــت: در این آیه خداوند تقدم جســتن از رهبر 
جامعه اسلامی را به شدت نهی کرده است، زیرا 
کســی که در کارهایش از خدا و پیامبر پیشــی 
می گیــرد، در مدیریت نظام اســلامی خلل وارد 
می کند و جامعه را به هرج ومرج می کشاند و در 
حقیقت نظام قانون گــذاری را بازیچه تمایلات 
خــود قرار می دهد.وی افــزود: عمل به این آیه، 
جلوی بســیاری از خطاها را می گیرد، زیرا گاهی 
خواســته مردم، پیروی انسان از حدس و تخمین 
یا میل به ابتکار و نوآوری و یا قضاوت عجولانه 
و یا گمان آزاد اندیشــی، انسان را وادار به گفتن، 
نوشــتن و یــا گرفتــن تصمیماتــی می کند که 
ناخودآگاه از خواســته خدا و رسول جلو می افتد. 
همان گونه که گروهی به گمان عبادت، قاطعیت 
 و زهد و ســاده زیســتی، از خدا و رسول پیشی

 گرفتند.

سرلشکرباقری: برای ترویج 
فرهنگ دفاع مقدس از 

روشهای نوین استفاده کنیم
رییس ســتاد کل نیروهای مســلح با تاکید بر اهمیت 
همکاری و تعامل میان شــهرداری تهران و نیروهای 
مسلح در اداره موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، 
گفت: باید نسبت به نشر و ترویج فرهنگ دفاع مقدس با 
بهره گیری از روش های نوین هنری توجه داشته باشیم.

به گزارش ایرنا از دفاع پرس، سرلشــکر پاسدار محمد 
باقری روز دوشنبه در هشــتمین نشست هیات امنای 
موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در محل این 
مــوزه، با تبریک به علیرضا زاکانی به جهت تصدی در 
حوزه شهرداری تهران، گفت: شورای شهر و شهرداری 
تهران می توانند با بهره گیــری از ظرفیت های موجود 
کمک شــایانی را در حوزه ارائه خدمات به مردم عزیز 

داشته باشند.
رییس ستادکل نیروهای مسلح با اشاره به اهمیت فرصت 
خدمت در ســایه امنیت و آرامش ذیــل نظام مقدس 
جمهوری اســلامی، گفت: حقیقتا مردم ما مســتحق 
اقدامات جهادی و کارآمد برای ایجاد شــرایط بهتر در 
زندگی به لحاظ مادی، فرهنگی و معنوی هســتند؛ که 
امیدواریم آقای زاکانی بتوانند در دوره مسئولیتشــان به 
نحو احسن در این عرصه گام های موثر و سازنده بردارند.

سرلشکر باقری با اشاره به اقدام ارزنده شهرداری تهران 
در حــوزه احداث مــوزه ملی انقلاب اســلامی و دفاع 
مقدس، افزود: در دوره مســوولیت محمد باقر قالیباف 
مجموعه مــوزه ملی انقلاب اســلامی و دفاع مقدس 
ساخته شــد و در یک تجربه موفق همکاری مشترک 
میان نیروهای مسلح و شهرداری تهران این مجموعه 
اداره می شــود. همچنین ما از تلاش های شــهرداری 
تهران در دوره مسوولیت گذشته پیروز حناچی و محسن 
هاشمی و همه همکارانی که در این زمینه کمک کردند 

قدردانی می کنیم.
وی با بیان اینکه امیدواریم در دوره آتی نیز این همکاری 
و تعامل میان شهرداری تهران و نیروهای مسلح به نحو 
بهتری ادامه و تقویت پیدا کند، افزود: ستادکل نیروهای 
مســلح، ارتش، ســپاه، نیروی انتظامی، وزارت دفاع، 
صداوسیما همه کمک خواهیم کرد تا با هم افزایی لازم 
به اهداف مشــترک و مورد نظر در حوزه کسب رضایت 
مردم که رضایت پروردگار را نیز به دنبال دارد، دســت 

یابیم.
رییس ستادکل نیروهای مسلح با تاکید بر اهمیت ترویج 
و تبیین فرهنگ دفاع مقدس با بهره گیری از ابزارهای 
هنری، فیلم، سریال و مستندهای انیمیشنی، گفت: باید 
نســبت به نشــر و ترویج فرهنگ دفاع مقدس با بهره 

گیری از روش های نوین هنری توجه داشته باشیم.
سرلشکر باقری در پایان بر ضرورت توجه به موزه های 
دفاع مقدس سراسر کشــور به ویژه موزه ملی انقلاب 
اســلامی و دفاع مقــدس تاکید کــرد و در این رابطه 
گفــت:  باید تلاش کنیم تــا موزه های دفاع مقدس ما 
یادآور فرهنگ دفاع مقــدس، روحیه جهادی و حال و 
هوای ایثارگــری دوران دفاع مقدس و جبهه های حق 

علیه باطل باشند.

خطیب زاده اعلام کرد

برای واردات فایزر و مدرنا محدودیت نداریم
سخنگوی وزارت امور خارجه از سفر رییس جمهور کشورمان 

به تاجیکستان خبر داد.
به گزارش ایسنا، ســعید خطیب زاده صبح روز دوشنبه در 
نشست هفتگی خود با خبرنگاران داخلی و خارجی در پاسخ 
به سوالی در ارتباط با سفر اخیر الکاظمی نخست وزیر عراق 
به تهران و دیدار وی با رئیس جمهور و اخبار منتشــر شده 
از این دیدار در ارتباط با افزایش ســهمیه زائران ایرانی در 
اربعین حسینی و لغو روادید بین دو کشور گفت: سفر آقای 
الکاظمی به تهران در راستای روابط بسیار نزدیک بین دو 
کشور انجام شد و نخست وزیر عراق به عنوان اولین مقام 
ارشد خارجی پس از مراسم تحلیف به ایران آمدند. در این 
ســفر گفت وگوهای خوبی بین دو کشور در حوزه دوجانبه، 
منطقــه ای و بین المللی با تمرکز بر مســائل اقتصادی، 
تجاری و پروژه های در دســت اجرا مثــل پروژه راه آهن 

بصره به شلمچه و نفت و گاز گفت وگو و تبادل نظر شد.
وی همچنین با بیان اینکه در مورد تسهیل روادید تردد اتباع 
دو کشور و بحث زوار اربعین نیز رایزنی هایی صورت گرفت، 
گفت: در ارتباط با موضــوع زوار اربعین به خاطر موضوع 
کرونا محدودیت هایــی وجود دارد و دوطرف تلاش دارند 
تا آنجا که ممکن اســت با رعایت پروتکل های بهداشتی 
و حفظ سلامت زائران این سهمیه را افزایش دهند. توافق 
اولیه در مورد اعزام ۳۰ هزار زائر ایرانی به عراق بود. پیش 
از سفر آقای الکاظمی به تهران سهمیه ۶۰ هزارتایی مطرح 
شــد و در مورد آن توافق شد و در سفر روز گذشته توافق 
شد که به هر میزانی که امکان دارد با رعایت پروتکل های 
بهداشتی و اهمیت حفظ سلامت مردم این سهمیه افزایش 

پیدا کند.
وی با بیان اینکه تردد زائران به صورت هوایی خواهد بود 
در خصوص لغو روادید بین ایران و عراق نیز گفت: از چند 
ماه قبــل در هیأت دولت ایران موضوع لغو روادید با عراق 
تصویب شد. البته اجرای آن منوط به اجرای این موضوع از 
سوی طرف مقابل نیز بود به نحوی که دو طرف این اقدام 
را انجام دهند. در سفر آقای الکاظمی به تهران برای تردد 
هوایی این توافق انجام شد و ترتیبات اجرایی مربوط به آن 

در روزهای آتی انجام خواهد شد.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
مبنی بر اینکه گویی قرار بوده وزیر خارجه امروز به هند سفر 
کند ولی این سفر لغو شده و دلیل این موضوع چیست، اظهار 
کرد: سفر به هند در دستور کار بود ولی به دلیل چند موضع 
مرتبط به هم از جمله  ســفر رئیس جمهور به تاجیکستان 
برای شرکت در اجلاس سران شانگهای و همچنین چند 
جلسه فوری مرتبط با سیاست خارجی امکان انجام این سفر 
فراهم نشد و انشاءالله در جریان رایزنی با مقامات دهلی نو 

زمان جدید این سفر تعیین و اعلام خواهد شد.
خطیب زاده همچنین در پاسخ به سوالی در ارتباط با اخبار 
منتشــر شــده در مورد ایجاد برخی از تغییرات در وزارت 
خارجه از جمله تغییر معاون سیاســی این وزارتخانه اظهار 
کرد: گردش مدیــران و نخبــگان در وزارت خارجه یک 
موضوع شناخته شده و یک امر معمولی است و کسانی که 

با سازوکار و ساختار این وزارتخانه آشنا باشند می دانند که 
این گردش یک امر معمولی است. وزارت خارجه یک نهاد 
حاکمیتی است، یک وزارتخانه سیاسی و جناحی نیست و 
دیپلمات های ایران در چارچوب اصول حاکمیتی حرکت می 
کنند. قطعا هر موقع لازم و ضروری باشد گردش مدیران در 
وزارت خارجه انجام می شــود و این امری محتمل است و 

احتمالا در روزهای آتی برخی از آن ها اعلام خواهد شد.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
در مورد حضور رئیس جمهور در نشســت سران اجلاس 
شــانگهای در تاجیکســتان تصریح کرد: این اولین سفر 
خارجی آقای رئیسی به عنوان رئیس جمهور است. ایشان 
علاوه بر اینکه در اجلاس شانگهای شرکت می کنند گفت 
وگوهای دوجانبه ای با تعدادی از مقامات شرکت کننده در 
این نشست خواهند داشت و برنامه ریزی ها در این زمینه 
توسط دوستان ما و نهاد ریاست جمهوری در سفارت ایران 

در تاجیکستان در حال انجام است.
وی همچنیــن در مورد اینکه آیا درخواســت ایران برای 
عضویت دائم در نشست شانگهای مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت یا نه، گفت: انشاءالله این موضوع بررسی می شود و 
امیدواریم که این بررســی به نتیجه ای که ما انتظار داریم 
ختم شود.خطیب زاده همچنین در مورد تعامل ایران با گروه 
های افغانستانی و اینکه آیا ایران طالبان را به رسمیت می 
شناســد، گفت: ایران جزو معدود کنش گرانی است که با 
تمام طرف های فعال در افغانســتان روابط دارد. با برخی 
گفــت وگوهای فراگیری انجــام داد و با برخی این گفت 
وگوها محدودتر بوده است. ما همواره سعی کردیم با گروه 
های مختلف در افغانستان مذاکره و رایزنی داشته باشیم و 
در جریان نشســت تهران نیز تلاش کردیم که گروه های 

مختلف افغانستانی در این نشست حضور داشته باشند.
سخنگوی وزارت خارجه ادامه داد: ما بارها تأکید کرده ایم 
مسیری که به برادر کشی ختم شود مسیر درستی نیست. 
جنگ راه حل نیست و باید دولتی فراگیر که بازتاب دهنده 
ترکیب جمعیتی و قومیتی این کشــور باشد در افغانستان 
تشکیل شــود و چنین دولتی می تواند در این کشور صلح 
پایدار ایجاد کند. هیچ دولت اقلیتی نمی تواند در درازمدت 
صلح و ثبات و مشارکت حداکثری در افغانستان ایجاد کند. 
ما تأکیدمان بر تحقق خواسته مردم افغانستان و عدم دخالت 
خارجی در این کشور است. مردم افغانستان بارها ثابت کرده 
انــد که حضور خارجی ها را در کشــور خود برنمی تابند و 
تمام کشورها باید به اراده و خواست مردم افغانستان احترام 
بگذارند.این دیپلمات ارشد کشورمان گفت: در وزارت خارجه 
بعد از بحران موجود در افغانستان، ستاد عالی افغانستان ذیل 
نماینده ویژه وزیر امور خارجه در امور افغانستان شکل گرفته 
است. تلاش داریم خواست و اراده مردم افغانستان محقق 

شود واینکه مردم افغانستان از خدمات کنسولی ما محروم 
نباشــند. سفارتخانه ما و کنسولگری های ما در افغانستان 
فعال و به ارائه خدمات مشغول هستند و آن هایی که نیمه 
فعال شــده اند شکل و شمایل جدیدی برای ارائه خدمات 
خواهند گرفت. اراده ما تقویت روابط با مردم افغانســتان و 

کمک جهت تحقق خواسته آن هاست.
وی در پاسخ ســوالی در مورد دعوت طالبان از ایران برای 
شرکت در مراســم تشکیل دولت در این کشور گفت: زود 
است در این زمینه صحبت کنیم. باید منتظر باشیم و ببینیم 
ترکیب دولت آینده افغانستان چگونه است و سپس در مورد 
موضوعات دیگر تصمیم گیری کنیم. ما براساس عملکرد و 
رفتارطالبان در خصوص درخواست و دعوت آن ها تصمیم 
گیری می کنیم.سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به سوال ایسنا مبنی بر اینکه ایران همواره تأکید کرده که 
باید دولتی فراگیر در افغانستان ایجاد شود و آیا ایران دولتی 
که در حال حاضر طالبان معرفی کرده اســت را یک دولت 
فراگیر می داند، گفت: آنچه که به عنوان سرپرستی امور از 
سوی طالبان معرفی شده است دولت فراگیر مورد نظر ایران 
و جامعه جهانی نیست. طالبان گفته که این تدبیر امور برای 
سرپرستی وزارتخانه هاست و باید منتظر باشیم و ببینیم که 
نوع پاســخگویی که طالبان به خواسته ها و مطالبات بین 

المللی انجام می دهد چیست و چگونه است.
وی همچنین در پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر اینکه طبق 
آخرین اخبار منتشر شده وضعیت مردم در پنجشیر که تحت 
محاصره طالبان قرار گرفته اند وضعیت مناسبی نیست و آیا 
ایران برنامه ای برای کمک به مردم این منطقه دارد، اظهار 
کــرد: باید آرامش مردم، جان، مال و ناموس آن ها محترم 
شمرده شود. خط قرمز اصلی همین است. باید از برادرکشی 
اجتناب و خودداری شود. باید از محاصره پنجشیر، قطع آب 
در این منطقه و مسائلی که به گرسنگی دادن مردم پنجشیر 
منتهی می شود اجتناب شود. پنجشیر و افغانستان جز گفت 
وگو راه حل و مســیر دیگری ندارد. مــا همه طرف ها را 
دعوت می کنیم که گفت وگو انجام دهند و ما از انجام گفت 

وگوهای اصیل بین الافغانی حمایت می کنیم.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه به نظر می رسد که موضع با ثباتی از سوی ایران در 
مورد تحولات افغانستان وجود ندارد و قطعیتی در این زمینه 
حاصل نشده است، با رد این موضوع گفت: موضع ایران در 
مورد تحولات افغانســتان مشخص است. موضع ما از روز 
اول اعلام شده، تداوم داشته و با صراحت و بدون گردگویی 
این مواضع بیان شده است. وزیر خارجه در نشست وزرای 
خارجه کشورهای همسایه افغانســتان مواضع ایران را به 
صراحت مطرح کردند. در گفت وگو با آقای گوترش دبیرکل 
سازمان ملل متحد این مواضع اعلام شده است. من خود 

نیز تاکنون چندین بار مواضع ایران را گفته ام و حدود چند 
هفته پیش نیز در ابتدای نشســت سخنگویی بیانیه ایران 
را در مورد تحولات افغانســتان در جمع خبرنگاران قرائت 
کردم. نماینده ویژه ما در امور افغانستان نیز با همتایان خود 
در کشــورهای مختلف صحبت کرده و مواضع ایران را در 
مورد آخرین تحولات افغانســتان بیان کرده است. مواضع 
حاکمیتی ایران در مورد تحولات افغانستان توسط وزیر امور 

خارجه و سخنگوی وزارت خارجه بیان شده است.
وی افــزود: جامعه ایران جامعه ای پر از گفت وگو و اظهار 
نظر است و این نشان دهنده زنده بودن یک جامعه است و 
ما اگر نگاهی به صفحات مجازی و رسانه ها داشته باشیم 
تنوع و تکثر دیدگاه را مشاهده می کنیم و لازمه یک جامعه 
پویا همین موضوع است ولی همان طور که گفتم مواضع 
حاکمیتی و سیاست های جمهوری اسلامی ایران در این 
عرصه از سوی وزیر امور خارجه و سخنگوی وزارت خارجه 

بیان شده است.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
چرا آژانس بین المللی انرژی اتمی و کشورهای اروپایی به 
برنامه هسته ای غیرصلح آمیز رژیم صهیونیستی حساسیتی 
نشــان نمی دهنــد، گفت: رژیم صهیونیســتی به عنوان 
موجودیتی نامشروع که به قرارگاه ترور و تروریسم دولتی 
تبدیل شده شرایط بسیار خطیری را برای منطقه و جهان 
رقم زده است. این رژیم قانون گریز که به حقوق بین الملل 
پایبندی ندارد دارای صدها کلاهک هسته ای است و برنامه 
فعال نظامی هسته ای دارد و به صورت مکرر پیوستنش به 
پیمان منع سلاح هســته ای و هر گونه رژیم بین المللی 
نظارتی در این حوزه را رد کرده اســت. مقررات پادمان را 
نپذیرفته و به عنوان یــک رژیم یاغی در نظام بین الملل 

شناخته می شود و آبرویی ندارد.
خطیب زاده با بیان اینکه متأسفانه استاندارد دوگانه و بسیار 
شــرم آوری در این زمینه برای غرب وجود دارد، گفت: آن 
ها نه تنها فشاری برای خلع سلاح این رژیم و پیوستن این 
رژیم به پیمان منع سلاح هسته ای و پادمان های مربوطه 
انجــام نمی دهند بلکه امکانات خود را در اختیار این رژیم 
نامشروع قرار می دهند که اصول نظام بین الملل را نقض 

کند و تهدیدی دائم برای منطقه و جهان باشد.
وی بــا بیان اینکه ایران و کشــورهایی همچون ایران در 
منطقه پیگیر خاورمیانه عاری از ســلاح هسته ای هستند 
و این طرح بارها اعلام شــده که آخرین بار توسط دولت 
واشنگتن برای حمایت از رژیم صهیونیستی بایکوت شد، 
گفت: ما این مســیر را همواره ادامه می دهیم و این رژیم 
هیچ جایگاهــی ندارد که در خصوص کشــورهای عضو 

NPT و پایبند به آن صحبت و اظهار نظر کند.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوالی در 

مورد روابط ایران و ارمنستان و اظهارات نخست وزیر این 
کشور که ساخت راه آهن بین ایران، ارمنستان و روسیه را 
مهم خوانده بود، تصریح کرد: روابط با همسایگان اولویت 
ایران است و در دولت سیزدهم بارها بر این موضوع تأکید 
شده است لذا ما به صورت متوازن با اولویت بالا با تمامی 
کشورهای همســایه روابط خود را بیش از پیش گسترش 
خواهیــم داد و تلاش می کنیم از ظرفیت های جمهوری 
اســلامی ایران استفاده شــود برای اینکه صلح و ثبات در 

منطقه با مشارکت کشورهای منطقه حاصل شود.
وی ادامه داد: گسترش روابط با ارمنستان در دستور کار ما 
است. کماکان که این مسیر را در مورد دیگر همسایگان نیز 
ادامه می دهیم و انشاءالله طی شش ماه آینده گزارشی را به 

اطلاع مردم در این ارتباط خواهیم رساند.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سوال 
دیگری در مورد هدف قرار دادن مقرر تروریست ها در اقلیم 
کردستان و به شهادت رساندن چندین مرزبان ایرانی در این 
منطقه در مبارزه با گروهک های تروریستی گفت: این اقدام 
در پاســخ به تجاوزهای مکرری است که از قرارگاه های 
خودخوانده این گروهک های تروریســتی در مرز ایران و 
عراق صورت گرفته اســت و چندین نفر از مرزبانان غیور 
ایران به شــهادت رســیده اند. ایران بارها اعلام کرده که 
تحمل نمی کند که امنیت مرزهایش توسط گروهک های 
شکست خورده تروریستی که در اقلیت نیز قرار دارند مورد 
خدشه قرار بگیرد. در گفت وگوها و نشست های رسمی با 
مقامات عراقی بارها متذکر شــده ایم که ترتیباتی در نظر 
گرفته شــود که از خاک عراق برای انجــام این اقدامات 

تروریستی علیه ایران استفاده نشود.
وی افزود: آغوش ایران برای طرف ها و کسانی که از مسیر 
تروریستی خود اعلام برائت و توبه کنند و خواستار بازگشت 
به دامان جمهوری اسلامی ایران باشند باز است و توصیه ما 
به کسانی که مورد سوءاستفاده قرار می گیرند این است که 

مام میهن محل امن تری برای آن ها است.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر 
اینکه در جریان سفر روز گذشته آقای الکاظمی به تهران 
مقامات کشــورمان تأکید کردند که باید عراق بدهی های 
خود بــه ایران را پرداخت کند و آیا میــزان این بدهی ها 
مشخص اســت، گفت: در خصوص میزان مطالبات ایران 
از عراق با توجه به اینکه این مطالبات در چند بخش است 
مناسب است که مجموعه آن را از بانک مرکزی جویا شوید.

خطیب زاده ادامه داد: این یکی از موضوعاتی اســت که به 
صورت لاینقطــع  به عنوان یکی از موضوعات گفت وگو 
بین ایران و عراق مطرح بوده و در مورد آن همواره رایزنی 
و گفت وگو شده است. بخشی از این مطالبات پرداخت شده 
اســت ولی بخش عمده آن باقی مانده است. پیش از این 

توافق های قبلی در مورد این موضوع شده بود که اجرای 
بخشــی از آن ها بر روی زمین مانده بود و در این سفر بر 
اجرای آن ها تأکید شــد و بخش های فنی و تکنیکی در 
مورد این موضوع با یکدیگر جلســاتی داشته اند. در ارتباط 
با این مسئله در بستر دوجانبه پیشرفت هایی وجود داشته 
است ولی قابل قبول نبوده و ما این موضوع را پیگیری می 
کنیم و ســفیر ما در عراق نیز بعد از بازگشــت به عراق با 
دستورالعمل مشخص چند مسئله از جمله موضوع بدهی 

ها را پیگیری خواهد کرد و در دستور کار خواهد داشت.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در این نشست در مورد 
ســفر اخیر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی رافائل 
گروســی به تهران و توافقات انجام شده بین ایران و این 
ســازمان بین المللی گفت: مراودات بیــن ایران و آژانس 
مراودات معمول و فنی است و مادامی که جنبه غیرسیاسی 
و غیرتبعیض آمیز آژانس با ایران حفظ شود ایران روابط خود 

را با آژانس حفظ کرده و پیگیری می کند.
خطیب زاده با بیان اینکه سفر آقای گروسی به تهران پیش 
از نشست شــورای حکام در چارچوب حل و فصل مسائل 
فی مابین بوده است، تصریح کرد: در این سفر رایزنی های 
خوبی انجام شــد. این موضوعات مسائل جدیدی نبوده و 
نیســت و در بستر همکاری های فی مابین در حال انجام 
اســت و به خاطر اجلاس شورای حکام به صورت فشرده 
تر صورت گرفته است و توافق شد در چارچوب فنی بدون 
اجازه به طرف های دیگر که موضوعات سیاســی را وارد 
روابط ایران و آژانس کند این روابط ادامه پیدا کند. ســفر 
آقای گروسی ســفر موفقی بود و قرار است آقای اسلامی 
رئیس ســازمان انرژی اتمی برای حضــور در کنفرانس 
عمومی آژانس به وین ســفر کند و توافق شــد که آقای 
گروسی نیز ســفرهای خود به تهران را  به صورت منظم 
تری انجام دهد و بعد از نشست شورای حکام بار دیگر به 
تهران خواهند آمد تا گفت وگوها و رایزنی ها ادامه پیدا کند.

این دیپلمات ارشــد کشورمان با بیان اینکه طی چند سال 
گذشته مفاهمه بین ایران و آژانس برقرار بوده و همچنان 
ادامه دارد و دو طرف براساس این مفاهمه کارهای خود را 
جلو برده اند، گفت: اگر طرف ها و کسانی بخواهند که این 
روابط فنی را آلوده به اغراض و مسائل سیاسی کنند پاسخ 

ایران نسبت به این موضوع پاسخ درخوری خواهد بود.
وی با اشاره به بیانیه مشترک روز گذشته ایران و آژانس بین 
المللی انرژی اتمی تصریح کرد: بدون اینکه پروتکل الحاقی 
که به دلیل مصوبه مجلس اجرای آن متوقف شــده دوباره 
اجرا شود و بدون اینکه آژانس دسترسی به محتویات فیلم 
ها و کارت های حافظه داشته باشد، کارت های حافظه ای 
که به دلیل پر شــدن حافظه نیاز به تعویض دارند، در یک 
مهر و موم مشــترک بین ایران و آژانس بدون دسترسی 
آژانس به آن ها تعویض خواهند شد. دوربین ها نیز یکسری 
سرویس های فنی نیاز دارند که به صورت روتین باید انجام 
شود و قطعا توافق ایران و آژانس در زمان مقرر خودش طی 
زمانبندی که بین دو طرف توافق خواهد شد طی روزهای 

آتی انجام خواهد شد.

محمود صادقی، چهره سیاســی اصلاح 
طلب بر این باور است که اصلاح طلبان، 
منتظر به این معنا که بی عمل باشند و فقط 
ببینند دولت سیزدهم چه اقدامی می کنند، 

نیستند.
روزگار اصلاح طلبــان در دولت رئیســی 
چگونه خواهد بود؟ آیــا به اصلاح طلبان 
فرصتی داده می شود؟ اصلاح طلبان صرفا 
منتظر رفتار جریان مقابل و دولت رئیسی 
خواهند بود یا منتقد  و یــا در هاله ای از 
سکوت قرار می گیرند؟و.... اینها سوالاتی 
اســت که اصلاح طلبان قرار است به آن 

پاسخ بدهند. 
محمــود صادقی از چهره های سیاســی 
اصلاح طلب بر این باور است که اصلاح 
طلبــان در ایــن دوره، منتظــر بی عمل 
نخواهند بود. او در گفت و گو با خبرآنلاین 
می گوید در واقــع همواره انتظار پیروزی 
داشتن و بعد، خلاف آن نتیجه را هم دیدن، 
ممکن است انســان را با یأس و ناامیدی 

روبرو کند.
این چهره سیاســی اصلاح طلب عنوان 
مــی کند که دو دیــدگاه در درون جریان 
اصلاحات وجود دارد و در عین حال تاکید 
دارد که اصلاح طلبان باید چندصدایی را 
به رسمیت بشناسند نه اینکه تک صدایی 
حاکم شود.  او اشاره می کند که نباید انتظار 
داشت  همواره شرایط برای اصلاح طلبان 
مهیا باشــد و مردم به اصلاح طلبان اقبال 
داشته باشند بلکه باید صبر و تحمل داشت 
چراکه از لوازم اصلاح طلبی، تدریجی بودن 
آن است و اگر انتظار داشته باشیم در کوتاه 
مدت، تحولات اساسی رخ دهد ما را دچار 

یأس و سرخوردگی می کند.
*آقای صادقی! بحث های آسیب 
شناسی جریان اصلاحات به کجا 
رسیده باتوجه به ماموریتی که آقای 
خاتمی به عده ای اصلاح طلبان در 

این ارتباط داده است؟
در حال حاضر بعد از چندین جلسه که در 
مجموعه جبهه اصلاحات بحث و گفت و 
گو شــده، همچنان بحث ها ادامه دارد و 
گروهی هم برای ارائه تحلیل تعیین شدند. 
دبیرخانه هم در حال تهیه گزارش از آنچه 
که اتفاق افتاده، اســت. گروهی که آقای 
خاتمی تعیین کردند به نوعی در حال تبادل 
نظر هستند. بنابراین گزارش ها، هنوز جمع 
بندی و ارائه نشده است و همچنان در حال 

بحث و گفت و گو هستند.
آقای خاتمی  نفری که  *این چند 

تعیین کردند چه کسانی هستند؟ 
هــم از چهره ها و هم از احــزاب در این 
 گروه حضــور دارنــد. بنده در ایــن باره

 نمی توانم اظهارنظر دقیقی داشته باشم و 
باید سخنگوی جبهه اصلاحات بیان کند.

*نظرتان درباره آســیب شناسی 
جریان اصلاحات چیست؟ 

ما به عنوان انجمن اســلامی دانشگاه ها 
در حال بحث و تبادل نظر هســتیم و در 
شورای مرکزی هم به این کار می پردازیم. 
با بعضی از احزاب دیگر هم در حال رایزنی 
هستیم. در حال حاضر طیفی از مجموعه 
هم در جبهه اصلاحات و هم درون احزاب 
شکل گرفته است که تفاوت دیدگاه دارند. 
یک دیدگاه این اســت که باید از ظرفیت 
حداقلی موجود در نظام باید استفاده کرد و 

از این روزنه ها، بهره حداکثری برد.
در واقع به خاطر موانعی که وجود دارد این 
فرصت ها از دست می رود چون مهمترین 
مانعی که وجود دارد مانع نظارت استصوابی 
اســت در این راستا برخی بر این باورند تا 
زمانی که این گونه بــا اصلاح طلبان در 
عرصه انتخابات برخورد می شــود نباید 
مــا هم برای معرفــی کاندیداها و حضور 
در انتخابــات اصرار کنیم. چون نظام، این 
فرصت را نمی دهد پس اصلاح طلبان هم 
نباید اصرار داشــته باشند و از روش های 
دیگری چون جامعه محــوری و مطالبه 

تحول ساختاری و ...  استفاده کنند.
عده ای دیگر بر این باورند که مشکلات 
اصلاح طلبان را نباید محدود و منحصر به 
مشکلات ساختاری نظام دید و بخشی از 

مشکلات، هم به عملکرد اصلاح طلبان و 
هم بــه واقعیات موجود باز می گردد مثلا 
در انتخابات اخیر، اگرچه همه کاندیداهای 
جبهه اصلاحات ردصلاحیت شدند برخی 
می گویند مشخص هم نبود اگر همه آنها 
هم تایید می شدند مردم به آنها اقبال می 

کردند.
بنابراین لازم اســت همه جوانب موضوع 
را سنجید؛ در واقع همواره انتظار پیروزی 
داشتن و بعد خلاف آن نتیجه را هم دیدن، 
ممکن است انســان را با یأس و ناامیدی 
روبرو کند. مثــلا در انتخابات اخیر، آقای 
روحانی حضور داشت، به طور طبیعی هر 
چقدر هم کاندیدای قوی داشــته باشیم 
مردم به طور معمول به ســمت نیروهای 
مقابل روی می آورند یا  اقبالشان نسبت به 
گروهی که قدرت را در دست دارند کاهش 
پیدا می کند به ویژه در ارتباط با مشکلاتی 
که به صورت خواسته یا ناخواسته به وجود 

آمده است.
حال بخشی از مشکلات به ضعف عملکرد 
آقای روحانی در برخی قسمت ها مربوط 
بود و برخی از مشــکلات دیگر هم ناشی 
از خــروج آمریکا از برجام، بیماری کرونا و 
سایر مسائل مربوط بود. طبق این نظر نباید 
انتظار داشت که همواره شرایط مهیا باشد 
و مردم به اصلاح طلبان اقبال داشته باشند 
بلکه باید صبر و تحمل داشــت چراکه از 
لوازم اصلاح طلبی، قائل به تدریجی بودن 
اســت و اگر انتظار داشته باشیم در کوتاه 
مدت، تحولات اساسی رخ دهد ما را دچار 
یأس و سرخوردگی می کند. در حال حاضر 
این دو دیدگاه در حــال چالش فکری با 

یکدیگر هستند و هنوز جمع بندی ها انجام 
نشده است.

*ایــن فرایند بازســازی جریان 
اصلاحات و آسیب شناسی در چه 

ابعادی باید صورت بگیرد؟
نخســت در بحث های ســاختاری است 
چراکه بســیاری معتقدند، تعــدد احزاب 
باعث فرسایش نیروها می شود در واقع  در 
تحولات ساختاری باید برای تجمیع احزاب 
تلاش کرد مثلا در حد دو، ســه حزب. در 
نتیجه وحدت نظری ایجاد شود. اگر به هر 
حال تنــوع رویکردی وجود دارد این تنوع 
باید درون جریان اصلاحات و چهره های 
اصلاح طلب، به رسمیت شناخته شود مثل 
احزاب سیاسی در کشــور که درون یک 
حزب، جناح های مختلف وجود دارد مثل 
حزب دموکرات که جناح چپ و راســت 
دارد در عین حــال با یکدیگر همکاری و 
هم افزایی می کنند و رقابت درون جناحی 

هم دارند.
تصورم بر این است که با توجه به واقعیت 
موجود، به جای اینکه همه به طور کامل 
منطق بر یکدیگر شوند و یکصدایی حاکم 
شود به گونه ای چندصدایی را درون جبهه 
اصلاحات به رسمیت بشناسیم به هر حال 
برخی دارای نگرش های محافظه کارانه 
تر، برخی هم دارای نگرش های رادیکال 
تری هســتند. فکر می کنم راه حل این 
نیست که صداهای دیگر حذف شود و یک 
صدا حاکم شــود. این چند صدایی باید به 
رسمیت شناخته شود و اصلاح طلبان حول 
یک محورهای اساسی با یکدیگر وحدت 
داشــته باشــند اما در عین حال در درون 
خودشان، طیف ها ممکن است با یکدیگر 
تفاوت داشــته باشــند یعنی آن اصطلاح 
فلســفیِ وحدت در عین کثرت را ما باید 
بپذیریــم کمااینکه در بین اصولگراها هم 
این تکثر و تنوع وجود دارد و در بین اصلاح 
طلبان هم وجود دارد. از این رو می توان در 
قالب دو، سه حزب، این دیدگاه های متکثر، 
به رسمیت شــناخته شوند و فعالیت کنند 
اگرچه در دوره فعلی باید دید که این دولت 
آقای رئیسی و وزارت کشورش و همچنین 
نهادهای امنیتی، تا چه حد فرصت فعالیت 
به احزاب می دهنــد. این هم یک عامل 

مهم است.
طلبان  اصــلاح  نوعی  به  *یعنی 
منتظر جریان مقابل و دولت رئیسی 

هستند که چگونه رفتار می کنند؟
اصلاح طلبــان، منتظر به ایــن معنا که 

بی عمل باشــند و ببینند آنها چه اقدامی 
می کنند، نیســتند اما مولفه فوق در نوع 
کنش اصلاح طلبــان تاثیر دارد. اگر نظام 
با توجه به شرایط گذشته، خودش به این 
جمع بندی رسیده باشد که یکی از دلایل 
کاهش مشارکت، محدودیت هایی است 
که برای احزاب و حضور کاندیداها ایجاد 
کرده، باید فضا را بازتر کند از این رو اصلاح 
طلبان رغبت بیشتری برای تعامل برایشان 
به وجود می آید اما اگر احساس کنند فضا، 
بسته تر می شود ممکن است فاز کنش ها 
هم تغییر پیدا کرده و گرایش به سمت آن 

طیف رادیکالی، افزایش پیدا کند.
*با توجه به اینکه وزارت کشور در 
بحث فعالیت احزاب و گروه های 
سیاسی، نقش بسیار مهمی دارد، 
وزیر کشور دولت آقای رئیسی را 

چطور می بینید؟
وزارت کشــور به عنوان یک نهاد رسمی 
در مورد فعالیت های سیاســی مسوولیت 
رسمی دارد؛ کمیســیون ماده ۱۰ احزاب، 
معاونت سیاسی وزیر کشور، شخص وزیر 
کشــور و تشــکیلات مربوط به شورای 
امنیــت که در وزارت کشــور فعالیت می 
کنند همچنین استاندارها و مجموعه این 
تشکیلات وزارت کشور ارتباط مستقیمی با 
فعالیت های احزاب دارد البته وزارت ارشاد 
هم در فعالیت مطبوعاتی و فرهنگی احزاب 
موثر اســت؛  وزارت اطلاعــات در حوزه 
های اطلاعاتی و امنیت نیز موثر اســت. 
در واقع مهم اســت که چه رویکردهایی 
داشــته باشــند. اگر رویکردهای اعلامی 
آقای رئیسی در بخش های دولتی اعمال 
شود می توان انتظار تعامل هم داشت البته 
خارج از دولت نیز یک سری نهادها اثرگذار 
هستند مانند نهادهای امنیتی و رویکردهای 
که آنها از بیرون دارند موثر اســت و شاید 

تعیین کننده تر هم باشد.
چون انتظار می رود این دولت با نهادهای 
خارج از دولت، یک نوع نزدیکی بیشتری 
داشته باشد این نهادها ممکن است موثرتر 
واقع شوند و نسبت به دولت های اعتدالی و 
اصلاح طلب که به نوعی دوگانگی نسبت 
به آنها حاکم بود نقش پررنگ تری در این 
دوره خواهند داشــت. در حال حاضر باید 
یک سیاســت صبرو انتظار را پیشه کرد تا 
ببینیم وزرا ، زمانی که مستقر می شوند چه 
رویکردهای عملی خواهند داشت بنابراین 
نمی توان قضاوت قبلی و یا پیش از موعد 

داشت.

محمود صادقی ضمن تحلیل وضعیت اصلاحات از مواجهه با دولت سیزدهم گفت

اصلاح طلبان منتظرِ اقدامات دولت رئیسی هستند 
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

جامعه ایثارگران با ظرفیتی 
بالا قادر به حل مشکلات 

کشور است
 معاون رئیس جمهوری و رییس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران گفت: جامعــه ایثارگران جامعه ای نخبه 
اســت که یکی از نشانه های آن عضویت ۱۸۰ نفر 
از اهالی این خانواده در مجلس شــورای اسلامی 
است، این جامعه دارای ظرفیتی بسیار عظیم است 
که می توان تمام مشکلات را به واسطه آن برطرف 

کرد.
به گزارش حوزه ایثار شــهادت ایرنا،  امیرحســین 
قاضی زاده هاشمی روز دوشنبه در نخستین نشست 
شورای معاونین بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان 
اینکه امــام خمینی )ره( با درایــت خاص خود به 
درستی می دانستند که آنچه بقای انقلاب اسلامی 
را تضمین می کند، عنصر ایثار و شهادت است افزود: 
مقام معظم رهبری نیز در امتداد همین نگاه حیات 

انقلاب اسلامی را در همین راستا دانسته اند.
وی افزود: افتخار آشــنایی با آقای اوحدی که خود 
از آزادگان و اهل خانواده ای شهیدپرور هستند را از 
سال ها پیش داشته ایم. شجره طیبه ای که امروز در 
بنیاد شهید و امور ایثارگران شاهد آن هستیم ثمره 
زحمات تمام عزیزانی اســت که قبل از ما در این 

مجموعه حضور داشته اند.
رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران حضور در این 
مجموعه را افتخار بســیار بزرگی دانست و گفت: 
دکتر رئیسی همواره نسبت به بنده لطف داشته اند 
و پیشــنهاد خدمت در بنیاد شهید و امور ایثارگران 
دارای چنان ارزشــی بود کــه نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی نیز با استعفای بنده موافقت کردند، 
زیرا افتخاری بالاتر از خدمت به خانواده های معظم 

شهدا و ایثارگران وجود ندارد.
قاضی زاده هاشــمی افزود: خوشــبختانه مطالعات 
جامعی در بنیاد شهید و امور ایثارگران صورت گرفته 
است و پس از این نیز اقدامات و فعالیت ها به صورت 
برنامه محور ادامه می یابــد. در دوران حضور آقای 
اوحدی اقدامات خوبــی در زمینه پرداخت معوقات 
ایثارگران انجام شــده اســت و در زمینه مســائل 
معیشــتی همین روند با سازماندهی لازم پیگیری 
می شــود. هدف اصلی این اســت که شجره طیبه 
و فرهنگ ایثار و شــهادت بیش از پیش در جامعه 

نهادینه و الگو شود.
حجت الاسلام والمسلمین یوسفعلی شکری نماینده 
ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز در این 
مراسم تأکید کرد: انسان باید به حیات طیبه برسد و 
»عند رب« قرار گیرد و اگر در طول زندگی اعمال، 
کــردار و گفتار خود را به خداونــد اختصاص دهد 

رستگار شده است.
وی افزود: انسان ها رفتنی هستند و اعمال آن ها باقی 
می ماند و امیدواریم اعمال صالح آقای اوحدی نیز 
برای ایشان باقی بماند و آقای قاضی زاده هاشمی نیز 
به عنوان رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران  منشاء 
اعمال خیر و پربرکتی در مســیر خدمت رسانی به 

ایثارگران عزیز باشند.
ســعید اوحدی رئیس ســابق بنیاد شــهید و امور 
ایثارگــران نیز ضمن تقدیــر از زحمات و همراهی 
مدیران و کارکنان بنیاد شــهید و امور ایثارگران در 
طــول دوران حضور در بنیاد گفت: آقای قاضی زاده 
هاشــمی با اراده ای جدی پا در راه خدمت در بنیاد 
شــهید و امور ایثارگران گذاشتند و حضور ارزشمند 
ایشــان قطعاً اثرات بسیار خوبی را به دنبال خواهد 
داشــت.وی افزود: مهم ترین پیام این جلسه برای 
همه ما گذرا بودن دنیاســت تا از دلبستگی به آن 
بپرهیزیم. گذر زمان بسیار سریع است و فرصت ها 
برای ما بسیار اندک و باید تلاش کنیم از تک تک 
لحظات آن اســتفاده کنیم.اوحدی خدمت در بنیاد 
شهید و امور ایثارگران را خدمت به بهترین بندگان 
خداوند دانست و گفت: این خدمت بالاترین درجه 
خدمتی است که نصیب انسان می شود و خدمت به 

این عزیزان هم تراز خدمت به خود خداوند است.

اهدای 214 دستگاه کمک 
تنفسی به مراکز درمانی 

تامین اجتماعی
 تعداد ۲۱۴ دســتگاه کمک تنفســی بای پپ طی 
ســه مرحله، در پی همه گیری کرونا، در اختیار مراکز 

بستری سازمان تامین اجتماعی قرار گرفت.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از سازمان تامین اجتماعی، 
این دســتگاه ها توســط گروهی از هموطنان خارج 
از کشــور شــامل بنیاد رازی، بنیاد کودک و انجمن 
پزشــکان ایرانی در آمریکا و از طریق سازمان امداد 
و نجات هــلال احمر جمهوری اســلامی ایران در 
اختیار مراکــز درمانی تامین اجتماعــی قرار گرفته 
است. احمدرضا خزاعی پزشک حوزه اداره کل درمان 
مستقیم سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه دستگاه 
بای پپ یکی از پر مصرف ترین دستگاه های کمک 
تنفسی است، گفت: این دستگاه با استفاده از فشار هوا 
در دو ســطح، در جهت تسهیل فرایند تنفس به فرد 
مبتلا به بیماری های ریوی از جمله کرونا کمک می 
کند.به گزارش ایرنا، سازمان تامین اجتماعی به عنوان 
بزرگترین صندوق بازنشســتگی کشور بیش از 5۰ 
درصد جمعیت کشور را تحت پوشش مقررات حمایتی 
از جمله درمان قرار داده است.بر اساس آخرین آمارها، 
بالــغ بر ۱۴ میلیون نفر از جمعیت کشــور به عنوان 
بیمه شده اصلی و بیش از چهار میلیون نفر به عنوان 
مستمری بگیر بازنشستگی، ازکارافتادگی و بازماندگان 
از تعهدات بلندمدت وکوتاه مــدت بیمه ای و درمان 
بهره مند می شــوند. با احتساب اشخاص تبعی تحت 
تکفل این گروه هــا، در مجموع بیش از ۴۴ میلیون 
نفر از جمعیت کشور عضو خانواده تامین اجتماعی به 

شمار می روند.

زنگ سال تحصیلی سوم مهر 
با حضور رئیس جمهور نواخته 

می شود
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش گفت: نقطه 
عزیمــت هر جامعه برای دســتیابی به اهداف و 
آرمان های ترسیم شده، نظام آموزش و پرورش 
آن کشور اســت و آینده نظام جمهوری اسلامی 

ایران در دستان شما دانش آموزان است.
به گزارش ایســنا، علیرضــا کاظمی با حضور در 
سومین اجلاســیه ســیزدهمین کنگره اتحادیه 
انجمن های اســلامی که در ســالن اجتماعات 
ســاختمان شهیدرجایی برگزار شــد، اظهار کرد: 
حضور مدیران در ســومین اجلاسیه سیزدهمین 
کنگره اتحادیه انجمن های اسلامی، نشان دهنده 
جایگاه این تشکل در نظام تعلیم و تربیت است.

کاظمی با اشاره به بازگشایی مدارس در آغاز ماه 
مهر، تصریح کرد: همزمانی »ســومین اجلاسیه 
سیزدهمین کنگره اتحادیه انجمن های اسلامی« 
با آغاز سال تحصیلی و از سرگیری آموزش های 
حضوری مدارس، نشان دهنده مأموریت مشترک 

تشکل ها و نظام تعلیم و تربیت است.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش با بیان این 
که تمام امید نظام به دانش آموزان بوده و آینده 
کشور در دستان آن هاست، گفت: نقطه عزیمت 
هر نظامی برای دســتیابی به آرمان های ترسیم 
شده،  نظام آموزش و پرورش است. قطار توسعه 
پایدار هر کشــوری از ایستگاه »تعلیم و تربیت« 
می گذرد و کم توجهی به »نظام تعلیم و تربیت« 

به همان میزان، آسیب به جامعه خواهد رساند.
وی افزود: دســتاوردهای اجتماعــی، اقتصادی، 
سیاسی و فرهنگی در تمامی ساحت های »تعلیم 
و تربیت« و نقشی که نظام آموزش و پرورش در 
تربیت دارد در بالاترین رتبه قرار دارد و ضروری 

است مورد توجه قرار گیرد.
 کاظمی تصریح کرد:  برای تحقق ســند تحول 
بنیادین و آرمان های آن که رسیدن به قرب الهی 
و »حیات طیبه« اســت، ضروری است؛ تعلیم و 
تربیت تمام ساحتی در دستور کار ما باشد؛ ما نیاز 
به انســان های متعادل و متوازن در تمام ساحت 
های تربیتــی داریم و راهکارهای ســندتحول 
بنیادیــن، مســیر راه را برای رســیدن به دانش 

آموزان تراز سند، برای ما فراهم کرده است.
وی گفت: »تربیت« از دیدگاه سندتحول بنیادین، 
تغییر، تکمیل و تعالی فرد می باشــد. »تربیت« 
یعنی یــک رفتار در فرد نهادینه و پایدار شــود، 
که این ســختی کار حوزه تعلیم و تربیت، نشان 
می دهد. مسیری که سند برای ما مشخص کرده، 
این اســت که در کنار تمرکز بر دانش و آگاهی 
افــراد باید موقعیت های رشــد دهنده تربیتی را 

فراهم کنیم.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش خاطر نشان 
کرد: تشــکل های دانش آموزی به معنای وسیع 
خود، بالاتریــن فرصت تربیتــی را برای دانش 
آمــوزان فراهم می کنند و بهتریــن، مؤثرترین 
و نزدیــک ترین راه، برای دســتیابی به اهداف 
ســندتحول بنیادین و تربیت تمام ساحتی دانش 
آموزان هستند. زیرا تشــکل های دانش آموزی 
فرصت هــای مختلفی برای نقش پذیری دانش 
آموزان در شرایط گوناگون مهیا می کنند. بهترین 
راه رسیدن به ســند از مسیر تشکل های دانش 

آموزی می گذرد.
به گزارش مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی 
وزارت آمــوزش و پرورش، وی ادامه داد: ما قدر 
این فرصــت را می دانیم در میان تشــکل های 
دانش آمــوزی، »اتحادیه انجمن های اســلامی 
دانش آموزان« به لحاظ سبقه انقلابی و جهادی 
کــه در طول تاریخ دارد بــرای حفظ آرمان ها و 
ارزش های فرهنگی، انقلابی و توســعه و ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت و استکبار ستیزی در خط 
مقدم قرار دارد که در عرصه های مختلف میدان 

داری می کند و پیشتاز است.
کاظمی با اشــاره به حضور مؤثر تشــکل ها در 
عرصه هــای فرهنگی، تأکید کرد: تشــکل های 
دانش آموزی در کشور پیشــتازند؛ ما تشکل ها 
و بویــژه اتحادیه انجمن های اســلامی را یکی 
از شــرکای خود در مدارس می دانیم و هر گونه 

حمایتی که مقدور است، انجام خواهیم داد.
وی تصریح کرد: بازگشــایی مدارس و آغاز سال 
تحصیلــی از مهم ترین هــدف و رویکرد ما در 
مهرماه امســال اســت که با توجه به شرایط به 
وجود آمده در جهــان، دانش آموزان و کودکان، 
به واســطه دوری از تعلیم و تربیت آسیب های 
جدی دیــده اند. افت کیفیت آموزشــی، مهارت 
های اجتماعی و آسیب هایی که نمی توان منکر 
آن شــد؛ محرومیت بیش از یــک و نیم میلیارد 
دانش آموز از فضای مدرســه با شــیوع کرونا و 
آســیب هایی که به وجود آورده است باعث شده 
تــا ضرورت بازگشــایی مدارس در دســتور کار 
آموزش و پــرورش قرار گرفته و ما زمینه حضور 
کم دغدغه و تدریجــی دانش آموزان در مدارس 
را برنامه ریزی کردیم.سرپرست وزارت آموزش و 
پرورش با تأکید بر سخنان ریاست جمهور مبنی 
بر ضرورت بازگشــایی مدارس و قراردادن آن در 
دستور کار وزارت آموزش و پرورش، تصریح کرد: 
سعی داریم با حمایت معلمان و خانواده ها مهر را 
با کم ترین دغدغه، آرام، تدریجی و با شــکوه تر 
از ســال های قبل آغاز کنیم و در روز شنبه،سوم 
مهرماه زنگ آغاز ســال تحصیلــی را با حضور 

رییس محترم جمهور به صدا درآوریم.
وی افــزود: از اتحادیــه انجمن های اســلامی 
دانش آموزان و دیگر تشــکل ها، انتظار دارم در 
عرصه بازگشــایی و اقناع سازی دانش آموزان و 
خانواده ها در رابطه با حضور در مدرسه، با رعایت 
سلامت دانش آموزان و حفظ فاصله اجتماعی و 
دســتورالعمل های بهداشتی، تدابیر لازم را بکار 

گیرند.

برای مهــار عالم گیری کویــد۱۹ و ایجاد 
ایمنی در برابر بیماری ویروس کرونا ۲۰۱۹، 
دانشمندان شروع به طراحی، ساخت و تولید 
واکســن کرونا کردند که تعــدادی از این 
واکســن ها در حال حاضر وارد بازار شده اند 
و برخی دیگر هنوز مراحل آزمایشــی خود 
را می گذرانند. برای پیشگیری از مرگ ومیر 
بیشــتر ناشــی از ابتلا به ویــروس کرونا 
دانشمندان باید با ســرعتی بسیار بالاتر از 

همیشه واکسن کوید۱۹ را تولید می کردند.
دانشــمندان با توجه بــه اطلاعاتی که از 
بیماری های ناشــی از انــواع ویروس های 
کرونای گذشــته مانند ســارس و مرس 
داشتند، توانستند با ســرعتی بالاتر از حد 
معمول، انواع واکســن های متفاوت برای 

مقابله با کوید۱۹ تولید کنند.
پیش از بیمــاری کوید۱۹، طراحی و تولید 
واکســن برای یک بیماری عفونی معمولا 
چند سال طول می کشید و تاکنون هیچ نوع 
واکســنی برای پیشگیری از عفونت ناشی 
از ویروس کرونا در انسان تولید نشده بود. 
اما بعد از اینکه تعدادی از حیوانات به انواع 
ویروس های کرونا مبتلا شدند و پس از آن 
انسان به بیماری های سارس و مرس ناشی 
از ویروس کرونا گرفتار شد، دانشمندان در 
ســال های ۲۰۰5 و ۲۰۰۶ شروع به تولید 
واکســن کرونا کردند. البته آن واکسن ها 
چندان در درمان و پیشــگیری از سارس و 
مرس موثر نبودند امــا اطلاعات آن زمان 
برای تولید واکسن کوید۱۹ مفید واقع شد.  

-روند تولید واکسن کرونا
دانشمندان بیشتر کشورهای دنیا برای مهار 
بیماری کوید۱۹ دســت به تولید واکســن  
بــا فناوری های مختلف زدند و ســازمان 
جهانی بهداشت واکســن های تولیدی را 
بررســی کرده و همچنان در حال بررسی 
آنهاســت. از فناوری هــای به کاررفته در 
تولید واکســن کرونا می توان به پیامرسان

RNA )mRNA(، استفاده از ویروس 
و  ویروســی(  )وکتور  ضعیف شــده کرونا 
واکسن زیرواحد پروتئین )استفاده از بخشی 
از ویروس کرونا که سیستم ایمنی بدن را 

تحریک می کند( اشاره کرد.  
برای تولید واکســن و رسیدن آن به دست 
مردم چند مرحله باید طی شــود و سازمان 
جهانی بهداشت تمام این مراحل را زیر نظر 

دارد:

1. اتحاد جهانی
ســازمان جهانی بهداشــت هنگام تولید 
واکسن یا بررسی موارد بهداشتی و سلامتی 
دیگر معمــولا تعامل بین دانشــمندان و 

سازندگان واکسن و سرمایه گذاران سراسر 
دنیا را تسهیل می کند. این سازمان در مورد 
واکســن کوید۱۹، بیش از ۳۰۰ دانشمند را 
گرد هم آورد تا واکسنی موثر و ایمن در برابر 
ویروس جدید کرونا تولید کنند. تحقیقات با 
سرعت بالا انجام شد و بسیاری از مراحل 
تولید واکسن به طور همزمان انجام شدند و 
این روند همچنان ادامه دارد تا آنها بتوانند 
در نهایت به واکسنی دست یابند که به طور 

کل کوید۱۹ را ریشه کن کند.

۲. بررسی واکسن های تولیدشده
وقتــی محققــان پــس از بررســی ها و 
تحقیقات شان واکسنی تولید می کنند باید 
واکسن آنها به تایید سازمان جهانی بهداشت 
برسد. در حال حاضر برای کوید۱۹، بیش از 
۲۱۰ واکسن تولید شده که همگی آنها در 
مراحل مختلف ساخت و تولید قرار دارند. از 
میان این واکسن ها حداقل ۴۸ واکسن در 
حال گذراندن آزمایش های انسانی هستند. 
حدود ۱۰ مورد آنها در مراحل ســوم و چند 
واکســن دیگر هم در مراحــل اول و دوم 
آزمایش قــرار دارند که تا چند ماه آینده به 

مرحله سوم می رسند.
هنــگام تولید و عرضه واکســن، پیش از 
شروع مراحل مختلف آزمایش، ابتدا کارایی 
واکسن سنجیده می شود. در مراحل اول و 
دوم، واکسن روی تعداد کمی از بزرگسالان 
بین ۲۰ تا ۸۰ ساله بررسی می شود تا ایمنی 
و اندازه پاســخ ایمنی بدن در برابر واکسن 
ارزیابی شود. این دو مرحله در حالت طبیعی 
از چند ماه تا یک سال طول می کشند. در 
مرحله ســوم آزمایش که واکسن توانسته 
مراحل قبلی را بــا موفقیت بگذراند وقابل 
اعتماد است به تعداد بسیاری از مردم داده 

می شــود. در نهایت واکسن تاییدیه خود را 
گرفته و وارد بازار می شود.

3. تعریف ویژگی های واکسن های 
ایمن و موثر

ســازمان جهانی بهداشت ویژگی هایی که 
واکسن های کوید۱۹ داشته باشند را برای 
ســازندگان واکســن تعریف می کند. این 
سازمان مشخصه دو نوع واکسن کوید۱۹ 
را داده است که یکی از آنها برای محافظت 
طولانی مدت از کادر درمان و دیگری برای 
ایجاد واکنش سریع در برابر ویروس کرونا 

تولید می شوند.

4. بررسی واکسن های تولیدشده
ســازمان جهانــی بهداشــت بــا کمک 
متخصصــان و محققــان خــود تمــام 
واکسن های تولیدشده را بررسی می کنند و 
وقتی از ایمنی و کارایی آنها مطمئن شدند، 
مجوز تولید انبــوه آن را صادر می کنند. در 
واقع واکســن های تولیدشــده باید ایمن، 
باکیفیت و موثر باشــند تا تاییدیه سازمان 

جهانی بهداشت را کسب کنند.

واکســن های  اضطراری  -مجوز 
کوید19

مجوز  توانســتند  متعددی  واکســن های 
اضطراری بگیرند و در مدت زمان کم وارد 
بازار شوند. وقتی واکسنی مجوز اضطراری 
می گیرد، از آن واکســن می توان به سرعت 
)کوتاه تــر از زمانی که یک واکســن باید 
مراحل آزمایشــی خــود را بگذراند( برای 
واکسینه کردن مردم استفاده کرد. اما چنین 
واکسنی باز هم باید تمام استانداردهای لازم 
ایمنی خاص همه واکسن ها را داشته باشد.

از این واکسن ها که به ترتیب وارد بازار شدند 
می توان به فایزر، مدرنا، جانسون اندجانسون، 
آکسفورد-آسترازنکا، اسپوتنیک 5، سینوفارم، 
کروناواک،کان سینو )این واکسن فعلا برای 
اســتفاده ارتش در چین تایید شده است و 
می تواند در آینده به عنوان واکسن »یادآور« 
برای افرادی که قبلا واکسن زده اند، استفاده 
شــود(، اپی واک کرونا و کوواکسین مجوز 
اضطراری گرفتند.اولین واکسنی که مجوز 
اضطراری گرفت و وارد بازار شــد، واکسن 
فایزر-بیوان تک )۱۰دسامبر۲۰۲۰( بود که 
برای افراد ۱۲ ســال به بالا طی دو مرحله 
تزریق با فاصله ۲۱ روز از هم استفاده شد. 
در واقع این واکسن پس از گذراندن کمتر از 
۶ ماه آزمایش توانست مجوز استفاده بگیرد. 
این واکسن توسط شرکت آلمانی بیوان تک 
توسعه داده شده و توسط شرکت آمریکایی 
فایزر با نام تجاری Comirnaty تولید 

و توزیع شده است.
دومین واکسن کوید۱۹، واکسن مدرنا بود 
که برای افراد ۱۸ سال به بالا طی دو مرحله 
با فاصله ۲۸ روز از هم اســتفاده شد. مدرنا 
توسط موسســه ملی آلرژی و بیماری های 
عفونی ایالات متحده )NIAID(، سازمان 
تحقیقات و توسعه پیشرفته زیست پزشکی 
)BARDA( و کمپانی مدرنا ساخته شده 
 است.واکســن  جانسون اندجانسون بود که 
برای افراد ۱۸ ســال به بالا و فقط با یکبار 

تزریق انجام می شود.
تمــام واکســن های فوق مراحــل ۱ و ۲ 
آزمایش ها را با موفقیت گذرانده بودند و در 
مرحله سوم آزمایش به تولید انبوه رسیدند 
و در بازار توزیع شــدند. ســازمان جهانی 
بهداشت تمام واکســن های فوق را تایید 

کرده است.

-واکســن های کوید19 در مرحله 
کارآزمایی بالینی

اکنون واکســن های دیگری )۶۹ واکسن( 
در مرحله کارآزمایی بالینی )مطالعه ای که 
روی جمعیت های انسانی می شود( هستند. 
۴۳ واکسن در مراحل ۱ و ۲ آزمایش و ۲۶ 
واکسن دیگر در مرحله های ۲ و ۳ آزمایش 
خود قرار دارند)مجموعا ۱۳۸ واکسن(. از این 
واکسن ها می توان به نووآواکس، کیورواک، 
کادیــلا هلث کر، واکســن CoVLP از 
شــرکت بریتانیایی گلاکسواسمیت کلاین 
)این واکســن گیاهی است( و وال نوا اشاره 
کرد. برخی از این واکسن ها در مرحله سوم 
آزمایش قرار دارند و بیشــتر آنها هنوز در 

مرحله دوم یا اول آزمایش  هستند.
کادیلا  کیورواک،  نووآواکس،  واکسن های 
هلث کر مرحله دوم آزمایش خود را گذرانده 

و در مرحله سوم آزمایش قرار دارند.
برای تولید واکســن نووآواکس، همچون 
ســینوفارم از ویروس غیرفعــال کوید۱۹ 
اســتفاده شده اســت و در دو دوز با فاصله 
۲۱ روز از هــم به افراد تزریق می شــود. 
این واکســن باید در دمــای ۲ تا ۸ درجه 
سانتی گراد نگهداری شــود. در بررسی ها 
مشخص شــده که این واکسن که توسط 
شــرکت آمریکایی نووآواکس تولید شده 
اســت می تواند تا ۹۰درصد کارایی داشته 
باشد. این واکسن در حال حاضر در بریتانیا، 
آفریقای جنوبی، آمریکا و مکزیک در حال 

آزمایش است.
کیورواک، واکســن کرونا ساخت شرکت 
کیورواک آلمان اســت و در مرحله ســوم 
آزمایش خود قــرار دارد. این واکســن با 
اســتفاده از فناوری mRNA تولید شده 
است. این واکسن هم دو مرحله ای با فاصله 
۲۹ روز از همدیگر اســت و به افراد بالاتر 
از ۱۸ ســال تزریق می شود. تاکنون بیش 
از ۳5هزار نفر از اروپا و آمریکای لاتین در 
آزمایش های مربوط به این واکسن شرکت 
کرده اند. گفته می شود این واکسن تا ۹۲,۲ 

درصد ایمنی ایجاد می کند.
دومین واکسن هند، واکسن کادیلا هلث کر 
است که در مرحله سوم آزمایش خود قرار 
دارد. این واکسن سه مرحله ای است و البته 
دانشمندان در نظر دارند، دو مرحله ای آن را 
تولید کنند. فناوری مورد اســتفاده در تولید 
این واکسن، استفاده از بخش کوچکی از کد 
ژنتیکی ویروس )DNA یا RNA( است 
و بدین ترتیب پاسخ ایمنی بدن فرد تحریک 
می شــود. این واکســن در هند آزمایش 
می شــود و البته هنوز مقدار اثرگذاری آن 

تعیین نشده است.

تلاش همگانی دانشمندان جهان برای مقابله با کووید-19

کرونا تمام نمی شود 1۳۸ واکسن جدید در راه است! 

اخبار

رئیس مرکــز مالکیت معنوی، گفــت: مرکز وکلای 
قوه قضائیه در رشته های مختلف، وکیل و کارشناس 
متخصص تربیت می کند و تربیت وکیل و کارشناس 
در خصوص مالکیت معنوی نیز در دستور کار این مرکز 

قرار دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر، رئیس مرکز مالکیت معنوی 

کشور با رئیس مرکز وکلای قوه قضاییه دیدار کرد.
میرطاهــری در این دیدار گفت: خوشــبختانه با خط 
مشی و تأکیدات دکتر خدائیان و با تلاش شبانه روزی 
کارشناسان مرکز مالکیت معنوی، اظهارنامه هایی که در 
نوبت رسیدگی قرار داشتند، مورد بررسی واقع گردیده و 
در حال حاضر تقریباً رسیدگی ها به روز شده است که با 

این اقدام توانسته ایم رضایت نسبی مراجعه کنندگان و 
درخواست کنندگان خدمات را به دست بیاوریم.

رئیس مرکز مالکیت معنوی ســازمان ثبت اســناد و 
املاک کشور خاطرنشان کرد: متأسفانه برخی اشخاص 
حقیقی و حقوقی مدعی ثبت علائم تجاری از ناآگاهی 
جامعه سوءاســتفاده نمــوده و با اخــذ مبالغ کلان از 
متقاضیان ثبت علائم تجاری، موجبات ایجاد مشکلات 
برای متقاضیان را فراهم می نمایند؛ این در حالی است 
که اشــخاص می توانند شخصاً از طریق سامانه مرکز 
مالکیت معنوی نسبت به تکمیل و ثبت اظهارنامه خود 

اقدام نمایند.
وی ادامه داد: از سوی دیگر، با اقدامات صورت گرفته 

توســط این مرکز، ارتباطات لازم با سیســتم مالیاتی 
کشــور برقرار گردیده و قرار است اشخاصی که اقدام 
به ثبت علائم تجاری نموده اند به سازمان امور مالیاتی 
معرفی تا علائمی که تحت عنوان فعالیت تولیدی به 

ثبت رسیده و احتکار شده اند، از احتکار خارج شوند.
میرطاهری بیان داشت: در حال حاضر اتصال سیستمی 
این مرکز با وزارت صمت و سازمان غذا و دارو به منظور 
استعلام صحت و اصالت مجوزهای فعالیت متقاضیان 
ثبــت علائم تجاری با هدف کاهش ثبت علامت های 
غیرواقعی، برقرار می باشد و اتصال سیستمی با وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برای مجوزهای حوزه نشر نیز 

به زودی برقرار خواهد شد.

آموزش وکلا و کارشناسان تخصصی حوزه مالکیت معنوی

۳

در نشست خزعلی با فعالان اصلاح طلب حوزه زنان

مطالبات مهم زنان امنیت، رفع بیکاری و تبعیص است
یک سیاســتمدار اصلاح طلب و فعــال حوزه زنان، با 
بیان اینکه متاســفانه امروزه فقر زنانه شــده است و 
بعضــا تصور می شــود هر وقت صحبــت از فقر زنانه 
می کنیم منظورمان زنان سرپرســت خانوار اســت در 
حالی که اینگونه نیســت، گفت: امــروزه برخی زنان 
تحصیــل کرده بــالای ۲5 درصــد و ۲ برابر مردان 
تحصیل کرده بیکارند. زنانه شــدن فقر یعنی زنان با 
حداقل دســتمزد بیشترین کار را انجام می دهند. زنان 

کارفرمایان هستند. ارزان  نیروی 
بــه گزارش ایســنا، زهرا نــژاد بهرام در نشســت با 
فعالان اصــلاح طلب حوزه زنان که امروز دوشــنبه 
)۲۲ شــهریور( برگزار شد، با بیان اینکه مطابق با آمار 
سال ۹۹، حدود ۷۰ درصد از زنان در مشاغل خدماتی 
و ۲۰ تا ۲5 درصد زنان در مشــاغل صنعتی مشــعول 
کار هســتند، اظهار کرد: موضوع زنان و مســایل آنها 
در چالشــهای سیاسی بازی گیر افتاده و اگر بخواهیم 
حرکت موثری در زمینه زنــان انجام دهیم باید تمام 
دیدگاه ها را در مســاله زنان تعدیــل دهیم . این فعال 
اصلاح طلب حوزه زنان با بیان پیشــنهادی به معاون 
امــور زنان و خانــواده دولت ســیزدهم در خصوص 
مطالعه و بررســی نظرســنجی انجام شــده پیرامون 

مطالبــات زنــان طی ســال ۹۶، تصریح کــرد: این 
نظرســنجی طی سال ۹۶ در هشت کلان شهر اعم از 
تهران، مشهد، اهواز، شیراز و ... در خصوص مطالبات 
زنان ایرانی انجام شــد که پیشنهاد می کنم شما حتما 
این نظر ســنجی را مشاهده کنید. طی این نظرسنجی 

مطالبات زنان در ده قسمت مشخص شد. 
به گفته نژادبهرام مطابق با نظرســنجی انجام شــده 
طی سال ۹۶، اولین مطالبه زنان مساله امنیت، مساله 
دوم اشــتغال و  بیکاری و مساله ســوم تبعیض بوده 

است. 
این فعال حوزه زنان معتقد اســت کــه معاونت امور 
زنــان و خانواده رئیس جمهوری در هر دوره نســبت 
به دوره پیشــین خود پیشــرفت هایی را داشته است 
که بخشــی از این پیشرفت ها »بطنی« و بخش دیگر 
»آشکار« بوده است. وی در بخش دیگر سخنان خود 
با اشــاره به موفقیت های معاونت زنان طی دوره های 
پیشــین تصریــح کرد: بــرای مثال بحــث »عدالت 
جنسیتی« موفقیت معاونت زنان دولت یازدهم بود که 
توانست در برنامه ششم توســعه به آن توجه کند که 
ســاز و کار و رصد آن نیز در دست معاونت امور زنان 
بود. از ســوی دیگر لایحه »حفظ کرامت و حمایت از 

زنان در برابر خشــونت« نیز پس از گذشت ۱۰ سال 
در دوره دولت دوازدهم وارد مجلس شد. 

این فعال حوزه زنان در ادامه به طرح توانمندســازی 
زنان سرپرســت خانوار در ۳۱ اســتان و تنقیح قوانین 
حــوزه زنان و مصوبه افزایــش ۳۰ درصدی مدیریت 
زنان در دولت که در دوره دولت دوازدهم انجام شــد، 
اشــاره کرد و افــزود: طبیعتا نقــاط ضعفی هم وجود 
داشــته که بخشی از آن ناشی از شرایط خاص کشور، 
فشــار و جنگ اقتصادی و تحریم های تحمیل شــده 
بود و بخشــی به عــدم تفاهم بین بخشــهای دولت 
که ممکن بود باشــد، باز می گشــت. نــژاد بهرام در 
پایان ســخنان خــود خطاب به معاون امــور زنان و 
خانواده دولت ســیزدهم، تاکید کــرد: اگر طلب کنید 
دســت کمک ما در کنار شــما قــرار دارد و با طیب 
خاطــر و افتخار و آرامش حاضریــم برای حوزه زنان 
فــارع از تعلقات سیاســی هر کمکی ارائــه دهیم.به 
گزارش ایســنا، هانیه گرائیلی دبیر ســابق فراکسیون 
زنان مجلس نیز در این نشســت با اشــاره به دیدگاه 
معاونت امور جوانان وزارت ورزش و جوانان نســبت 
به دختــران جوان، گفت: جوان یعنی »پســر جوان« 
و »دختــر جــوان« را اصلا حســاب نمی کنند. اصلا 

دوســتان نگاهشــان به جوانان یعنی مردان و پسران 
جــوان و این واقعا دردناک اســت. اگر زن باشــی و 
جوان هم باشــی واقعــا در انزوا قــرار می گیری.وی 
با درخواســت از معــاون امور زنــان و خانواده دولت 
ســیزدهم در خصــوص انتصاب یــک زن در جایگاه 
معاونــت جوانــان وزارت ورزش و جوانان، خطاب به 
انسیه خزعلی اظهار کرد: شــما این نفود را در هیئت 
دولت داریــد تا از وزیر جوان درخواســت کنید برای 

معاونت امور جوانان یک زن منصوب کنند. 
وی ادامــه داد: زن بــه دلیل ویژگی هــای ذاتی که 
خداوند به او هبه داده است و به دلیل آن ویژگی مادر 
بودن نگاهش به پســر و دختر یکی است. من شاهد 
این مســاله در تمام همایش ها، جلسات و کارگروه ها 
بودم و از این رو مطرح می کنم و با توجه به وســعت 
عمل و نگاه کلان معاونت جوانان باید دختران جوان 
کشــور دیده شــوند.گرائیلی در بخش دیگر سخنان 
خود از معــاون امور زنان و خانواده دولت ســیزدهم 
گفــت: من به عنوان یک دهه شــصتی از شــما این 
درخواســت را دارم که نگاه جناحی و سیاسی به حوزه 
زنان نداشــته باشیم. نگاه سیاسی هیچ دستاوردی جز 

آسیب به حوزه زنان ندارد.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

خبرانرژی

ظرفیت انتقال فرآورده های 
نفتی افزایش می یابد

مدیرعامل شــرکت خطــوط لولــه و مخابرات نفت 
ایران گفت: با اجــرای پروژه های جدید خط ۲۶ اینچ 
بندرعباس - رفسنجان و ۱۶ اینچ رفسنجان - یزد و 
میبد - نائین، ظرفیت انتقال فرآوده های نفتی به طور 

قابل توجهی افزایش می یابد.
به گزارش شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران، 
قاســم عرب یارمحمدی با اشــاره به اهمیت انتقال 
فرآورده های نفتی تولیدی پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
از سمت جنوب به شمال کشور گفت: با اجرای پروژه 
توســعه مرکز انتقال نائین و احداث خط لوله ۲۰ اینچ 
نائین - کاشان - ری، فرآورده های نفتی در این مسیر 
مهم و اصلی، توسط خط ۲۶ اینچ به رفسنجان، یزد، 
نائین و از این مرکز توســط خط ۲۰ اینچ به ســمت 

کاشان و سرانجام به تهران منتقل می شود.
وی بــا قدردانی از زحمات کارکنان شــرکت ملی - 
مهندسی ساختمان نفت و کارکنان مناطق جنوب شرق 
و تهران در اجرایی شــدن این پروژه گفت: هم اکنون 
پمپ های مرکز انتقال نفت نائین به بهره برداری رسیده 
و آغاز به کار کرده اســت و در عمل این پروژه قابلیت 

تحویل موقت را دارد.
مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران 
تأکید کرد: خط لوله انتقال فرآورده نفتی ۲۰ اینچ نائین 
- کاشــان - ری از حدود یک سال گذشته عملیاتی 
شده اســت؛ تاکنون از مرکز انتقال نفت قدیم نائین 
اســتفاده می شد و اکنون مرکز انتقال نفت اصلی این 

پروژه به بهره برداری رسیده و قابل تحویل است.
عرب یارمحمدی درباره روند پیشرفت پروژه گفت: این 
پروژه شامل مرکز انتقال نفت نائین و خط لوله ۲۰ اینچ 
نائین - کاشان - ری است که مرکز انتقال نفت آن به 
تحویل موقت صددرصد رسیده و بخش خط لوله نیز 

بهره برداری شده است.
وی افزود: بخش دیگر به مرکز انتقال نفت کاشــان 
مربوط می شود که این مرکز نیز نزدیک به ۷۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی داشته اســت و امیدواریم تا اواخر 
امسال یا اوایل سال ۱۴۰۱ به بهره برداری کامل برسد، 
با احداث کامل مرکز انتقال نفت کاشان، ظرفیت انتقال 
فرآورده با این خط لوله 5۰ تا ۶۰ هزار بشــکه در روز 

افزایش می یابد.
مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران 
مقدار افزایش ظرفیت ذخیره سازی فرآورده در مخازن 
تعادلــی را با اجرای این پروژه ۳۰۰ میلیون لیتر اعلام 
کرد و گفت: با افزایش مانور عملیات سوخت رســانی 
قادر به ذخیره سازی حجم بیشتری از فرآورده هستیم 
و زمانی که نیاز بیشتر به فرآورده  در کشور وجود داشته 
باشد، از این مخازن پمپاژ انجام می دهیم. اجرای این 
پروژه کمکی بسزا در انتقال و توزیع سوخت در کشور 

می کند.

تداوم فرآیندهای عملیاتی در 
گرو پایداری ارتباطات است

سرپرســت مدیریت مخابرات و تلمتری شرکت 
انتقــال گاز ایران در بازدید از منطقه ۲ عملیات 
انتقال گاز، تداوم فرآیندهای عملیاتی را در گرو 
پایــداری ارتباطات و اطلاعــات و هم افزایی و 

همدلی واحدهای ICT دانست.
به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی گاز ایران، 
محمدرضــا نیک روش فرد در ششــمین بازدید 
میدانی از مناطق عملیاتی و بازدید از شبکه های 
ICT و زیرســاخت های ارتباطی و فیبر نوری 
و تأسیســات تقویت فشار گاز ضمن قدردانی از 
اقدام های واحد ICT منطقه و کارکنان شاغل 
در آن گفــت: باید همچنان بــا تکیه بر دانش، 
توان و ظرفیت های علمی خود نسبت به ارتقای 
سیستم ها، تجهیزات و ارائه خدمات اقدام کنیم 

تا به وضع مطلوب برسیم.
وی در نشســت  هم اندیشی با سرپرست منطقه 
و کارکنــان واحدICT  که با حضور مدیرعامل 
شرکت گاز استان اصفهان و مدیر شرکت خطوط 
لوله و مخابرات نفــت ایران در اصفهان برگزار 
شد، به اهمیت مخابرات و تلمتری اشاره کرد و 
ادامه داد: امروز همه اقدام ها و فعالیت ها وابسته 
به ارتباطات و فناوری اســت و باید با آمادگی و 
به روز کردن دانش خود نسبت به انجام رسالت 
سازمانی که همان پایداری ارتباطات در شرکت 

انتقال گاز ایران است، اقدام کنیم.
سرپرســت مدیریت مخابرات و تلمتری شرکت 
انتقــال گاز ایران افزود: ایــن آمادگی و به روز 
کردن از آن رو اهمیت دارد که با هم افزایی همه 
امکانات ICT واحدهای مختلف مجموعه های 
مختلف وزارت نفــت و همکاری و همدلی آنها 
با یکدیگر، می توان حداکثر استفاده و بهره وری 

به ویژه در شرایط بحرانی را به دست آورد.
نیک روش  تصریح کرد: تبادل نظرها، دیدگاه ها 
و همکاری با شــرکت های زیرمجموعه وزارت 
نفت، هم افزایی برای مدیریت منابع در دسترس 
ICT را بــه همراه دارد، از ایــن رو با تلاش، 
همفکــری و هم اندیشــی می توان همســو با 
اهداف وزارت نفت کوشــا بود و به ســرمنزل 

مقصود رسید.
مجید مصدقی، سرپرســت منطقــه ۲ عملیات 
انتقــال گاز نیز در این دیــدار اظهار کرد: واحد 
ICT منطقــه همــگام با فناوری هــای نوین 
ارتباطی و به روز، همــواره در حفظ و نگهداری 
زیرســاخت ها کوشا بوده و در این زمینه از هیچ 

کوششی دریغ نکرده است.
 ICT وی یادآور شــد: نیروی توانمنــد واحد
منطقه، بــا توجه به گســتره جغرافیایی به طور 
شبانه روزی و ۲۴ ساعته آماده خدمت است و در 
پایداری اطلاعات و تجهیزات ارتباطی همیشــه 

پیشگام بوده است.

برنامه ریزی برای استفاده 
بهتر از ظرفیت های آبی در 

تولید برق
مدیرعامل شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران، 
از برنامه ریزی برای استفاده بهتر از ظرفیت های آبی 
کشــور به منظور تولید برق از منابع آبی خبر داد و 
گفت: این موضوع در طرح »توســعه و مانع زدایی 
از صنعت برق کشــور« دنبال خواهد شد تا امکان 
استفاده بهتر از ظرفیت های آبی کشور برای تولید 

برق از منابع آبی فراهم شود.
به  گزارش ایســنا، سیدحســن رضوی، در جلسه 
بررســی وضعیت ســد و نیروگاه هــای برق آبی 
کشــور و پتانسیل های توســعه این نیروگاه ها که 
به دعوت کمیســیون انرژی و با حضور نمایندگان 
عضو کمیسیون برگزار شــد، گزارشی از وضعیت 
فعلــی نیروگاه هــای برق آبــی کشــور همچون 
ظرفیت های نصب شده، ظرفیت های قابل استفاده 
و پتانســیل های موجود برای توسعه نیروگاه های 
برق آبی ارائه کرد و یادآور شد: خشکسالی و بارش 
کم در سال آبی جاری منجر به کاهش استفاده موثر 

از نیروگاه های برق آبی شده است.
وی بــا بیان اینکه اســتفاده بهینه از ظرفیت های 
موجود، به روزرســانی طرح های فرسوده، افزایش 
راندمان دســتگاه ها و افزایش سطح تکنولوژی از 
جمله اهداف شرکت  توســعه منابع آب و نیروی 
ایران اســت، افزود: در طرح »توسعه و مانع زدایی 
از صنعت برق کشور« این موارد دنبال خواهد شد 
تا بتوانیم استفاده بهتری از ظرفیت های آبی کشور 

برای تولید برق از منابع آبی داشته باشیم. 
رضــوی احداث نیروگاه هــای برق آبی در مقیاس 
متوســط و کوچک را جزو برنامه های وزارت نیرو 
دانســت و ادامه داد: ایــن نیروگاه ها حداکثر تا ۱۰ 
مگاوات تولید برق خواهند داشت و قابلیت احداث 
در بسیاری از استان های کشور را نیز دارند؛ چرا که 
می توان آن ها در طول و مســیر انتقال آب احداث 

کرد.
در این جلســه همچنین اعضای کمیســیون در 
خصوص حمایت از توسعه صنعت برق آبی، تامین 
منابــع مالی اجرای طرح هــای اولویت دار برق آبی 
در لایحــه بودجــه ۱۴۰۱، فراهم شــدن زمینه 
توســعه انرژی های تجدید پذیر نظیر برق آبی در 
قانون برنامه هفتم توســعه با توجه به آینده پیش 
رو در زمینه کمبود ســوخت نیروگاه ها و اســتفاده 
از انرژی هــای تجدیدپذیر ترکیبی همچون تلمبه 
ذخیره ای و مزارع خورشیدی به بحث و تبادل نظر 

پرداختند.
در پایــان این نشســت مقرر شــد در کمیته برق 
کمیسیون، موضوعات با تفصیل بیشتری بررسی 
و حمایت لازم به خصوص در فرایند تصویب طرح  

مانع زدایی از صنعت برق، صورت گیرد.

ماراتن تولیدکنندگان نفت 
خلیج فارس در مسابقه 

انرژی سبز
تولیدکنندگان نفت منطقه خلیج فارس در مواجهه با 
دورنمای پایان دوران نفت، ناچار شده اند به ارزیابی 
مبنای اصلی اقتصادهایشــان اقدام کرده و ماراتن 

حرکت به سمت انرژی سبز را استارت زده اند.
به گزارش ایسنا، کاهش استفاده از منابع هیدروکربن 
برای مبارزه با تغییرات اقلیمی، بزرگ چالش نسل 
حاضر اســت. این چالش اعضای سازمان توسعه و 
همکاری اقتصادی را به استراتژیهایی نظیر توافق 
سبز اتحادیه اروپا یا ممنوعیت خودروهای بنزینی 
جدید در انگلیس کشــانده است. با این حال تقاضا 
برای نفت و گاز همچنان ادامه دارد و کشــورهای 
تولیدکننده هیدروکربــن را در مرکز توجهات قرار 
داده است. نمونه مثال زدنی درخواست هفته گذشته 
علی علاوی، وزیــر دارایی عراق از تولیدکنندگان 

نفت برای حرکت به سمت انرژی تجدیدپذیر بود.
در وهله نخست این اظهارات ممکن است با پروژه 
های نفتی جدید عراق متناقض به نظر برســد. با 
این حال نگاهی به وضعیت منطقه شنیدن اظهارات 
مذکــور را کمتر تعجب آور می کند. نتیجه ماراتن 
تولیدکنندگان نفــت خلیج فارس برای توســعه 
انرژیهای تجدیدپذیر هنوز نامعلوم اســت اما تاکید 
بزرگ تولیدکنندگانی نظیر عربســتان ســعودی 
یــا امارات متحده عربی، نشــانه واضحی از تغییر 
اســتراتژی آنهاســت. همزمان اکثر کشــورهای 
منطقه سرمایه گذاری سنگینی روی منابع انرژی 
تجدیدپذیر داخلی به خصوص نور خورشید که در 
ایــن بخش از جهان به وفور وجود دارد، انجام می 

دهند.
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس به تغییر 
نظرات سیاسی در برابر هیدروکربنها به دقت چشم 
دوخته اند. تولیدکنندگان مضطرب از لحن به شدت 
خصمانــه ای که علیه نفت و گاز وجــود دارد، به 
وحشــت افتاده اند اما تولیدکنندگان  باهوشتر این 
وضعیت را به منزله یک فرصت می بینند. میزگرد 
اقلیمی بزرگی که با شــرکت جان کری، نماینده 
اقلیمی آمریکا و دکتر سلطان الجابر، همتای اماراتی 
وی در آوریل برگزار شد، نشان داد تمایل ظاهری 
در این نقطه از جهان برای به نمایش گذاشتن این 
که آنها هم ســوار قطار انرژی سبز شده اند، وجود 

دارد.
مسیر این سفر مشخص است. کری درباره این سفر 
گفت: اهمیت این که یک کشور تولیدکننده نفت و 
گاز )امارات متحده عربی( گروهی از کشورها را گرد 
هم بیاورد که بســیاری از افراد ممکن است تصور 
کنند بعید است برای مبارزه با تغییرات اقلیمی متعهد 
شوند، یک نشانه صریح است. بدون همراه کردن 
تولیدکنندگان نفت عرب، اقدام اقلیمی موثر راه به 
جایی نخواهد برد و افــرادی مانند جان کری این 

موضوع را به خوبی می دانند.

افزایش تجارت خارجی و رشــد صادرات 
غیرنفتــی از جمله اهداف تعیین شــده از 

سوی دولت سیزدهم است .
بر اســاس برنامه اعلام شده از سوی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت مقرر اســت تنها 
در نیمه دوم سال حجم صادرات غیر نفتی 
رشدی 5 میلیارد دلاری را جربه کند، این 
در حال است که فعالان بخش خصوصی 
معتقدند هنوز اســتراتژی های اقتصادی 

دولت در حوزه بین الملل روشن نیست.
فعالان بخش خصوصی معتقدند افزایش 
صــادرات و پایــداری این اتفــاق در گرو 
تدوین اســتراتژی اقتصادی کشور در این 
مقطع حساس اســت. سخنگوی اتحادیه 
صادرکنندگان نفت، گاز و پتروشیمی ایران 
در این خصوص به خبرآنلاین گفت: انتظار 
ایران صادرات  اســتراتژی تجاری  میرود 
محور باشــد ضمن اینکه باید تلاش شود 
تا حداکثر نیازها از بازار داخلی تامین شود 
اما هنوز مســیر حرکت دولت در این حوزه 

چندان روشن نیست.
سید حمید حسینی در توضیح این مطلب 
ادامه داد: بر این اساس باید شرایط کسب و 
کار نیز تسهیل شود. تنها راه نجات اقتصاد 
ایران در شــرایط فعلی می تواند صادرات 
باشد زیرا ما دو فرصت داشتیم که نتوانستیم 

از آنها استفاده کنیم.
وی توضیــح داد: یکــی از این فرصت ها 
خصوصی سازی بود که می توانست انقلابی 
در اقتصــاد ایران ایجاد کنــد ولی نتیجه 
عملکرد این مســاله مورد قبول هیچ کس 
واقع نشــد؛ دومین مورد نیــز هدفمندی 
یارانه ها و آزادســازی قیمــت حامل های 
انرژی بود که در یک مرحله موفق بود اما 
پس از آن نتوانست عملکرد موفقی داشته 
باشــد.وی افزود: لذا دیگر نمی توان نه از 
ابزار هدفمندی یارانه ها و آزادسازی قیمت 
حامل های انرژی اســتفاده جدی کرد و نه 

از خصوصی سازی چیزی مانده زیرا حدود 
۱5۰ هزار میلیارد تومــان از اموال دولت، 
خصوصی سازی شده است.وی تاکید کرد: 
با توجه به این شرایط باید گفت استراتژی 
تجاری دولت سیزدهم باید صادرات محور 
بــوده و به دنبال تعامل بــا دنیا و به ویژه 
کشورهای همسایه باشیم تا بتوانیم به این 
بازارها دسترسی پیدا کنیم اما این مهم در 
رو روشن شــدن تکلیف رفع تحریم ها و 
همچنین مساله اف ای تی اف است چرا که 
در غیر این صورت نمی توان انتظار داشت 
شرایط برای صادرات مهیا باشد . به گفته 
وی تحریم، تولید در ایران را نیز تحت فشار 
قرار می دهــد و در نتیجه امکان صادرات 

محصولات از ایران نیز کاهش می یابد.

از  خصوصی  بخــش  -انتظارات 
دولت سیزدهم

حسینی درباره انتظارات بخش خصوصی از 
دولت سیزدهم گفت:  بخش خصوصی و 
مردم انتظار ثبات قیمت ها و آرامش اقتصاد 
کشور دارند،همچنین اکثریت مردم انتظار 
دارند شرایط برای ایجاد اشتغال در کشور 
فراهم شــود تا شاهد رشد مثبت اقتصادی 

باشیم.
وی تصریح کرد: اگــر بخواهیم ملموس 
صحبــت کنیم بایــد به شــاخصه های 
اقتصادی کشــور توجه کنیم  و دولت باید 
از همــه امکانات خود اســتفاده کند و با 
توجه به اینکه حکومت یکدســت شده و 
اختلافی بین قوای قضاییه، مقننه و مجریه 
و همچنین صدا و سیما و نهادها و ارگان ها 
وجود ندارد و مقام معظم رهبری نیز از این 
امیدواریم  بنابراین  دولت حمایت می کنند 
دولت بتواند مشکلاتی که دولت قبل با آن 
مواجه بــود را برطرف کند و حداقل بتواند 
روابط را با کشــورهای همسایه به صورت 
عادی برقرار کند.این فعال بخش خصوصی 

  FATF تاکید کرد: همچنین لازم است تا
در مجمع تشــخیص مصلحــت نظام به 
تصویب برســد؛ قطعا بخــش خصوصی 
انتظار دارد تــا دولت برای مذاکرات برجام 
نیز تلاش کند و اگر دولت بتواند برجام را به 
نتیجه برساند و تحریم ها را لغو کند به حتم 
می تواند به بسیاری از اهدافی که داشته و به 
برنامه هایی که اعلام کرده بود، دست یابد و 
باید توجه داشت بدون به نتیجه رسیدن در 
برجام به نظر می رسد کار دولت با سختی 

فراوان مواجه شود.

توسعه  اســتراتژی  فاقد  -کشور 
اقتصاد ملی است

از ســوی دیگر رئیس اتاق بازرگانی ایران 
و چین درباره اســتراتژی تجــاری دولت 
ســیزدهم به خبرآنلاین گفت: هیچ فرقی 
ندارد کدام دولت بر ســر کار باشد زیرا باید 
مشخص شــود ما اصلا استراتژی توسعه 
اقتصاد ملی در کشور داریم که باید پاسخ 
داد؛ خیر نداریم. بحــث این دولت، دولت 
قبلی و یا دولت قبل تر از آنها نیست زیرا ما 
اصلا چیزی به نام استراتژی توسعه اقتصاد 
ملی نداشــته ایم و به همین دلیل چگونه 
می توان راجع به استراتژی توسعه تجارت 

خارجی صحبت کرد؟
مجیدرضا حریری افزود: ما باید مشخص 
کنیم اصولا قرار است در اقتصاد ملی خود 
چند درصــد از GDP را از طریق تولید 
به دســت بیاوریم؛ چند درصد از خدمات ؛ 
چقدر از تولید کشاورزی، صنعتی، معدنی و 
... به دست خواهیم آورد. خدمات و تجارت، 
بیمه، بانک و ... چقدر سهم خواهند داشت؟ 
همه این مــوارد برای تعیین اســتراتژی 
تجاری باید مشــخص شــود.وی افزود: 
برای ســال های پیش رو باید توجه داشت 
که اقتصاد و تجارت فرامرزی تحت تاثیر 
سیاست خارجی کشــور قرار دارد بنابراین 
باید تکلیف مسائل هســته ای با آمریکا و 
سایر کشورها و تحریم ها مشخص شود و 
در غیر این صورت باید اثرات این موارد را در 

اقتصاد بپذیریم.

بر  قبلی مسئولان  -تاثیر تفکرات 
مواضع فعلی دولت سیزدهم

حریری در پاسخ به این سوال که با توجه 
به تفکرات و سخنان قبلی مسولان دولت 
سیزدهم درباره مسائلی مانند تحریم، برجام 
و FATF   و ادامه این مواضع آیا می توان 
به بهبود وضعیت اقتصاد و حل مشکلات 

تجــارت خارجی امیدوار بــود، اظهار کرد: 
بنده هیچ گاه عملکرد کســی را بر اساس 
شــعارهایی که در زمان انتخابــات داده، 
پیش بینی نمی کنم زیرا فضای انتخابات و 
همچنین زمانی که فرد مسئولیت اجرایی 
برعهده ندارد، می تواند نظریات بســیاری 
داشــته باشــد اما میــز وزارت و حقایق 
اقتصادی و شرایط اجتماعی کشور، عملکرد 
واقعی افراد را نشان می دهد. بسیاری از ما، 
شــعارهای فراوانی  می دهیم که در عمل 
قابلیت اجرایی ندارد بنابراین باید اجازه داد 
حداقل ۶ ماه از این دولت بگذرد تا بتوانیم 

عملکردها را نقد کرد.
وی ادامه داد:  در حــوزه اقتصاد و با توجه 
به شناختی که از وزیر امور اقتصادی دولت 
ســیزدهم دارم و با توجه به سوابق وی در 
مرکز پژوهش های مجلس و چه در سایر 
موارد به نظر می رسد فرد عمل گراتری باشد 
و بر علم اقتصاد مسلط است البته باید توجه 
داشت اصلا سلیقه ها مهم نیست زیرا سلیقه 
ممکن است به عده ای نزدیک و یا برعکس 
باشــد. واقعیات حکمرانی نیز رفتار افراد را 
تغییر می دهد. همچنین وزیر صمت سال ها 
معاون وزیر بوده و سال ها در آستان قدس 

رضوی کار اقتصادی کرده است.
حریری تاکید کرد: باید توجه داشت واقعیات 
افراد را از شــعارها فاصله می دهد به ویژه 
زمانی که فرد وارد هیات دولت می شــود و 
هرکدام از اعضای کابینــه، رفتار، کردار و 
کارنامه  آنها به کل کابینه تعمیم پیدا می کند 
. به نظر بنده باید امیدوار بود و نفی کردن 
دولتی که تازه تشکیل شده به دلیل سوابق 
افراد در گذشته به اعتقاد بنده منطقی نیست 
و باید اجــازه دهیم حداقل ۶ ماه کار کنند 
و باید از یکدیگر حمایــت کرد و در عین 
حال بعد از گذشته چندماه می توان تندترین 
و تیزترین انتقادات را به کارنامه هرکســی 

داشته باشیم.

شرط افزایش صادرات غیر نفتی از نگاه فعالان بخش خصوصی

بخش خصوصی منتظر تعیین تکلیف اف ای تی اف است

اخبار

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش ضمن ارائه 
برنامه ها و دیدگاه های خود به اهمیت این صنعت اشاره 
کرد و گفت: صنعت پالایش به عنوان پیشران اقتصادی 

کشور محسوب می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی ایران، جلیل سالاری که روز 
گذشته به سمت معاونت وزیر و مدیرعاملی شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران منصوب شد، 
صبح امروز در دفتر کار خود حاضر شــد و به گفتگو با 
کارکنان این مجموعه به تشریح برنامه های مدون شده 

جهت اجرا پرداخت.
وی با اشــاره به اینکــه صنعت پالایــش به عنوان 

پیشران اقتصادی کشور محســوب می شود، تصریح 
کرد: دراین راســتا تشــکیل اتاق فکر کارشناســی و 
استفاده از ظرفیت های کارشناسان؛ بررسی چالش های 
بخش های مختلف تولید، انتقــال و توزیع؛ تحولات 
ساختاری و توسعه به معنای واقعی آن و ضرورت توجه 
به نقش رگولاتــوری در صدر برنامه های اجرایی قرار 

خواهد گرفت.
ســالاری با تاکید بر اهمیت نقــش کارکنان و توجه 
به چالش های نیروهای انســانی، افزود: ایجاد رضایت 
شغلی برای نیروهای انسانی، رصد و ارزیابی مشکلات 
نیروهای قراردادی اعم از ارکان ثالث، مدت موقت ها، 
معین ها، ایثارگران و اتخاذ تدابیری برای رفع چالش های 

مربوط به این حوزه، در اولویت قرار دادن انضباط اداری، 
مالی و ایجاد شفافیت، توجه به مسوولیت های اجتماعی 
و تلاش برای گسترش فعالیت ها در حوزه آموزش در 
میان کارکنان و نیروهای انسانی مجموعه پالایش و 

پخش به جد پیگیری خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش پیش از این 
به عنوان مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی و همچنین معــاون مدیرعامل، مدیر هماهنگی 
و نظارت بر تولید و سرپرســت مدیریت برنامه ریزی 
تلفیقی در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی در سال های گذشته مشغول به خدمت و فعالیت 

بوده است.

صنعت پالایش پیشران اقتصاد کشور است

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد:

زنگ خطر قطع گاز و برق در زمستان
 مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با اشاره به 
اینکه ۸۰ درصد گاز تولیدی کشور در بخش خانگی 
مصرف می شود، گفت: اگر مدیریت مصرف از طرف 
مشــترکان بخش خانگی و تجاری انجام نشود، در 

زمستان شاهد قطع گاز و برق خواهیم بود.
»محمدرضــا جولایــی« در گفت و گو بــا ایرنا با 
اشــاره به اینکه برای فصل زمستان جلسات کمیته 
سوخت برگزار شده و محدودیت هایی که در تامین 
سوخت داریم را شناسایی کرده ایم، افزود: راه حل ها 
را پیش بینــی کردیم و با همــکاری وزارت نیرو و 
پخش در تلاشیم مصرف انرژی کشور را به صورت 
مطمئن تامین کنیــم و خللی اتفــاق نیوفتد. البته 
الویت، تامین گاز بخش خانگی و تجاری است و با 
استفاده از سوخت مایع مصارف نیروگاه ها و صنایع 

را تامین می کنیم.
جولایی با تاکید بر اینکه نکته مهم مدیریت مصرف 
بخش خانگی و تجاری اســت، گفت: لازم اســت 
بخــش خانگی و مردم در مصرف برق گاز مدیریت 
مصــرف را انجام دهنــد تا بتوانیــم گاز را به تمام 
مناطق به صورت پایدار، مستمر و با حداکثر ظرفیت 

انتقالی برسانیم.
وی ادامــه داد: برای اینکه بتوانیم تولید پایداری در 
زمستان داشته باشــیم تعمیرات ۴ پالایشگاه ایلام 
،۱۷ و ۱۸ پــارس جنوبی، پارســیان و فاز ۱ پارس 

جنوبی در حال انجام است.

پایان تعمیرات پالایشگاه های گازی تا یک 
ماه آینده

مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران افزود: تا 
آخر مهر ماه تعمیرات کلیه پالایشــگاه ها و خطوط 
انتقال به پایان می رســد و بــا حداکثر توان در مدار 
قــرار می گیرد و پیش بینی این اســت که در همین 
فاصله هم از طریق ســوخت مایع انرژی کشــور را 

تامین کنیم.
وی با بیان اینکه معمولا از انتهای آبان ماه، مصرف 
در بخــش خانگی و تجاری افزایــش پیدا می کند، 

گفت: اما برای امســال از آبان ماه افزایش مصرف 
را پیش بینی کردیــم و از همین رو اقدامات لازم را 

آغاز شده است.
بــه گفته جولایی با فازبنــدی در مدیریت مصرف، 
تولید و تامین گاز به اســتقبال 5 ماهه آخر ســال 

می رویم.
وی با اشــاره به اینکه ســال گذشــته در روزهایی 
تحویل گاز به نیروگاه ها در زمســتان به ۶۰ میلیون 
متر مکعب در روز رسید، گفت:  بعد از آن با توافقی 
که با وزرات نیرو انجام شد و توانستیم سوخت مایع 
را تامین کنیم. البته متوسط گازرسانی به نیروگاه ها 
در ســال گذشــته به زیر ۸۰ میلیون مترمکعب در 
روز نرسید.جولایی میزان گازرسانی به نیروگاه ها و 
صنایع در ســال جاری را تحت تاثیر مصرف گاز در 
بخــش خانگی عنوان کرد و افزود: حدود ۸۰ درصد 
گاز تولید کشــور را بخش خانگی و تجاری مصرف 
می کننــد و با توجه به آن می توانیم گاز بقیه مناطق 

را تامین می کنیم.
وی ادامه داد: ظرفیت خالی در پالایشگاه ها نداریم 
تولید از منابع با ظرفیت پالایشــگاه ها برابر است با 
این حال اگر تولید گاز از میادین گازی کشور اضافه 
شود قادر خواهیم بود با توجه به نوع پالایشگاه، گاز 

را تحویل بگیریم.

به  لیتر گازوئیل  میلیون  تحویل روزانه 35 
نیروگاه ها در زمستان

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با تاکید بر 
اینکه مشکلی در تامین مازوت مورد نیاز نیروگاه ها 
در زمستان وجود ندارد، گفت: مخازن نیروگاه ها پر 
است و مشکلی در ذخیره سازی نداریم.برای مصرف 
گازوئیــل در نیروگاه ها نیز با شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی توافق کردیم تا روزانه ۳5 میلیون 
لیتــر را تحویل دهند. در کنار آن نیز ذخایر گازوئیل 

در نیروگاه ها نیز وجود دارد.
به گفته جولایــی، حداکثر تــوان نیروگاه ها برای 
مصــرف مازوت 5۰ میلیون لیتر اســت البته همین 

مقــدار نیز قابل اســتفاده نیســت زیــرا برخی از 
پالایشــگاه ها در نزدیکی شهرها قرار دارند و بحث 

آلودگی هوا نیز مطرح است.  
وی ادامه داد: در فصول سرد سال، حدود ۴۰ میلیون 
لیتر مازوت در روز مصرف می شود و مابقی سوخت 
مایع مورد استفاده در نیروگاه ها گازوئیل خواهد بود.

مخــازن  در  گاز  ذخیره ســازی  رونــد  جولایــی 
ذخیره سازی سراجه و شــوریجه را مناسب دانست 
و گفت: اکنون فشــار گاز در ســراجه به حد نرمال 
رســیده و تزریق گاز به مخزن شوریجه را تا اواسط 
آبــان ادامه می دهیم و در 5 ماه آخر ســال به طور 

کامل بهره  برداری می کنیم.
وی با بیــان اینکه بحــث واردات گاز نیز در حال 
رایزنی اســت، افزود: در حال مذاکره با ترکمنستان 

هستیم اما نهایی نشده است.  

پیش بینی مصرف 610 میلیون متر مکعب 
گاز در بخش خانگی و تجاری

مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران ادامه داد: 
پیش بینی مصرف گاز خانگی بســتگی به شــرایط 
آب و هوایــی کشــور دارد. بنابــر اطلاعاتی که از 
هواشناسی دریافت کردیم شرایط آب و هوایی مانند 
پارسال است به جز مناطق شمال و شمال شرق که 

ممکن اســت افت دما داشته باشد دما در 5 ماه آخر 
سال برای سایر نقاط کشور مانند سال گذشته است.

وی با تاکید بر اینکه مــردم کمک کنند تا مصرف 
کمتراز پارسال باشد، گفت: حتما باید الگوی مصرف 
تغییر کند زیرا نمی توان اعمال نظری کرد و کنترل 
صرفا از طریق مردم باید انجام شــود زیرا کنترل از 

سمت دولت به معنای قطع برق و گاز است.
جولایی با اشــاره به اینکه هــر چقدر مصرف برق 
بیشتر شود مصرف گاز نیز در کشور بیشتر می شود، 
افــزود: در تمام بخش ها از جملــه بخش خانگی و 
تجــاری، نیروگاه ها و صنایع مدیریــت مصرف را 

پیش بینی کرده ایم.
وی ادامــه داد: در برخی قســمت ها بــا جایگزینی 
ســوخت مایع کمبود گاز جبران خواهد شد. به طور 
مثال مجوز اســتفاده صنایع سیمان از سوخت مایع 

گرفته خواهد شد.
مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایران گفت: 
معمولا اگر محدودیت در گازرســانی باشــد، برای 
صنایع قیمت سوخت مایع با قیمت مصوب پارسال 

انجام می شود و یارانه به آن تعلق می گیرد.  
به گفتــه جولایی حداکثر مصــرف خانگی را ۶۱۰ 
میلیون متر مکعب لحاظ کردیم برنامه ریزی می کنم 

که تامین انرژی کشور را مدیریت کنیم.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

بانک- بیمه - بورس اخبار

چراغ قرمز در بورس
بازار ســرمایه همچنان بر روند نزول در حرکت است، 
بطوریکه شــاخص کل بورس امروز هم همانند دیروز 
روندی کاهشی داشت و بیش از ۱۴ هزار واحد کاهش 

پیدا کرد.
به گزارش ایســنا، شاخص کل بورس امروز با ۱۴ هزار 
و ۷۰۹ واحد کاهش بــه رقم یک میلیون و ۴۷5 هزار 

واحد رسید.
شــاخص کل با معیار هم وزن هم ۶۰5۹ واحد کاهش 

یافت و رقم ۴۴۴ هزار و شش واحد را ثبت کرد.
معامله گران این بــازار ۸55 هزار معامله به ارزش ۶۳ 

هزار و ۷5۰ میلیارد ریال انجام دادند.
در معاملات امروز ۱۴۲ نماد بورسی مثبت و ۲۶۲ نماد 
بورســی منفی بودند که از میان آنها صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس، توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه، 
ملی صنایع مــس ایران، مخابرات ایران، پالایش نفت 
اصفهان، فولاد مبارکه اصفهان و سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را 

روی بورس گذاشتند.
فرابــورس هم امروز روندی نزولی داشــت؛ بطوریکه 
شاخص کل این بازار با ۲۶۶ واحد کاهش رقم ۲۲ هزار 

و ۱۳۰ واحد را ثبت کرد.
معاملــه گران این بازار ۶۶۹ هزار معامله به ارزش ۲۰۱ 

هزار و ۲۴۳ میلیارد ریال انجام دادند.
در معاملات این بازار ۷۹ نماد مثبت و ۱۸۲ نماد منفی 
بودند که از میان آنها بیمه پاســارگاد، سرمایه گذاری 
صباتامین، پلیمر آریاساسول، فرابورس ایران، پتروشیمی 
تندگویان، سهامی ذوب آهن اصفهان و مدیریت انرژی 
امید تابان هور نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی 

را روی فرابورس گذاشتند.

سجامی شدن فوری نیست 
اما حتمی است!

هرچند پیش از این تاریخ مشخصی برای سجامی شدن 
در نظر گرفته و اعلام شــده بود که کد معاملاتی هر 
فردی که تا تاریخ مذکور در سامانه سجام ثبت نام نکند 
مســدود خواهد شــد، اما این تصمیم لغو شد و درواقع 
اعلام زمان مشخص برای آن متوقف شد. با این حال، 

سهامداران نباید از ثبت نام در این سامانه غافل شوند.
به گزارش ایســنا، چندی پیش مدیر ناشــران شرکت 
سپرده گذاری مرکزی اعلام کرد که بر اساس مصوبه 
هیات مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار سهامداران 
حقیقی بازار ســرمایه باید در سامانه سجام ثبت نام و 
احراز هویت خود را تکمیل کنند. برای این منظور تاریخ 
مشــخص تعیین و اعلام شد سهامدارانی که در مدت 
مقرر ثبت نام خود را در سامانه سجام انجام ندهند، کد 
معاملاتی آنها تا زمان مشخص شدن وضعیت سجامی 

آنها مسدود )غیر قابل خرید و فروش( می شود.
 بر این اســاس، مقرر شده بود که سهامداران ۱۸ تا ۶5 
سال تا روز بیستم شــهریورماه جاری فرصت دارند تا 
ثبت خود را در سامانه ســجام قطعی کنند. گروه دوم 
ســهامداران بالای ۶5 سال هســتند که تا روز سی ام 
شهریورماه و گروه ســوم سهامداران کمتر از ۱۸ سال 
هســتند که تا دهم مهرماه امســال مهلت دارند تا در 
سامانه سجام ثبت نام کنند.اما مدتی بعد حسین فهیمی، 
مدیرعانل شرکت ســپرده گذاری مرکزی اعلام کرد 
که با توجه به درخواســت تعداد زیادی از شرکت های 
کارگــزاری و تماس های مکرر ســهامداران با مرکز 
تخصصی ارتباط با بازار سرمایه، فرایند الزامی شدن ثبت 
نام در این سامانه به صورت تدریجی و با تعیین مهلت 
کافی برای ثبت نام و احراز هویت خواهد بود تا نگرانی 

معامله کنندگان حقیقی در این زمینه برطرف شود.
سامانه سجام »سامانه جامع ثبت اطلاعات مشتریان« 
بــرای   ،WWW.SEJAM.IR نشــانی  بــه 
الکترونیک کردن و خودکار کردن فرآیند جمع آوری و 
مدیریت اطلاعات مشتریان است و عملیاتی شدن این 
سامانه باعث افزایش دقت، سرعت و بهره وری در زمینه 
جمع آوری اطلاعات و ارائه خدمات عمومی و مهم تر 

از همه، یکپارچگی سامانه های اطلاعاتی شده است.
در پی راه اندازی ســامانه جامع اطلاعات مشــتریان 
)سجام(، بیش از ۳۹ میلیون نفر از فعالان بازار سرمایه 
در این ســامانه ثبت نام کرده اند.این ســامانه با هدف 
ایجاد زیرساختی برای ارائه خدمات نوین به سهامداران 
به ویژه مشاهده دارایی ها به صورت متمرکز، توزیع سود 
و برگزاری مجامع الکترونیکی راه اندازی شده است و 
افراد را از شناســایی های مشتری به صورت مکرر در 
کارگزاری هــا و دیگر نهادهای مالی بی نیاز می کند.

هرچند الزام سجامی شدن تا تاریخ های معین برداشته 
شد اما انتظار می رود سهامداران برای سهولت کار خود 

نسبت به ثبت نام در این سامانه اقدام کنند.

بازگشت رنگ سبز به تابلوی 
معاملاتی رمزارزها
بیشتر ارزهای دیجیتالی مهم صعودی شدند.

به گزارش ایســنا، به نقل از سی ان بی سی، دولت چین 
با صدور بیانیه جدیدی به مردم این کشــور هشدار داد 
در توکن های غیر مثلی )یا همان ان اف تی( ســرمایه 
گــذاری نکنند چرا که قیمت آن ها حباب اســت و از 
دیدگاه مالی، این دارایــی ها دارای ارزش خیلی کمتر 
از چیزی هســتند که اکنون قیمت گذاری می شوند. 
وانگ جونهی- خبرنگار روزنامه ساوث چاینا مورنینگ 
پست- در مطلبی نوشت: وقتی که هیجان بازارها تخلیه 
شــود، ارزش این ان اف تی ها به میزان قابل توجهی 
کاهش پیدا خواهد کرد.  کمیســیون بازارهای مالی و 
اوراق بهــادار اروپا در گزارش خود با عنوان »رمزارزها: 
روند ها، ریســک ها و تلاطم ها« از ارزهای دیجیتالی 
به عنوان خطری بــرای ثبات مالی بازارها نام برده که 
دارای پیامدهای محیط زیستی زیان بار به ویژه در حوزه 
استخراج رمزارزها هســتند. این گزارش افزوده است 
نوسانات بالای قیمتی ارزهای دیجیتالی در کنار فناوری 
مالی غیرمتمرکز که نقش بانک مرکزی را کمرنگ می 

کند، برای ثبات مالی مضر هستند.

حضور پررنگ استارت آپ ها در 
صنعت بیمه برای عملکرد بهتر

صنعت بیمــه یکی از صنایعی اســت کــه باوجود 
کاستی های مختلف، همواره به رشد خود ادامه داده، 
اما درحال حاضراین حرکت رنگ و بوی دیگری هم 
به خود گرفته به  طوری که صنعت بیمه در مدت عمر 

خود چنین تفاوت های مهمی را تجربه نکرده است.
صنعت بیمــه یکی از صنایعی اســت کــه باوجود 
کاستی های مختلف، همواره به رشد خود ادامه داده، 
اما درحال حاضراین حرکت رنگ و بوی دیگری هم 
به خود گرفته به  طوری که صنعت بیمه در مدت عمر 

خود چنین تفاوت های مهمی را تجربه نکرده است.
اکنون بازیگــران جدیدی هــم وارد عرصه صنعت 
بیمه شــده و درآینده ای نه چندان دور با حضور آن ها 
وضع این صنعت با دگرگونی هایی هم روبه رو خواهد 
شد. زیرابه نظر می رســد که این بازیگران، با نوآوری 
ها، تغییرات اساســی در زنجیره بیمه و مدل کسب و 

کارایجاد خواهند کرد.
به نظر می رســد که این تغییرات، انتظار مشتریان را 
از صنعــت بیمه افزایش داده و حرکت این صنعت به 
سمت فناوری های دیجیتال به یک الزام تبدیل شده 

است.
در همین رابطه عسگر معزی معاون بیمه های اموال 
و مسئولیت بیمه آرمان در گفتگو با خبرنگار پول نیوز 
گفــت: وقتی درمورد دیجیتالی شــدن صنعت بیمه 
صحبت می شود یعنی تحول دیجیتال و سخت ترین 

کار در هرسازمانی متحول کردن آن است.
وی افزود: اگر تمــام فرآیند های صدور بیمه نامه در 
بستر اینترنت انجام شــود آن بیمه نامه، الکترونیک 
اســت و در ایران در نظام بانکی به صورت واقعی به 
بانکداری الکترونیک رســیده ایم، اما صنعت بیمه در 

فناوری از نظام بانکی ضعیف تر است.
 معــزی عنوان کرد: هنوز بیمــه نامه الکترونیک در 
صنعت بیمه وجود ندارد، فرآیند صدور بیمه نامه ای که 
در استارت اپ ها هم انجام می شود به صورت آفلاین 
است و گام قبلی بیمه دیجیتال، بیمه الکترونیک است 
که صنعت بیمه هنوز وارد این بخش هم نشده است.

معاون بیمه های اموال و مسئولیت بیمه آرمان گفت: 
تفاوت بیمه الکترونیک با دیجیتال را در آنالیز کردن 
دیتا و هوش مصنوعی اســت اینکه شرکت بیمه ای 
بتواند بر اســاس داده هایی که از کاربــردارد به وی 
پیشــنهاد بیمه نامه بدهد یعنــی در فرآیند دیجیتال 

قراردارد.
وی ابراز کرد: در فرآیند دیجیتالی، شرکت های بیمه ای 
فقط بیمــه نامه صادر نمی کنند بلکــه روند رفتاری 
مشتری را بررسی می کنند و براساس آن به وی بیمه 
نامه پیشنهاد می دهند به همین دلیل است که در همه 

جای دنیا بیمه بانک به وجود آمد.
معزی خاطر نشــان کرد: امروز لحظه ای اســت که 
شرکت ها در صنعت بیمه با چالش نوآوری در دیجیتال 
شدن روبروشــده اند و اگر به سمت دیجیتال شدن 
نروند حتی اگر شــرکت بســیار موفقی هم باشند در 

هرصورت در آینده شکست خواهند خورد.

سهم بانک ها در تعداد 
تراکنش ها چقدر است؟

بانک هــای ملت، ملی، صادرات، ســپه، پارســیان، 
کشــاورزی، تجارت، سامان و رسالت بیشترین سهم 
را از تعداد تراکنش های شبکه پرداخت در مرداد ۱۴۰۰ 

داشته اند.
به گزارش ایسنا، بررســی آمار سهم بازار هر یک از 
بانک های پذیرنده از تعداد و مبلغ تراکنش های شبکه 
پرداخت در مردادماه ۱۴۰۰ حاکی از آن است که بانک 
ملت با ســهم ۲۰.۲۷ درصدی از تعداد تراکنش ها و 
سهم ۱۹.۷۱ درصدی از مبلغ تراکنش ها، همچنان با 
اختلاف زیاد، بالاترین سهم از پذیرش تراکنش های 
بازار را به خود اختصاص داده و در جایگاه نخست در 

بین تمام بانک های پذیرنده قرار گرفته است.
پس از بانک ملت به ترتیب بانک های ملی، صادرات، 
سپه، پارسیان، کشــاورزی، تجارت، سامان و رسالت 
بیشترین سهم را از تعداد تراکنش ها و بانک های ملی، 
صادرات، کشاورزی، تجارت، سپه، سامان، رفاه و آینده 
بیشترین سهم را از مبلغ تراکنش های شبکه پرداخت 

داشته اند.
از ســوی دیگر، بررســی ســهم تعدادی بانک های 
پذیرنده از کل بازار تراکنش های هر یک از ابزارهای 
پذیرش نشان می دهد که بالاترین سهم تعدادی از 
تراکنش های ابزار کارتخوان فروشگاهی به ترتیب به 
بانک های ملت )۱۹.۸۶ درصد(، ملی) ۱۴.۸۱ درصد(، 
سپه )۱۰.۸5 درصد( و صادرات )۸.۱۹ درصد( تعلق دارد.

بالاترین ســهم تعدادی از تراکنش های ابزار پذیرش 
اینترنتی به بانک های پارســیان )۳۱.۳۱درصد(، ملی 
)۱۷.۷۸ درصد(، ملت )۱۳.5۱ درصد( و سامان )۷.۹۷ 
درصد( اختصاص داشته  است.بیشترین سهم تعدادی 
از تراکنش های ابزار پذیــرش موبایلی به بانک های 
ملــت ) ۴۲.5۷ درصد(، آینده )۳۶.۸۱ درصد(، اقتصاد 
نوین )۱۴.۰۹ درصد( و ملی )۸.۶5 درصد( تعلق دارد.

همچنین، بررسی سهم مبلغی بانک های پذیرنده از کل 
بازار تراکنش های هر یک از ابزارهای پذیرش حاکی 
از آن است که بالاترین سهم مبلغی از تراکنش های 
ابزار کارتخوان فروشگاهی به بانک های ملت )۱۹ ۶۳. 
درصد(، ملی)۱۳.۷۴ درصد(، صادرات )۱۱.۶۷ درصد( 
و سپه )۹.۶۷ درصد( تعلق دارد.بالاترین سهم مبلغی از 
تراکنش های ابزار پذیرش اینترنتی به بانک های ملت 
)۱۹.۷۷ درصد(،   آینده )۱۶.۲۱درصد(، سامان )۱۱.۹۸ 
درصــد( و خاورمیانــه )۶.۷۴ درصد( اختصاص یافته 
است.بالاترین سهم مبلغی از تراکنش های ابزارهای 
پذیرش موبایلی به بانک های ملت ) ۴5.۸۲ درصد(،   
آینده )۲5.۲۰ درصد(، اقتصاد نوین )۱۲.۱۲ درصد( و 
ملی )5.55 درصد( تعلق گرفته و این بانک ها به ترتیب 

در مکان های اول تا چهارم جای گرفته اند.

کســری بودجه که یکی از معضلات اصلی 
اقتصاد ایران به حســاب می آیــد، زمانی رخ 
می دهد که دولت منابع کافی برای هزینه های 
خود نداشــته باشــد، اما حاضر هم نشود از 

هزینه هایش بکاهد.
کســری بودجه که یکی از معضلات اصلی 
اقتصاد ایران به حســاب می آیــد، زمانی رخ 
می دهد که دولت منابع کافی برای هزینه های 
خود نداشــته باشــد، اما حاضر هم نشود از 
هزینه هایش بکاهد. در واقع منفی شدن تراز 
درآمد ها و هزینه ها در طول اجرای یک سال 

قانون بودجه را کسری بودجه می گویند.
اما دلیل روی دادن کســری بودجه چیست؟ 
عدم کنترل و ســاماندهی صحیح هزینه ها 
و درآمد های دولت منجر به ایجاد کســری 
بودجه می شود. برای محاسبه میزان کسری 
بودجه در اقتصاد باید اختلاف بین درآمد ها و 
پرداخت های دولت اندازه گیری شود. دولت در 
طول سال اجرای بودجه همواره تلاش می کند 
تا به اندازه ای که منابع وصول می شوند هزینه 
کند. طبعا هر قدر هم منابع وصول نشــوند 

ممکن است از مصارف خود کم کند.
مثلا سالانه به دلیل عدم تحقق منابع بخشی 
از بودجــه عمرانی اختصــاص نمی یابد. اما 
بخشی از هزینه ها که یا واقعا ضروری هستند 
یا دولت تمایل دارد که پرداخت عملا اجتناب 
ناپذیر تلقی می شــوند. این مواقع اگر منابع 
بــه اندازه کافی وصول نشــود دولت از هیچ 
تلاشــی برای تامین منابع برای این مخارج 
دریغ نمی کند. به بیان دیگر مساله اصلی این 
است که در بودجه سال های اخیر هزینه های 
اجتناب ناپذیر در مقابل منابع غیرقابل تحقق 

قرار می گیرند.
لازم به ذکر است که درآمد حاصل از صادرات 
نفت و گاز، مالیــات، فروش ارز، انحصار ها و 
مالکیت دولــت، فروش کالا و خدمات، بهره 
دریافتی بابت وام های پرداختی دولت به خارج 
و ... جزء درآمد های دولت محسوب می شود. 
از سوی دیگر گاهی دولت برای تامین مخارج 

خود بــه بانک های تحت نفوذ خود فشــار 
می آورد که پول خرج هــای دولت را بدهند. 
مثلا به بانک کشاورزی فشار می آورد تا هزینه 

خرید گندم تضمینی را متقبل شود.
در ایــن روش نیز بانک های برای پوشــش 
کسری بودجه خود از بانک مرکزی استقراض 
می کنند. در واقع به جای استقراض مستقیم 
دولــت از بانــک مرکزی، دولت با واســطه 
بانک ها از بانک مرکزی اســتقراض می کند. 
اثر این کار رشــد پایه پولی و نقدینگی و در 
نتیجــه تورم خواهد بود. ضمن اینکه این امر 
سبب می شود که این بانک ها در تامین مالی 
بخش غیر دولتی هم دچار مشکل شوند. به 
بیان دیگر در هر سه روش فوق عملا کسری 
بودجه دولت منجر به آثار تورمی خواهد شود.

 بــه عبارت دیگر گرچــه دولت یا مجلس با 
انگیزه خیر و در حالی که منابع کافی ندارند، 
هزینه هایی را در بودجــه در نظر می گیرند، 
اما در عمل تورم بیشــتری را در ســال های 
بعد به مردم تحمیل می کنند. نهایتا دولت با 
انگیزه های قابل دفاع عملی را انجام می دهد 
که به زیان اقشــار مختلــف جامعه به ویژه 

فرودستان و طبقه کارگر منجر می شود.
اگــر بخواهیم از مهم تریــن معضل اقتصاد 
ایران طی سال های گذشته که منجر به بروز 
مشکلات در سایر بخش های اقتصاد می شود 
بگوییم، باید به تورم های بالا و مزمن اشــاره 
کنیم. با افزایش نرخ تورم که همان افزایش 
مداوم ســطح عمومی قیمت ها است، قدرت 
خرید مردم و ارزش پول ملی کاهش می یابد 
و سفره خانواده ها هر روز کوچکتر از روز قبل 

می شود.
تــورم ریشــه در خلق نقدینگــی و افزایش 
پایه پولــی دارد. نقدینگی هم از دو مســیر 
استقراض دولت از بانک مرکزی برای پوشش 
کسری بودجه خود و اضافه برداشت بانک ها از 
بانک مرکزی ایجاد می شود. هرکدام از این دو 
عامل به شیوه ای کنترل می شوند، اما در اینجا 
قصد داریم درباره نقش کسری بودجه دولت 

در شکل گیری تورم های بالا صحبت کنیم.
کســری بودجــه دولت هــا و بدهی هــای 
آن ها امری غیرطبیعی نیســت و در تمامی 
کشور های جهان وجود دارد. اما آنچه ایران را 
با سایر کشور ها متفاوت می کند کسری بودجه 
همیشگی و ســاختاری آن است که همواره 

وجود داشته است.
دلیل اصلی کسری بودجه همیشگی ایران به 
نفت و درآمد های دلاری آن برمی گردد. این 
مشکل در ایران تنها به پس از انقلاب محدود 
نمی شــود و از زمانی که نفت در ایران کشف 
شد و شروع به فروش آن کردیم، این مسائل 

هم پیش آمد.
معمولا طی سال هایی که قیمت جهانی نفت 
بالا است و کشــور می تواند آن را به راحتی 
بفروشد، دلار های حاصل از این فروش را وارد 
کشور کرده و آن را به بانک مرکزی می دهد 
و با ریال هایی که از این بانک می گیرد، برای 

خود هزینه های جدیدی ایجاد می کند.
حقــوق کارکنان خــود را افزایــش می دهد 
سازمان های جدیدی ایجاد می کند و یا بودجه 
ســازمان های فعلی را افزایــش می دهد؛ به 

عبارتی شــروع به ریخت وپاش کرده و خرج 
خود را بیش از دخل خود افزایش می دهد. در 
چنین شرایطی بانک مرکزی هم دلار هایی که 
از دولت گرفته را در بازار عرضه می کند، چون 
راهی جز این ندارد. اگر آن ها را نزد خود نگه 
دارد به این معنی اســت که ریال هایی که به 
دولت داده منجر به افزایش پایه پولی می شود 

که نتیجه آن همان تورم است.
 با تزریــق این دلار ها در بــازار آزاد، عرضه 
افزایش یافته و نــرخ ارز به صورت تصنعی 
پایین می ماند. در چنین شرایطی بنظر می رسد 
همه چیز در اقتصاد ایده آل و مناســب است. 
نرخ ارز پایین که به معنی ارزش بالای ریال 
است، حقوق ها افزایش یافته و هرروز از یک 
طرح رفاهی جدید پرده برداری می شود، ولی 

همه چیز به این سادگی نیست.
دلار هایی که در بازار تزریق شــده با تقویت 
بخش عرضه، نــرخ ارز را تصنعی پایین نگه 
مــی دارد. در این شــرایط واردات به صرفه 
و ارزان شــده و بــه دلیل واردات گســترده 
محصولات خارجــی، تولیــد داخلی ضربه 
می بیند و اینگونه صنایع کشــور دچار عقب 

افتادگی شــده و نابود می شوند. نرخ بیکاری 
افزایش یافته و کشور دچار رکود می شود.

جدای از این تاثیر مخرب ارزپاشی دولت، حال 
به زمانی فکر کنید کــه قیمت جهانی نفت 
کاهش یافته و یک دولت نمی تواند درآمد های 
سابق را کسب کند، اتفاقات غیرمترقبه ای مثل 
کرونا رخ داده که تقاضا را در سطح جهان کم 
کرده و روند سابق تجارت را با اختلال مواجه 
کرده است و یا ســناریویی رخ داده که برای 
کشور ما از همه گزینه ها آشناتر است؛ تحریم!

در همین رابطه علی مروی کارشــناس امور 
اقتصادی در گفتگو با پول نیــوز درباره باره 
کسری بودجه دولت گفت: بخشی از بودجه 
پنهان دولت به تعهداتش در سیستم بانکی و 
اوراق های منتشرشده، برمی گردد، زیرا این کار 
برای بانک ها مشکلاتی به وجود آورده است.

وی افزود: مطالبــات پیمانکار هایی که برای 
دولــت کار کردند و پروژه هــای زیادی را به 
سرانجام رســاندند به صورت دیون به آن ها 
پرداخت شــده، یعنی اوراق قرضــه و اوراق 
بدهی به آن ها داده اند که در بازار نقد نمی شود 
و طبیعتا برای پیمانکاران مشکلاتی را به وجود 
آورده که دود آن به چشــم تمام مردم کشور 

می رود.
این کارشناس اقتصادی عنوان کرد: کسری 
بودجه دولت وقتی به شکل مزمن در می آید، 
عوارض و عواقب بســیار بدی در بخش های 
مختلــف برجای خواهد گــذارد و مهم ترین 
مسئله آن هم دامن زدن به رشد تورم است. 
وقتی پول ها پرداخت نمی شود، قدرت خرید 
کاهــش می یابد و رکود به وجــود می آید، از 
طرف دیگر توازن پرداخت ها را به هم می زند، 

بنابراین درکل روند رشد را کند می سازد.
مروی خاطر نشــان کرد: بار کسری بودجه 
پنهان برمعیشــت مردم از طریق رشد تورم و 
انتظارات تورمی وارد می شود و دولت باید در 
کوتاه و بلند مــدت کار هایی را انجام دهد تا 
زنجیره انتقال فشار های بودجه ای بر معیشت 

مردم کاهش یابد.

کسری بودجه امسال وحشتناک است

انتقال فشار های بودجه ای بر معیشت مردم

قائم مقام بورس کالا مطرح کرد:

بار چرخه معیوب قیمت گذاری دستوری روی دوش مردم
وجود برخــی تحرکات برای اجرای سیاســت قیمت 
گذاری دستوری در دولت سیزدهم بسیاری از فعالان 
اقتصــادی و تولیدکنندگان را نگران کرده اســت. در 
شرایطی که دولت ســیزدهم با شعار مقابله با رانت و 
فساد وارد میدان عمل شده و رییس جمهور نیز بارها 
بر مشورت و تعامل با فعالان صنعت و کارشناسان به 
منظور اتخاذ تصمیمات مهم، تاکید داشته است اما بار 
دیگر اظهاراتی در مورد کنترل قیمت کالاها و حمایت 
از مردم به گوش می رسد. این روند حتی تابلوی بازار 
ســهام را قرمز پوش کرد تا مشخص شود سهامداران 
نیز به خوبی با اثرات زیان بار قیمت گذاری بر فعالیت 

شرکت های تولیدی آشنا هستند.
در این راســتا رضا محتشــمی پور، قائم مقام بورس 
کالای ایــران در گفت و گو با ایســنا، با بیان اینکه 
سیاست قیمت گذاری توســط دولت برای کالاهایی 
که در بورس های کالایی معامله می شــوند در ماده 
۱۸ قانون توســعه ابزارها و نهادهای مالی جدید منع 
شــده است، اظهار کرد: مجلس شــورای اسلامی در 
ســال ۱۳۸۸ براساس تجربیاتی که کشور تا آن زمان 
در حوزه قیمت گذاری داشــته اســت به این نتیجه 
درست رســید که دولت را از مداخله در قیمت کشف 
شده در بورس های کالایی منع نماید اما متاسفانه در 
دوره های زمانی مختلف علی رغم نص صریح قانون 
همچنان قیمت گذاری به عنوان یکی از سیاست های 
حمایت از مصرف کننــده و کنترل کننده تورم دنبال 

شده است.

نتیجه قیمت گذاری دستوری کاهش تولید و 
افزایش مصرف است

وی ادامه داد: دیگر بر کســی پوشــیده نیست تورم 
ناشی از افزایش نقدینگی و افزایش نقدینگی ناشی از 
کســری های ساختاری در بودجه دولت است و عملا 
استفاده از سیاست قیمت گذاری برای کنترل تورم یا 

حمایــت از مصرف کننده دادن آدرس غلط به مردم و 
فرافکنی است. کشورهای مختلف دنیا مشکل تورم را 
دهه هاست که توانســته اند با کنترل رشد نقدینگی 
کنترل کنند و حتی بســیاری از کشــورهای در حال 
توســعه نیز که یک دهه پیش دچار نرخ های بالای 
تورم بوده اند در سال های اخیر با کنترل نقدینگی بر 

مشکل بروز تورم در اقتصاد خود فائق آمده اند.
قائم مقام بورس کالای ایران با تاکید بر اینکه سیاست 
قیمت گذاری علاوه بر این که نمیتواند مشکل تورم را 
حل کند، آسیب های جبران ناپذیری را بر تخصیص 
بهینه منابع در اقتصــاد وارد می کند، توضیح داد: به 
عبارتی از یک طرف تولید را دچار مشکل می کند و از 
طرف دیگر مصرف را در کوتاه مدت افزایش می دهد 
ولــی در میان مدت به دلیل این که تولید از بین رفته 
است، عملا مصرف کنندگان را نیز با مشکل دسترسی 
بــه کالا و کمیابی مواجه می کنــد. در این میان در 
سالی که توسط مقام معظم رهبری، سال تولید، مانع 
زدایی ها و پشتیبانی ها نام گذاری شده است، پیگیری 
سیاست قیمت گذاری توسط هرشخصی عملا نه تنها 
موانع تولید را برطــرف نمی کند بلکه عملا به ایجاد 
موانع اساسی و ســاختاری در فرآیند تولید منجر می 
شود، زیرا سیاست قیمت گذاری یعنی ایجاد بزرگترین 

مانع و به نابودی کشاندن تولید کشور.

 تبعات قیمت گذاری دستوری
محتشــمی پور در ادامه درمورد تبعــات قیمت گذایر 
دســتوری گفت: نتیجه این سیاســت در برهه های 
مختلفی ایــران را از صادرکننده محصولات طیور به 
واردکننده آن تبدیل کرده اســت. اجرای این سیاست 
قطعی های مکرر برق در کشور را ایجاد کرده و ایران 
را به برترین کشور از نظر شدت مصرف انرژی تبدیل 
کرده است. اجرای این سیاست آسیب جدی به ذخایر 
ارزی و طلای بانک مرکزی در سال ۱۳۹۷ و در دوره 

های دیگر وارد کرده اســت؛   نمونه های متعددی از 
شکست این سیاست در دهه های اخیر وجود دارد که 
فعــالان اقتصادی و تولیدکنندگان با آن ها دســت و 

پنجه نرم کرده اند.
وی به این ســوال که با وجود شکســت های متعدد 
قیمت گذاری دســتوری، چرا همچنــان اجرای این 
سیاســت طرفدار دارد؟، پاسخ داد: پاسخ بسیار روشن 
است؛ کاملًا طبیعی اســت که با انجام قیمت گذاری 
دســتوری شــکاف قیمتی قابل توجهــی بین قیمت 
اعلامی و قیمت بازار ســیاه شــکل می گیرد که این 
مابه التفاوت قیمت، عملا نصیب گروه هایی می شود 
که هیچ ارتباطی به تولید و تولید کننده ندارند. در این 
میان برخی از دلسوزان نیز با تصور حمایت از مصرف 
کنندگان و جلوگیری از افزایش ظاهری سطح عمومی 
قیمت ها عملًا آب در آسیاب این گروه ها می ریزند.

قائم مقام بورس کالای ایران افزود: در شــرایط فعلی 
بهتریــن رفتار در مقابل مردم، توضیح منشــاء اصلی 
نرخ تورم و افزایش سطح عمومی قیمت ها و راهکار 
مشخص حل این مشکل است. راهکار خروج کشور از 
بحران تورم، کنترل رشد نقدینگی و کمک به افزایش 
تولید در اقتصاد اســت اما سیاســت قیمت گذاری با 
آسیبی که به تولید و کاهش درآمدهای مالیاتی دولت 
مــی زند، دقیقا در مقابل سیاســت حمایت از مصرف 

کننده و افزایش قیمت است.
وی با اشاره به اینکه در طرح جهش تولید مسکن به 
پوشش ریسک ساخت مسکن در بورس کالا با امکان 
پیش خرید مصالح ساختمانی اشاره شده است، گفت: 
در شرایط کنونی کشــور، این ابزارها می توانند برای 
پوشش ریســک در بازه های زمانی کوتاه مدت موثر 
باشند. به طور کلی بورس کالا علاوه بر ارائه مزایای 
قابل توجهی در فروش نقدی کالا در یک بازار شفاف 
و رقابتی، این امکان را فراهم می کند که با اســتفاده 
از ابزارهای نوین مالی از جمله ابزارهای مشتقه و نیز 

گواهی ســپرده کالایی، بازار کالایی آرامش و ثبات 
بهتری داشته باشد.

قیمت گذاری دســتوری بهای تمام شــده مسکن را 
کاهش نمیدهد

قائم مقام بورس کالای ایران  همچنین درمورد اینکه 
به تازگی اعلام شده که تحقق پروژه ویژه دولت برای 
تولید و ساخت یک میلیون مسکن در سال به مصالح 
ارزان نیاز دارد و در این زمینه، بر لزوم رسیدن قیمت 
سیمان به ۲۱ هزار تومان در هر کیسه و فولاد به ۱۰ 
هزار تومان تاکید شده است و آیا این رویکرد مصداق 
بارز قیمت گذاری نیست، توضیح داد: ساخت مسکن 
انبوه قطعا یکی از نیازهای اساســی کشور در شرایط 
کنونی اســت. طرح ســاخت انبوه مسکن هم اقدامی 
لازم محســوب می شود که بورس کالا نیز می تواند 
در بخش هایی با ارائه راهکارهای تامین مالی به پیش 

برد آن کمک کند.
محتشمی پور ادامه داد: اما باید به این نکته توجه کرد 
که با  قیمت گذاری دســتوری روی کالاها نمی توان 
بهای تمام شده مسکن را کاهش داد. تبعات سیاست 
قیمت گــذاری برای هر کالایی غیــر از نابود کردن 
تولید و اشــتغال و ایجاد فرصت های رانتی ناشی از 
شکل گیری قیمت های بازار سیاه و منتفع شدن عده 
ای خاص نیست. زیرا در یک سیکل معیوب سیاست 
قیمت گذاری در میان مدت با آســیب رســاندن به 
تولید و کاهــش آن باعث افزایش قیمت در دوره بعد 
و دوره هــای بعد تر می شــود و از طرف دیگر چون 
مشــکل تورم ناشی از کســری بودجه دولت است و 
این مشــکل حل نمی شود، فشــار تقاضای ناشی از 
افزایش نقدینگی، رشد قیمت ها در دوره های بعدی 
را با شــتاب بیشــتری ایجاد می کند و بازنده نهایی 
این سیاست، تولید کننده و مصرف کننده یعنی مردم 

هستند.
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یک کارشناس:

دولت برای افزایش حقوق ها باید سیاستی متوازن و عادلانه را دنبال کند
یک کارشــناس اقتصادی اظهــار کرد: در 
شــرایط امروز که شــاهد وضعیت مناسب 
معیشــتی در جامعه نیســتیم، شکل گیری 
مطالبــات برای افزایــش حقوق ها طبیعی 

است.
ایسنا، مرتضی شهرآیینی اظهار  به گزارش 
کرد: بــرای نحوه مواجهــه صحیح با این 
مطالبه، بایــد گفت که با توجه به اینکه هر 
خانواده یک منبع درآمدی و هزینه ای دارد، 
در دولت هم سبد درآمدی و هزینه ای وجود 
دارد که مهم ترین بخش ســبد هزینه ای در 
دولت، پرداخت حقوق و دستمزد کارمندان 

دولت است.

شــهرآیینی که در یک برنامــه تلویزیونی 
صحبت می کــرد، با بیان اینکــه اکنون  با 
کسری بودجه قابل توجهی مواجه هستیم، 
تصریح کرد: پس این مطالبات در خصوص 
افزایش حقوق هــا، نباید باعث چاپ پول یا 

ایجاد تورم شود.
این کارشناس حوزه اقتصاد ادامه داد: دولت 
در بحث افزایش حقوق ها باید یک سیاست 
متــوازن و عادلانه را دنبــال کند، نه اینکه 
رقمی بالا به حقوق یک قشر خاص اضافه 
کرده و به افزایش دستمزد دهک های پایین 

بی توجه باشد.
وی با اشــاره به اینکه دور چرخه دستمزد 

تورم در ونزوئلا به تورم بالا ختم شــد، این 
موضوع را یک تجربه اشتباه دانست و تاکید 

کــرد: چنانچه بتوانیم متناســب با افزایش 
حجم پــول در جامعــه تولیــد را افزایش 

بدهیم کمبــود نقدینگی جبران می شــود، 
نکته دوم این اســت که دولت باید با منابع 
ســالم افزایــش حقوق ها را جبــران کند، 
همچون دریافت مالیات از برخی از مشاغل 

به خصوص مشاغل سودزا! 
افرادی که  شــهرآیینی خاطرنشــان کرد: 
دارای چندیــن خانــه هســتند و آن را به 
امید گران شــدن نگه داشــتند باید مالیات 
پرداخت کنند و این در همه دنیا رایج است، 
نمایندگان مجلس به جای کســب رضایت 
کوتاه مدت مردم باید به فکر حل مشکلات 
باشــند و اقدامی مهم در خصوص دریافت 

مالیات را رقم بزنند.



اخبار
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخباراقتصاد کلان

واردات مداد ممنوع
رئیس انجمن تولیدکنندگان نوشــت افــزار با بیان 
اینکه سهم تحریم ها از مشکلات واردات مواد اولیه 
و صادرات نوشت افزار ۳۰ تا ۴۰ درصد بوده و مشکل 
اصلی تحریم های داخلی است، گفت: در حال حاضر 
فقط واردات مداد ممنوع است، اما در مورد سایر کالاها 
با سختگیری های اعمال شده در مورد کالاهایی که 
تولید مشابه داخل دارند، ثبت سفارش انجام نمی شود.

به گزارش ایســنا، در پی شیوع ویروس کرونا و رواج 
آموزش آنلاین، مصرف نوشــت افــزار و به تبع آن 
تولید کاهش چشــمگیر داشته است. تا جایی که به 
گفته تولیدکننــدگان  تولید دفتر خط دار و جامدادی 
که بیشــتر در مدرسه استفاده می شــود،  ۸۰ تا ۹۰ 
درصد کاهش داشته است اما در بخش مداد و خودکار 
کاهش تولید 5۰ تا ۶۰ درصد بوده است. البته با توجه 
به حضور کودکان در خانه اســتفاده از دفتر نقاشی و 
مداد رنگی بیشتر بوده، اما استفاده از پاک کن کاهش 

چشمگیر داشته است.  
در این رابطه محمودرضا صنعــت کار در گفت وگو 
با ایســنا، در پاســخ به اینکه چرا در شرایط کاهش 
تقاضا در داخل محصولات به کشورهای دیگر صادر 
نمی شــود، تصریح کرد: یکی از مشکلات تحریم و 
انتقال پول اســت. همچنین قوانین دست و پاگیر و 
تحریم های داخلی که بدتــر از تحریم های خارجی 

بوده، تولیدکنندگان را به این روز انداخته است.  
به گفته وی، قوانین دست و پاگیر داخلی هم واردات 
مــواد اولیه و هم صادرات را با مشــکل مواجه کرده 
است. سهم تحریم ها از این مشکلات ۳۰ تا ۴۰ است 

و مشکل اصلی، موانع داخلی است.  
رئیس انجمن تولیدکنندگان نوشــت افزار با انتقاد از 
روند طولانی تامین مواد اولیه، گفت: برخی مسئولان 
همه چیز را به گردن تحریم می اندازند اما امکان ایجاد 
راهکار برای تحریم ها وجود دارد. در مواردی کالایی 
که دوماه پیش ثبت سفارش و حمل شده، دو هفته نیز 
در گمرک می ماند، اما بانک مرکزی تایید نمی کند که 
کالا ترخیص شود. این در حالی است که ارز مربوط 
به کالا نزدیک به نرخ ارز آزاد است. همچنین در حالی 
که سال های قبل، شش ماه بعد از تحویل کالا پول 
پرداخت می کردیم،   حالا باید ابتدا پول را حواله بزنیم 
تا طرف خارجی تولید را شروع و جنس را صادر کند. 
علت این پدیده هم مدیریت نادرست بانک مرکزی 

بوده است.  
وی با بیان اینکه کارشکنی های بانک مرکزی صنعت 
را زمین می زنــد، اظهار کرد: در حــال حاضر فقط 
واردات مداد ممنوع اســت، اما در مورد سایر کالاها 
با سختگیری های اعمال شده در مورد کالاهایی که 
تولید مشابه داخل دارند، ثبت سفارش انجام نمی شود. 

بنابراین نمی توان گفت واردات آنها ممنوع است.  
صنعتکار افــزود: اما از نظر ما نبایــد جلوی واردات 
گرفته شود، بلکه باید با برنامه و حساب شده تنظیم 
شود. تولیدکنندگان اگر رقیب با کیفیت نداشته باشد 
انحصار صورت می گیرد و هر جس بی کیفیتی را به 
دســت مردم می دهند، اما اگر به طور حساب شده و 
نه بی رویه واردات انجام و رقابت ســالم ایجاد شود، 
تولید کننده به چالش کشــیده می شــود که کیفیت 

محصولات خود را افزایش دهد.

تداوم ممنوعیت واردات لوازم 
خانگی تا پایان سال 1400

معاون وزیر صمــت گفت: ممنوعیت واردات لوازم 
خانگی بر اســاس مصوبه ســران قوا در سال ۹۷ 
تنظیم شد و با توجه به تمدید در اردیبهشت ۱۴۰۰ 

تا پایان سال ۱۴۰۰ این ممنوعیت تداوم دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا و ســیما، 
مهدی صادقی نیارکی اظهار داشــت: در چهار ماه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۴۰ 
درصد رشــد تولید در کشور به ثبت رسیده، این در 
حالیســت که آمار یاد شــده در سال ۹۹ نسبت به 
سال ۹۸ با ۷۰ درصد افزایش تولید ثبت شده است. 
امسال هم برنامه تولید ۱۶.5 میلیون دستگاه لوازم 

خانگی بزرگ و کوچک داریم.
معاون امور صنایــع وزارت صمت در مورد واردات 
لوازم خانگی، ادامه داد: به استناد احکام دائمی تولید 
و توسعه، دولت فقط می تواند موانع تعرفه ای داشته 
باشد و ضوابط فنی ایجاد کند، ممنوعیت واردات بر 
اساس احکام دائمی امکان پذیر نیست. ممنوعیت 
بر اساس مصوبه سران قوا در سال ۹۷ تنظیم شد و 
با توجه به تمدید در اردیبهشت ۱۴۰۰ تا پایان سال 

۱۴۰۰ این ممنوعیت تداوم دارد.
وی بیان کرد: آنچه باید تعیین تکلیف شود بحث 
تقنینی اســت که به حمایت از تولید داخل اشاره 
دارد؛ در حــال حاضر حدود ۲۰ میلیون دســتگاه 
ظرفیت تولیدی داریم که در زمین نصب شده یعنی 
پروانه های بهره برداری است که برای افزایش تولید 

تعیین و تعبیه شده است.
صادقی نیارکی گفت: در حال حاضر کشــور با ارز 
حاصل از صادرات کالا اداره می شود و در ماه های 
اخیر برای تأمین کالا جهت تولید داخل، تأمین ارز 
مناسبی صورت گرفته است و مواد اولیه به درستی 

وارد کشور می شود.
معاون امور صنایع وزارت صمت اظهار داشــت: در 
حوزه ریالی و سرمایه در گردش برای تولید در حال 
حاضر سالانه حدود ۲۲ هزار میلیارد تومان سرمایه 
در گردش نیاز داریم که باید توسط بانک ها و تولید 

کنندگان تأمین شود.

خطر بازگشت فساد به بازار 
سیمان و فولاد

گروهی از فعالان بازار ســرمایه در نامه ای خطاب 
به رئیس جمهور کشــور، ضمن تاکید بر اینکه آثار 
ناشــی از حذف قیمت گذاری دســتوری، بیش از 
رفع تحریم هاســت، نســبت به عواقب بازگشت 
قیمت گذاری دستوری کالاهایی همچون فولاد و 

سیمان هشدار دادند.
بــه گزارش ایســنا، فعالان بازار ســرمایه ازجمله 
بســیاری از شــرکت ها و نهادهای مالی با ارسال 
نامه ای به رئیس جمهور با بیــان اینکه ناکارآمدی 
صنعت و بازار، تحت تأثیر قیمت گذاری دســتوری، 
به حدی است که آثار ناشی از حذف قیمت گذاری 
دســتوری، بیش از رفع تحریم های ظالمانه است، 
خواستار حذف قیمت گذاری دستوری شدند و اعلام 
کردند: قیمت گذاری دستوری در حوزه های مختلف 
اقتصادی ضربات سنگینی به نظام تولید وارد کرده و 

منافع مصرف کننده ها را به خطر انداخته است.
این فعالان معتقدند که واســطه گران در پوشــش 
حمایت از مردم، در پی قیمت گذاری دستوری کالاها 
هستند که این آدرس غلط در شرایط سخت تحریم ، 
امید تولیدکنندگان را ناامید خواهد کرد. در این نامه 
ضمن اشاره به تجربه شکست خورده دولت دوازدهم، 
آدرس های اشتباهی که در رابطه با قیمت میلگرد و 
ســیمان داده شد و سبب التهاب بازار و به ویژه بازار 

مسکن شد، یادآوری شده است.
در نامه مذکور آمده اســت: »حضرتعالی در سمت 
قبلی خود به عنوان ریاســت قوه قضاییه به دفعات 
از رانت دلار ۴۲۰۰تومانی ســخن گفته و بر عزم 
خود برای مقابله با فساد رانت خواران تأکید داشته اید. 
مادامی که رانت ازطریق سیاســت های نادرســت 
قیمت گذاری دولتی ایجاد می شــود، شاهد فعالیت 
رانت جویان و گروه های غیررسمی محافظ این رانت 

خواهیم بود.
همچنین از دیگر آثار مخرب قیمت گذاری دستوری 
را می توان در صنایع مختلف ازجمله خودروسازی  و 
صنعت برق مشاهده کرد که منجر به عدم جذابیت 
سرمایه گذاری در ایجاد نیروگاه های جدید یا توسعه 
نیروگاه های قبلی شده است و کار به جایی رسید که 

شاهد قطعی مکرر برق بودیم و هستیم.
در نهایت هم برای سرپوش گذاشتن بر این ضعف 
و جلوگیــری از نارضایتی مــردم، گزینه قطع برق 
تولیدکننده های ســیمان و فولاد مــورد توجه قرار 
گرفتــه اما باید توجه کرد که مشــکل اصلی همه 
این صنایع، ازجمله ســیمان و فولاد، قیمت گذاری 
دستوری اســت. قیمت گذاری دستوری به حضور 
پرتراکم دلالان در بازارها منجر شــده و ســالانه 
میلیاردها تومان رانت را بین واسطه ها توزیع می کند.

بازار ســیمان با اصلاح ســاختار مدیریت شــد نه 
دستوری و تعزیراتی

همچنین لازم به ذکر است که روز گذشته )یکشنبه( 
ســیدرضا فاطمــی امین-وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت- در نشستی با جمعی از نمایندگان مجلس 
که طی آن در رابطه با نحوه بازگشت قیمت سیمان 
به پیــش از نرخ قطع برق و راهکارها برای کنترل 
قیمت فولاد صحبت شــد، اظهار کرد: براســاس 
قول ارائه شــده به نمایندگان در زمان رأی اعتماد، 
خوشبختانه قیمت سیمان به نرخ پیش از قطعی برق 
بازگشت و قیمت آن در بورس به کیسه ای ۲5 هزار 
تومان رســید. این درحالی است که بسیاری معتقد 
بودند وقتی نرخ کالایی در ایران بالا می  رود، دیگر 

پایین نخواهد آمد اما این اتفاق خوشایند رخ داد.
وی ضمن تاکید براینکه اقــدام صورت گرفته در 
کاهش قیمت سیمان، اصلاح ساختار بوده است و 
نه برخورد تعزیراتی و دستوری، اعلام کرد: تمامی 
خرده فروشان و عاملان فروش سیمان تا دو هفته 
آینده وارد ســامانه تجارت و بورس خواهند شد و 
بر بازار سیمان متمرکز خواهیم بود و به یک روال 

معقول دست یابیم.
فاطمی امین  درباره اقدامات صورت گرفته در بازار 
فولاد نیز گفت: قیمت فولاد بر ســایر محصولات 
بازار موثر بوده و بر فضــای روانی بازار نیز اثرگذار 
است؛ در این حوزه سه راهکار تعریف شده که طی 
سه ماه عملیاتی خواهد شد. در مهرماه رصد کامل 
اطلاعاتی از زنجیره فولاد را دنبال می کنیم تا تمام 
تولیدات  مقاطع فولادی، شمش و محصولات در 
ســامانه جامع تجارت عرضه شود و رانت ها و چند 

قیمتی بودن فولاد از این طریق از بین برود.
وی افزود: در مرحله دوم ســاختار بــازار را اصلاح 
خواهیم کرد و تأثیــر ابلاغ قوانین و مقررات جدید 
را در آبان ماه خواهیم دید و امضاهای طلایی تا این 
زمان از بین خواهد رفت. در آذرماه نیز در ســاختار 
صنعت فولاد اصلاح ساختاری خواهیم داشت که به 
سمت کاهش قیمت تمام شده حرکت کنیم و رقابت 
ســازنده ای برای کاهش هزینه ها در بازار فولاد را 
شاهد باشیم و بازار فولاد تحت تأثیر نوسانات ارزی 
نباشد. این درحالیست که در پی این موضوع، سید 
ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور کشور نیز در جلسه 
هیــات دولت ضمن تاکید بــر کاهش قیمت ها و 
به ویژه کالاهای اساســی، از وزیر صنعت، معدن و 
تجارت برای کاهش قیمت سیمان تقدیر کرد.این 
در حالیســت که قیمت هر پاکت سیمان در بورس 
کالا به نرخ پیش از قطعی برق بازگشت و هر پاکت 
سیمان کیسه ای، ۲5 هزار تومان معامله می شود اما  
آنطور که فعالان بازار می گویند، سخنان روز گذشته، 
وزیر صمت در بازار هنوز تاثیر نگذاشته و  موضوع 
کاهش چشمگیر قیمت ســیمان در حالی مطرح 
می شود که هنوز در سطح بازار سیمان ارزان نشده 
است. بررسی ها نشان می دهد فروشندگان مصالح 
ساختمانی در تهران همچنان هر پاکت سیمان را با 
قیمت بیش از  ۴5 هزار تومان می فروشند و اعلام 
می کنند که هر پاکت ســیمان ۲5 هزار تومانی از 
محل درب کارخانه و بدون احتساب ارزش افزوده 
و هزینــه حمل ونقل فروخته می شــود؛ بنابراین با 
احتساب هزینه حمل، قیمت واقعی سیمان همان 

۴5 هزار تومان است.

بیست و یکمین نمایشــگاه بین المللی 
صنعــت ســاختمان با حضــور وزیر راه 
و شهرســازی و مشــارکت ذوب آهن 
اصفهان و شرکت های داخلی و خارجی، 
۲۲ شــهریورماه در محل نمایشگاه بین 

المللی تهران گشایش یافت.
به گزارش ذوب آهن اصفهان، بیســت 
و یکمین نمایشــگاه بین المللی صنعت 
ساختمان با حضور وزیر راه و شهرسازی 
و مشــارکت ذوب آهــن اصفهــان و 
شــرکت های داخلــی و خارجــی، ۲۲ 
شهریورماه در محل نمایشگاه بین المللی 

تهران گشایش یافت.
رســتم قاســمی وزیر راه و شهرسازی 
از غرفــه ذوب آهــن اصفهــان در این 
نمایشــگاه بازدید کرد و بــا توضیحات 

کارشناسان و مسئولان غرفه در جریان 
تولیدی  و دستاوردهای  آخرین تحولات 
ذوب آهن اصفهان از جمله ریل راه آهن 

قرار گرفت.
وزیر راه و شهرسازی، ذوب آهن اصفهان 
و محصولات آن را یاری رســان دولت 
در تأمین مسکن برای هموطنان برشمرد 
و ضمــن آگاهــی از انــواع تولیدات و 
مشکلات و محدودیت های تولیدی ذوب 
آهن اصفهان بر رفع مشــکلات تأمین 

مواد اولیه این شرکت تاکید کرد.
محمود محمود زاده، معاون مســکن و 
ســاختمان وزارت راه و شهر سازی نیز 
ضمن بازدید از غرفه ذوب آهن اصفهان 
در گفتگو با خبرنگار آتشــکار با قدردانی 
از زحمات کارکنــان ذوب آهن اصفهان 

در تولید و تأمین نیازهای اولیه مســکن 
در کشــور به پروژه ســاخت هر ســال 

یک میلیون مســکن در کشــور اشاره 
کــرد و افزود: وزارت راه و شهرســازی 

آمادگی دارد که بــا پیش خرید تولیدات 
این شــرکت در تأمین مالی این شرکت 
همــکاری نماید.وی گفــت: وزارت راه 
و شــهر ســازی در صدد اســت که با 
هماهنگی دیگر ســازمان های مرتبط به 
کاهش قیمت تمام شــده تولیدات ذوب 
آهن اصفهان کمک کند تا از این طریق 
هم این شــرکت و هم مصرف کنندگان 
منتفع شوند.گفتنی است؛ بیست و یکمین 
نمایشگاه بین المللی ساختمان که تا ۲5 
شهریور ماه دایر خواهد بود با استقبال و 
حضور فعال شرکت های داخلی و خارجی 
به منظور ارائه آخرین دســتاوردها و فن 
آوری هــای صنعت ســاختمان جهان و 
تعاملات بازرگانــی و تبادل نظر صاحب 

نظران در حال برگزاری می باشد.

وزیر راه:

ذوب آهن اصفهان یاری رسان دولت در تامین مسکن است

وزیر ارتباطات اعلام کرد

حمایت از پلتفرم های داخلی مولفه قدرت برای کشورند

وزیر صنعت:

 برنامه ای برای واردات خودرو نداریم

طی پنج ماه نخست سال جاری محقق شد

افزایش 190 درصدی صادرات آهن اسفنجی

رئیس شورای رقابت:

خودروسازان در موقعیت مسلط هستند ولی انصاف هم داشته باشند

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان اینکه بخش 
خصوصی پیشران توسعه و حافظ استقلال کشور است، 
تاکید کرد که به منظور حل مشکلات این کسب وکارها 
و حــذف موانع پیش روی این حــوزه، طی روزهای آتی 
نماینــده ویژه ای در حوزه کســب و کارهــای دیجیتال 
منصــوب خواهد کرد تا به مشــکلات بخش خصوصی 

سریع تر رسیدگی شود.
به گزارش ایســنا، عیســی زارع پور در دیدار با فعالان و 
مدیران کســب وکارهای نوآفرین )استارت آپ ها( با بیان 
اینکه مشکلات کشور با تکیه بر دانش و فناوری های نو 
حل می شــود، گفت: تنها راه برون رفت از وضعیت فعلی 

این اســت که فعالان بخش خصوصی را جدی بگیریم، 
زیرا شما پیشران توسعه و حافظ استقلال کشور هستید. 
ما در حال حاضر پلتفرم های خوبی در کشــور داریم که 
بدون وابســتگی و با دانش و تخصص نیروی داخلی به 
مرحله بلوغ خود رســیده اند و بسیاری از مشکلات کشور 
در حوزه هــای متعدد را حل و تحریم ها را بی اثر و تبدیل 

به فرصت کرده اند.
وی ادامه داد: به اعتقاد ما پلتفرم ها نقش بسیار مهمی را 
در حکمرانی نوین ایفاء می کنند و مرز کشورها در فضای 
مجازی جایی است که پلتفرم های آنها کاربر فعال دارند. 
هر جا که به جوانان اعتماد کردیم و خواســتیم، آنها فعل 

خواستن ما را تبدیل به توانستن کردند و در نهایت برای 
کشور قدرت و ثروت تولید کردند و جوانان نخبه ما مولفه 
قدرت برای ما هستند.  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در زمینه رفع مشکلات قضایی استارت آپ ها، اظهار کرد: 
برای رفع این مشــکل کارگروه حمایت قضایی تشکیل 
می دهیم و بر اساس تجربه  حضور در قوه قضاییه، انشالله 
این مشــکلات را با تعامل حل می کنیم. کسانی که در 
فضای مجازی فعالیت می کنند باید حقوق و تکالیف قانونی 
خود را بدانند، تا با آرامش بیشتر و نگاه بلندمدت فعالیت 
کننــد. ما باید به دنبال ارتقای جایگاه و حفظ اســتقلال 
کشورمان در این فضا باشیم و اگر کسب وکارهای پیشرو 

در حوزه فضای دیجیتال داشته باشیم حتما می توانیم روند 
مهاجرت نخبگان را هم متوقف و یا حتی معکوس کنیم.

زارع پور با اشــاره به لزوم توجه جدی بــه حوزه اقتصاد 
دیجیتــال اعلام کــرد که کارگروهی در ســطح دولت 
با اســتفاده از همه ظرفیت ها برای حمایــت از اقتصاد 
دیجیتال تشکیل خواهد شــد. وی همچنین به معاونت 
فناوری و نوآوری این وزارتخانه دستور داد تا موانع حضور 
شرکت های نوآفرین در بازار سرمایه را بررسی و برای حل 
آنها راهکار ارائه دهند و ابراز امیدواری کرد که طی یکی 
دو ماه آینده شــاهد حضور نخستین شرکت ها در بورس 

باشیم.

 وزیــر صنعت، معــدن و تجارت گفت: بــا توجه به 
برنامه ریزی ها برای تولیدات داخلی صنعت خودروسازی، 
دولت در حال حاضر برنامه ای برای واردات خودرو ندارد.

به گزارش ایرنا، »سیدرضا فاطمی امین« در خاتمه جلسه 
با اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای بخش خودروسازی کشور دو برنامه ۶ 

ماهه و دو ساله با توان داخلی مشخص کرده است.
وی با اشاره به اینکه هر دو برنامه به صورت همزمان از 
مهر ماه امسال آغاز می شود، تصریح کرد: برنامه کوتاه 
مدت با هدف رســیدن به اهداف تعیین شده تا پایان 

سال ترسیم شده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت کاهش قیمت همزمان با 
افزایش تولید و کیفیت و اجرای تعهدات خودروسازان را 
از جمله اهداف این وزارتخانه برشمرد و خاطرنشان کرد: 
رســیدن به تولید سالانه سه میلیون خودرو برای افق 
چهار ساله خودروسازی کشور برنامه ریزی شده است.

وی افزود: صنعت خودروســازی و سیاســت های آن 
موضوعی وسیع و مهم اســت که بیشتر در مورد آن 

اطلاع رسانی خواهد شد.

صادرات در نیمه دوم امسال 5 میلیارد دلار 
افزایش می یابد

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه بر اســاس 
برنامه ریزی ها، میــزان صادرات غیرنفتی در نیمه دوم 
امسال پنج میلیارد دلار افزایش خواهد داشت، تصریح 
کرد: در جلســه امروز با مجلس درخصوص مسائلی 
همچون فولاد، پتروشیمی، قیمت سیمان و کالاهای 
اساسی و اعزام رایزنان بازرگانی، با اعضای کمیسیون 

تبادل اطلاعات انجام شد.
وی خاطرنشــان کرد: مقرر شد از این پس به صورت 
موضوعــی و تخصصــی درخصوص مــوارد مدنظر 
نمایندگان ورود کرده و به بحث و تبادل نظر بپردازیم.

فاطمی امین با اشــاره به برنامه های ارائه شده از سوی 

خود در جلســه رای اعتماد به وزاری دولت سیزدهم، 
خاطرنشــان کرد: امروز این برنامه هــا در حوزه های 
خودرو، نظام توزیع و غیره و نحوه اجرایی کردن آنها به 
صورت مشروح بیان شد و در هر مورد به پرسش ها و 

ابهامات نمایندگان پاسخ داده شد.
به گزارش ایرنا، بررســی برنامه پیشنهادی »سیدرضا 
فاطمی امین« وزیر پیشــنهادی رئیس جمهوری برای 
تصدی وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از پیشنهاد 
۱۰ راهبرد برای تغییر وضعیت موجود به مطلوب در این 

وزارتخانه عریض و طویل اقتصادی است
برپایه این گزارش، اصلاح ساختار تولید و تجارت با تاکید 
بر اقتصاد دانش بنیان، توانمندسازی بخش خصوصی 
به ویژه بنگاه های توســعه گر و ارتقای همکاری های 
بین بنگاهی، گسترش و تقویت مدیریت زنجیره های 
تامین، مشارکت در اصلاح ساز و کارهای تامین مالی 
با تاکید بر ابزارهای نوین، اصلاح ســازوکارهای بازار 
و تنظیم قیمــت و اصلاح ترکیب پایه های مالیاتی در 

راستای تقویت فعالیت های اقتصادی مولد، بخشی از 
راهبردهای وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن و تجارت 

است.
همچنین فاطمی امین، پیشــرفت متــوازن منطقه ای 
بر اســاس آمایش سرزمین، فعال ســازی دیپلماسی 
اقتصادی، برون نگری و گسترش تعاملات بین المللی 
به ویژه با کشــورهای همسایه و هم ســو، استفاده از 
ظرفیت تشکل ها و انجمن ها در تصمیم سازی و نظارت، 
اصلاح ســاختار حکمرانی در بخش صنعت، معدن و 
تجارت با تاکید بر نقــش اولویت گذاری، تنظیم گری، 
تســهیل گری و نظارت را به عنوان بخش دیگری از 
راهبردهای ۱۰ گانــه خود برای بهبود وضعیت موجود 

اعلام کرده است.
این راهبردها در قالب برنامه های کوتاه مدت، نقشــه 
راه میان مدت )شــامل پروژه هــا و اقدامات عملیاتی 
مشخص(، برنامه های استانی و شهرستانی، بخشی و 

بین المللی اجرا می شوند.

طبق آمار، طی پنج ماه نخســت امسال بالغ بر سه 
میلیون تن شــمش فولادی )فولاد میانی(، بیش از 
یک میلیون تــن محصولات فولادی و بالغ بر یک 
میلیون و ۳۰۰ تن مقاطع طویل فولادی صادر شده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب ۳۹، 
۸۸ و ۸۳ درصد افزایش داشــته است؛ اما بیشترین 
افزایش میزان صــادرات متعلق بــه مقاطع تخت 
فولادی و آهن اسفنجی اســت که به ترتیب ۱۱۴ 
درصد و ۱۹۰ درصد افزایش صادرات را نســبت به 

مدت مشابه سال گذشته، ثبت کرده اند.
به گزارش ایســنا، براساس آماری که توسط انجمن 
تولیدکنندگان فــولاد ایران در اختیار ایســنا، قرار 
گرفت،  از ابتدای ســال جاری تــا پایان مرداد ماه، 
ســه میلیون و ۷۹ هزار تن انواع شــمش فولادی 
)شــامل اســلب، بلوم و بیلت( صادر شده است که 
به نســبت دو میلیون و ۲۱۳ هزار تن صادر شده در 
پنج ماه ابتدایی ســال ۱۳۹۹ افزایش ۳۹ درصدی 

داشته است. 

کل مقاطــع طویل فولادی صادر شــده در پنج ماه 
نخســت سال جاری به یک میلیون و ۱۳۴ هزار تن 
رســیده است که نسبت به ۶۲۰ هزار تن صادر شده 
در مدت مشــابه سال گذشته، ۸۳ درصد رشد داشته 
اســت. همچنین صادرات کل مقاطع تخت فولادی 
صادر شده در مدت مذکور ســال جاری برابر ۲۶5 
هزار تن اســت که در مقایسه با ۱۲۴ هزار تن صادر 
شده در پنج ماه نخســت سال گذشته، ۱۱۴ درصد 

بیشتر شده است.  
همچنین طی پنج ماهه امسال، یک میلیون و ۳۹۹ 
هزار تن انواع محصولات فولادی )تیرآهن، میلگرد، 
ناودانی، انواع ورق، نبشــی و غیره( صادر شد. این 
آمار در مدت مشابه سال گذشته ۷۴۴ هزار تن ثبت 
شده است و براین اساس امسال میزان صادرات آن 

۸۸ درص افزایش داشته است.
بیشــترین درصد افزایش صادر نیــز متعلق به آهن 
اسفنجی است که با رشد ۱۹۰ درصدی صادرات در 
پنج ماهه ۱۴۰۰ به نسبت مدت مشابه سال گذشته 

به ۴۹۰ هزار تن رسیده است. از ابتدای فروردین تا 
پایــان مرداد ماه ۱۳۹۹، حــدود ۱۶۹ هزار تن آهن 

اسفنجی صادر شده بود.

بیــش از همه، محصولات فــولادی وارد 
کرده ایم

همچنین در مجموع پنج ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۰ 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، میزان واردات 
به کشور تنها در مقاطع طویل فولادی و محصولات 
فولادی آن هم به ترتیب ۹ و یک درصد افزایشــی 
بوده اســت و این درحالیست که برای شمش فولاد 
۳۳ درصد کاهــش واردات داشــتیم و همچنان از 

واردت آهن اسفنجی بی نیاز هستیم.
بیشــترین میزان واردات فولادی طــی پنج ماهه 
امســال محصولات فولادی معــادل ۳۳۸ هزار تن 
بوده اســت که البته نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشته )۳۳۶ هزار تن( تنها ۲۰۰۰ تن بیشتر شده و 

یک درصد افزایش واردات داشته است.

پــس از آن ۳5 هــزار تن مجمــوع مقاطع طویل 
فولادی در پنج ماه امسال وارد شده است که نسبت 
به همین مدت در ســال گذشــته ۹ درصد افزایش 
یافته و از ۳۳ هزار تن به ۳5 هزار تن رسیده است.

میزان مقاطع تخت فولادی وارداتی نیز در پنج ماهه 
نخست امســال معادل ۳۰۳ هزار تن بوده است که  
از میزان واردات آن در مدت مشــابه سال گذشته، 

۱۰۰۰ تن کمتر است.
پس از آن، واردات محصولات فولادی با رشــد ۱۰ 
درصدی نســبت به مدت مشابه سال گذشته از ۴۸ 
هزار تن به 5۳ هزار در نخســتین ماه امسال رسیده 

است.
در مقابل اما واردات شــمش فولادی )فولاد میانی 
شــامل اســلب، بیلت و بوم( در مدت مذکو ســال 
جاری ۳۳ درصد کاهش یافته اســت. در حالیکه در 
مجموع پنج ماهه ابتدایی ســال ۱۳۹۹ حدود ۳۰۰۰ 
تن شمش فولاد وارد شد، این میزان در مدت مشابه 

امسال به حدود ۲۰۰۰ تن رسیده است.

رئیس شــورای رقابت با اشــاره به اینکه پیش فروش 
خودرو زمانی به نفع مصرف کننده اســت که امتیازی 
به او بدهد، گفت: درست است خودروسازان در موقعیت 

مسلط قرار دارند اما انصاف هم داشته باشند.
به گزارش ایســنا، در اواسط مرداد ماه و در جلسه ۴۷۳ 
شــورای رقابت مصوب شــد که در طرح پیش فروش 
خودروهای مشــمول قیمت گذاری، سهمی از خودرو 
که پیش پرداخت آن قبلا انجام شــده مشــمول هیچ 
گونه تورم قیمتی احتمالی نباشــد. در عین حال تاکید 
شــد خودروهایی که قیمت آن تعیین نشده حق پیش 

فروش ندارند.
در کنار برخی حواشی و انتقاداتی که در این رابطه مطرح 

بود، گفته می شد که خودروســازان چندان تمایلی به 
این مصوبه نداشته و حتی بهانه ای برای عقب نشینی از 

طرح های پیش فروش خودرو است.
در رابطه با این جریان رضا شیوا - رئیس شورای رقابت 

- در گفت وگو با ایسنا، توضیحاتی ارائه کرد.
وی بــا بیان اینکه پیش فروش خــودرو باید نفعی هم 
برای مصرف کننده داشته باشد، گفت:خودروسازان توجه 
داشــته باشــند که وقتی در پیش فروش هیچ امتیازی 
از سوی خودروســاز به مصرف کننده ارائه نمی شود و 
ســودی برای آن ندارد چرا باید برای پیش خرید اقدام 
کند و در این حالت اســتقبال مصرف کننده نیز کاهش 

پیدا خواهد کرد.

رئیس شورای رقابت با اشاره به اینکه وقتی مصرف کننده 
برای پیش فروش اقدام می کند پول خود را مدت ها در 
اختیار خودروســاز قرار می دهد کــه در گذر زمان و در 
شرایط تورمی موجود مشمول تورم می شود و پولش از 
بین می رود، افزود: اما شاهد هستیم که خودروساز هیچ 
امتیازی به مصرف کننده ارائه نمی دهد، نتیجه این است 
که در یک سال چند صد شکایت در این رابطه از سوی 

متقاضیان به شورای رقابت اعلام شده است.
به گفته شیوا، بهتر است خودروسازان طبق مصوبه عمل 
کرده و تعهدات خود را نیز انجام دهند و به این هم فکر 
کنند که اگر در موقعیت مســلط در بازار قرار دارند باید 

انصاف را هم در نظر بگیرند.

اگر بازار رقابتی بود باز هم کسی حاضر بود پیش خرید 
کند؟

وی بــا تاکید بر اهمیت ایجاد بــازار رقابتی در خودرو 
گفت: اگر چنین بازاری داشــتیم و چندین خودروساز 
خــودرو ارائه می کردند آیا باز هم کســی حاضر بود 
پولش را برای پیش فروش یکساله آن هم وقتی حتی 
قیمت نهایی مشخص نیســت در اختیار خودروسازان 
قرار دهد؟ ولی اکنون این خودروســازان هستند که بر 
جریان مسلط بوده و مصرف کننده هم چاره ای ندارد 
و نمــی تواند خودرو خریداری کند، از این رو لازم بود 
تا نسبت به تغییر وضعیت با صدور این مصوبه از سوی 

شورای رقابت اقدام شود.
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شهرستان اخبار

خبر

رتبه برتر اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان 

 اصفهان در جشنواره 
شهید رجایی 

اصفهان-احســان عالیخانی،خبرنگارمملکت-اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اصفهان در بیست 
و چهارمین جشنواره شهید رجایی استان، موفق به کسب 

رتبه اول در شاخص های اختصاصی شد
در لوح تقدیر اهدا شده از سوی استاندار محترم اصفهان 
و رئیس  محترم ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
اصفهان به مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
اصفهان آمده است، تلاش ارزشمند جنابعالی و همکاران 
محترم تان موجب شــده اســت از طرف ستاد بیست و 
چهارمین جشنواره شهید رجایی استان اصفهان به عنوان 
رتبه برتر مجموع شاخص های اختصاصی گروه زیربنایی 

و توسعه زیرساخت شناخته و معرفی شوید
این موفقیت را به جنابعالی و تمامی کارمندان شریف آن 
دستگاه تبریک گفته و انتظار می رود به نحو مقتضی از 

همکارانتان تقدیر و تشکر نمایید.
امید است با استمرار تلاش و تکاپوی ویژه در سال تولید، 
پشتیبانی ها، مانع زدایی ها موجب ارتقا کارآمدی دولت، 
رضایت مردم، ایجاد آرامــش، دمیدن روح امید در کالبد 

جامعه و سرافرازی میهن عزیزمان ایران اسلامی شوید

رفع تصرف بیش از300 متر 
مربع ازاراضی بستر رودخانه 

ملکشاهی

ایلام-هواسی،خبرنگارمملکت-مدیر عامل شرکت آب 
منطقه ای ایلام از رفع تصرف بیش از 300 مترمربع 

بستر رودخانه در شهرستان ملکشاهی خبر داد
 علــی پور احمد با بیان ایــن مطلب، گفت: با تلاش 
و آگاهی اکیپ گشــت وبازرســی، کارشناسان واحد 
مهندســی رودخانــه و ســواحل و پیگیــری های 
کارشناسان حقوقی این شرکت، در راستای حفاظت و 
صیانت از اموال عمومی و جلوگیری از دخل وتصرف 
افراد ســودجو به اراضی واقع در بستر رودخانه های 
اســتان، 300 مترمربع ازاراضی بســتر رودخانه رفع 

تصرف شد.
وی با بیان اینکه این تصرف شامل دیوار کشی باغات 
در محدوده بســتر و حریم رودخانه می باشد، تصریح 
کرد: پس از شناسایی تخلف، مراحل تشکیل پرونده و 
صدور اخطاریه  لازم قانونی با قید فوریت  توسط واحد 
مهندســی رودخانه ها و سواحل شرکت انجام  و پس 
از پیگیری های قضایی به عمل آمده و صدور رای در 
محاکم قضایی، نسبت  به رفع تصرف رودخانه مذکور 

اقدام به عمل آمد.
علی پور احمد در پایان با تاکید بر اینکه افرادی که در 
مجاورت حریم و بستر رودخانه ها نسبت به احداث باغ 
وغیره اقدام می نمایند حتما پیش از هرگونه ســاخت 
و ســاز، استعلام لازم را از شرکت آب منطقه ای اخذ 
نمایند تا در آینده دچار ضرر و زیان نشوند، خاطر نشان 
کرد: شرکت آب منطقه ای ایلام در جایگاه حاکمیتی 
خود با هرگونه تخلف و تصرف مطابق با قانون و بدون 

هیچ گونه اغماضی برخورد لازم را بعمل خواهد آورد

 رتبه برترشرکت آب 
 و فاضلاب استان مرکزی
 در جشنواره شهید رجایی

فاضلاب  و  آب  اراک-یاحقی،خبرنگارمملکت-شرکت 
اســتان مرکزی در جشنواره شهید رجایی توانست رتبه 
اول در مجموع شــاخص های عمومی و اختصاصی و 
همچنین رتبه اول در گروه زیربنایی و توسعه زیر ساخت 

را ، کسب نماید.
در دومین جلسه شوراي راهبري توسعه مدیریت استان 
که با حضور مهندس سید علي آقازاده استاندار مرکزي 
، رقیه یادگاري رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزي 
استان و جمعی از مسولین استانی برگزار گردید ، نتایج 
ارزیابی عملکرد دستگاه های اجرایی در سال 99 اعلام 

شد.
این جلسه در استانداری مرکزی برگزار شد و مدیران کل 
دســتگاه های اجرایی به صورت ویدئو کنفرانس در آن 
حضور داشتند.طبق اعلام رقیه یادگاری ، رییس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزي استان ، شرکت آب و فاضلاب 
اســتان مرکزی رتبه اول در مجموع امتیازات شاخص 
های عمومی و اختصاصی در بین 54 دســتگاه اجرایی 
و همچنین رتبه اول در گروه زیربنایی و زیرســاخت را 

از آن خود کرد.

مدیر کل آموزش و پرورش 
مازندران

 سلامت و آموزش حق دانش 
آموزان است

ســاری - امیــری فر-خبرنگارمملکت-مدیرکل 
آموزش و پرورش مازندران از آغاز سال تحصیلی 

به صورت مرحله ای و گام به گام خبر داد.
 »علیرضا ســعدی پور« در جلسه شورای معاونین 
با بیان اینکه میزان بهره وری آموزش مجازی 50 
درصد آموزش حضوری است، تاکید کرد: تعطیلی 
مدارس آسیب های جدی در بدنه جامعه در سطح 
دانــش آموزان، خانواده ها و همکاران ایجاد کرده 

است.
وی با بیان اینکه آموزش حضوری تاثیرات مثبتی 
در جامعه خواهد داشــت ادامــه داد: الگو پذیری 
دانش آموزان از معلم و انتقال احساس و عواطف و 
همچنین بالا رفتن بازده تعلیم و تربیت از مزایای 
آموزش حضوری اســت به همین جهت است که 
متخصصان حــوزه آموزش و پرورش بر حضوری 

شدن آموزش تاکید دارند.
این مقام مســئول با تاکید بر ســلامت و آموزش 
به عنوان حق همه دانش آموزان ایران اســلامی 
خاطر نشــان کرد: اولویت اول دســتگاه تعلیم و 
تربیت ایجاد امنیت در حوزه ســلامت و بهداشت 
دانش آموزان اســت و به معاونت ســلامت تاکید 
شده است یک برنامه مدون و یکپارچه  برای کلیه 
مدارس استان تنظیم و نظارت بر روند اجرای آن 

را در دستور کار قرار دهد.
ســعدی پور در پایان بــا بیان اینکه باید شــیوه 
آموزش در شــروع ســال تحصیلی را به شورای 
مدرســه تفویض کنیم تا هر مدرســه با توجه به 
امکانات و موقعیت جغرافیایی خود تصمیم گیری 
کنــد تاکید کرد:خانــواده های عزیــز به عنوان 
شــرکای آموزش و پرورش اطمینــان می دهیم 
که شروع ســال تحصیلی و تمهید مقدمات برای 
آمــوزش حضــوری را به صورت قــدم به قدم و 
تدریجی پیگیری کنیم تــا بتوانیم از این مریضی 

منحوس کرونا فارق شویم.

 آغاز عملیات گاز رسانی 
 به  روستاهای  لشکر کوه
 و گل انجیره در اردستان

عالیخانی،خبرنگارمملکــت- اصفهان-احســان 
گازرســانی به دو روستای لشکر کوه و گل انجیره 

در شهرستان اردستان آغاز شد.
  مدیرعامل این شرکت گفت: طول خط گازرسانی 
به این دو روستا ۶ هزار و 200 متر لوله گذاری پلی 
اتیلن است که در مدت قرار داد شش ماه اجرا و به 

بهره برداری می رسد.
ســید مصطفی علــوی، گفت: علاوه بــر اجرای 
گازرســانی به این دو روســتا، اجرای گازرســانی 
بــه واحد های مســکونی، مرغداری ها و واحد های 
صنعتی در استان  به طول ۱۷ کیلومتر نیز در دستور 

کار قرار گرفته است.
وی، همچنین گفت: مصرف گاز در استان اصفهان 
در فصل زمســتان در بخش خانگی به 50 میلیون 
مترمکعب در شــبانه روز می رســد و هر چقدر در 
مصرف گاز خانگی صرفه جویی شود امکان تامین 

گاز بیشتر صنایع فراهم خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان اصفهان خواستار 
پرداخت بدهی مشــترکان گاز در بخش خانگی و 
صنایع شد و افزود: پرداخت به موقع گازبها موجب 
استمرار خدمات رسانی و توسعه گاز بویژه در بخش 

صنعت خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت گاز استان اصفهان، با اشاره به 
اینکه در حال حاضر حدود یک میلیون و 932 هزار 
مشــترک گاز طبیعی در سطح اســتان وجود دارد، 
گفت: ســالانه بیش از 22 میلیارد متر مکعب گاز 
مصرف می کنند و هم اکنون 995 درصد جمعیت 

استان اصفهان از نعمت گاز برخوردار هستند.
وی، بیان داشــت: این شــرکت توانســته تاکنون 
نسبت به طراحی و اجرای2۷ هزار کیلومتر شبکه، 
حدود یک میلیون و ۱00 هزار مورد انشعاب، بهره 
مندسازی ۱۱2 شهر استان، ۱0۶۶ روستا، گازرسانی 
به 53 شــهرک صنعتی شامل 9 هزار و ۶۷0 واحد 
صنعتی، ۱5۶ جایگاه C.N.G و2 هزار و 5۶4 ایستگاه 
تقلیل فشــار و39۱ ایستگاه حفاظت از زنگ اقدام 

نماید.

 بوته کاری در ۱۷هزار هکتار
 از مراتع گلستان

هفده  گرگان-میلادزواریی،خبرنگارمملکــت-در 
هزار هکتار از مراتع در معرض بیابانی شدن استان 
بوته کاری شده است. عبدالرحیم لطفی، مدیرکل 
منابــع طبیعی و آبخیزداری گلســتان گفت: پس 
از 2چالش تغییر اقلیم و خشکســالی، بیابان زایی 
ســومین چالش زیست محیطی اســت که مراتع 

استان را تهدید می کند.
لطفی افزود: اســتان گلســتان ۸۶0هــزار هکتار 
عرصه مرتعی دارد کــه 34درصد از این عرصه ها 

به شدت در معرض بیابانی شدن است

اخبار

ســاری - امیری فر-خبرنگارمملکت- رییس دانشگاه 
علوم پزشــکی مازندران با بیان اینکه رونــد بیماری در 
هفته های اخیر رو به کاهش است، گفت: میزان بستری 
بیماران مبتلا به ویروس کرونا به یک سوم دوران پیک 
پنجم رسیده است که البته الان تداوم این امر هدف اصلی 

دست اندرکاران استانی است.
دکتر موســوی افزود: تا به روند قابل اطمینان و ثابت در 

واکسیناسیون دســت نیافتیم باید کماکان مراقبت های 
بهداشتی مثل استفاده از ماسک، رعایت فاصله اجتماعی 
مناســب، دوری از تجمع در فضای بسته باید در دستور 
کار همه مردم ، مدیــران و کارمندان نهاد های دولتی و 

خصوصی باشد.
او با بیان اینکه در حال حاضر واکسیناسیون دانشجویان در 
دستور کار است، گفت: تاکنون 44 درصد از جمعیت بالای 

۱۸ سال استان حداقل یک دز واکسن را دریافت کردند و 
به 2۸ درصد از شهروندان هم به طور کامل واکسینه شدند.
موسوی افزود: به طور متوسط روزی 50 هزار دز واکسن در 
مراکز ارائه و تزریق می شود که خوشبختانه عمده افرادی 
که در صف دز دوم بودند، واکسن خود را دریافت کردند که 
در این امر نهاد های مختلفی نظیر سپاه و بسیج در این راه 

کمک زیادی کردند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان خبر داد

کاهش بستری های کرونایی در مراکز درمانی مازندران

خبر

اجرای 46  پروژه راهسازی در  ایلام
ایلام-هواســی،خبرنگارمملکت-مدیرکل راه و شهرسازی استان ایلام گفت: 4۶ پروژه راهسازی به طول 2۷۱ 

کیلومتر در استان ایلام درحال اجرا است
به گزارش جام جم آنلاین ایلام ؛ عبدالله بهادری اظهار کرد: هزینه احداث طرح های راهســازی استان در حال 

حاضر بالغ بر 2 هزار میلیارد تومان عنوان کرد.
وی تصریح کرد: استان ایلام در حال حاضر سه هزار و 500 کیلومتر راه شامل ۱50 کیلومتر بزرگراه، ۶00 کیلومتر 

راه اصلی 2۸00 کیلومتر راه فرعی و روستایی دارد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان ایلام با اشاره به اینکه 95 درصد طرح های راهسازی استان فعال بوده و با جدیت 
در حال اجرا است، احداث تونل های عظیم کبیرکوه، تونل دوم آزادی، بزرگراه ایلام- مهران و بزرگراه دهلران به 

اندیمشک را ازجمله طرح های بزرگ در حال اجرای استان است.
وی افزود: در حال حاضر ۷ تقاطع غیر همسطح در طول راه های استان در حال احداث است.

بهــادری با اشــاره به احداث راه اصلی ســیروان به بــدره و آغاز عملیــات اجرایی قطعه دوم ایــن پروژه در 
 شهرســتان ســیروان افزود: طرح مذکور ۸5 کیلومتر مســیر شهرســتان های شــمال و جنوب اســتان را 

نزدیک ترمی کند.
مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان ایلام عنوان کــرد: ضمن اینکه احداث جاده چشــمه چاهی به ســفید 
 خانی که عملیات اجرایی آن در حال اجرا اســت نیز مرکز اســتان به شهرســتان ســیروان را کوتاه و ایمن 

خواهد کرد.
طرح های مهم کاهش ترافیک درون شهری

بهادری، احداث کنارگذر شــهر ایوان و کنارگذر جنوب غربی شهر ایلام را از جمله طرح های مهم برای کاهش 
ترافیک درون شهری عنوان کرد و افزود: این پروژه ها اخیراً عملیات اجرایی آنها آغاز و تسریع شده است.

وی، چهار بانده شــدن ورودی و خروجی شهرها را از اولویت های اداره کل راه و شهرسازی استان برای کاهش 
تصادفات ذکر کرد و افزود: چهارخطه شــدن ورودی و خروجی شهر دره شهر، ورودی شهر ارکواز ملکشاهی و 

خروجی شهر آبدانان از جمله طرح های اجرایی در این زمینه است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان همچنین از شروع عملیات اجرایی اتصال استان به شبکه ریلی از سمت استان 

کرمانشاه خبر داد

در نشست تعاملی ذوب آهن اصفهان با شرکت های حمل ریلی عنوان شد

شرکت های حمل ریلی خود را جزیی از زنجیره 
تولید ذوب آهن اصفهان می دانند

اصفهان-احسان عالیخانی،خبرنگارمملکت-جلسه تعاملی ذوب آهن اصفهان با 
شرکت های حمل ریلی کشور و نمایندگان شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران با هدف تعامل و برنامه ریزی مناســب و تعیین میزان حق مالکانه سال 
۱400 چهار شنبه ۱۷ شهریور ماه در محل سالن جلسات مدیر عامل شرکت 

برگزار شد.
 در این جلسه که نمایندگان ذوب آهن اصفهان  ، نمایندگان و مدیران ۸ شرکت 
بزرگ و معتبر ریلی کشــور  و چند تن از مسئولین شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران حضور داشتند، ظرفیت ها و مسایل مرتبط با سیستم حمل ریلی 
ذوب آهن اصفهان و شرایط موجود شرکت های حمل ریلی ایران و تعاملات 

فی مابین مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
در این جلسه محمد جعفر صالحی معاون خرید ذوب آهن اصفهان ضمن بیان 

اهمیت حمل ریلی در کشور و جایگاه و نیاز های حمل ریلی ذوب آهن اصفهان گفت : توسعه زیر ساخت های ریلی کشور مورد فراموشی قرار گرفته 
و لازم است که همراه با توسعه زیر ساخت های جاده ای ، زیر ساخت های ریلی هم مورد توجه قرار گیرد. ذوب آهن اصفهان نیز به عنوان یکی از 

بهره برداران حمل ریلی ایران با حداکثر توان در خدمت توسعه سیستم حمل ریلی کشور است.
وی تاکید کرد : ذوب آهن اصفهان ضمن این که مانند بعضی دیگر از شرکت های تولیدی با مشکلات مربوط به  گرانی تهیه مواد اولیه و انرژی 
مواجه اســت ، به کمبودها و مشــکلات شرکت های مرتبط با حمل ریلی نیز واقف بوده و متناسب با شرایط کشوری  در جهت برطرف نمودن 
مشکلات فیمابین تلاش می کند.در این جلسه مدیران شرکت های حمل ریلی نیز در سخنان خود به ظرفیت ها و جایگاه حمل ریلی کشور اشاره 
کرده و یاد آور شدند : سیستم مذکور ۱0 درصد از بار کشور را حمل کرده و با حرکت یک قطار باری از حرکت ۱50 تریلی بی نیاز و از خسارات 
احتمالی آن دور می شویم. نمایندگان حاضر  با بیان مشکلات موجود حمل ریلی از جمله مشکلات و گرانی های مربوط به تهیه قطعات لازم و 
انجام تعمیرات جاری و سالانه تاکید کردند که شرکت های حمل ریلی طرف قرارداد ذوب آهن اصفهان، همواره خود را جزیی از زنجیره تولید این 
شرکت دانسته و فارغ از هرگونه کمبود و حاشیه ای به همکاری با آن می پردازند. در ابتدای این جلسه مسایل مربوط به پرتال داخلی و عملکرد نرم 

افزار بارگیری ریلی ذوب آهن اصفهان از معادن تا ایستگاه تخلیه از طرف شرکت مربوطه تشریح شد.

-مدیــرکل  آذرپندار،خبرنگارمملکــت  یاســوج 
صنایع دســتی  و  گردشــگری  میراث فرهنگــی، 
کهگیلویــه و بویراحمــد گفت: 4۱ پروژه در اســتان 
در زمینــه های بوم گــردی، هتل  ســازی، تله کابین، 
 پارک آبی و ســایر فضاهای گردشــگری در دســت

 اجراست.
مجید صفایی افزود: با بهره برداری این پروژه ها ۶۱۱ 

شغل مستقیم در زمینه گردشگری ایجاد خواهد شد.
وی میانگین پیشرفت فیزیکی این طرح ها را 50 درصد 

اعلام کرد و گفت: این طرح ها با سرمایه گذاری بخش 
خصوصی و حمایت دولت ساخته می شود.

به گفته کارشناســان صنعت گردشگری در کهگیلویه 
و بویراحمــد به دلیــل وجود 2۸5 نقطه گردشــگری 
طبیعی،۷۸0 اثر ملی ثبت شــده در فهرست آثار ملی، 
جاذبه های مردم شناســی نظیــر آوا و نواهای محلی، 
آیین و رسوم سنتی به ویژه در مناطق روستایی سومین 
بخــش مســتعد درآمدزایی پس از نفت و کشــاورزی 

محسوب می شود .

کهگیلویه و بویراحمد بــا بیش از ۱5هزار کیلومتر متر 
مربع بین اســتان های فارس، بوشــهر، چهارمحال و 

بختیاری، اصفهان و خوزستان واقع شده است.
وجود دو نوع آب و هوای سردســیری و گرمسیری در 
کهگیلویــه و بویراحمد بر زیبایی آن افزوده اســت به 
طــوری که در زمانی که گل هــای بهاری در مناطق 
گرمســیری از جملــه شهرســتان هــای کهگیلویه، 
گچســاران، باشــت، چرام، بهمئی و لنده روییده اند در 
مناطق سردسیری بویراحمد و دنا برف کوه ها و دشت 

ها را ســفید پوش کرده در حالی که فاصله این 2 آب و 
هوای متفاوت کمتر از یک ساعت است.

در کنار این زیبایی ها، اماکن بازمانده از دوران باستان 
و پس از اسلام نیز حکایت از تاریخ کهن این سرزمین 

دارد.
قبرســتان لمــا، پــل پاتــاوه، پــل بریــم، بخــش 
تاریخی شــهر دهدشــت )بلاد شــاپور(، چهارطاقی 
 خیرآبــاد ایــن ســرزمین را بــا تاریخ کهــن ایران 

پیوند می زنند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان اعلام کرد

اجرای 41 پروژه گردشگری در کهگیلویه و بویراحمد 

کرمانشاه-فریده محمدی،خبرنگارمملکت-به گفته مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه، نیمه دوم امسال حدود 
20 حلقه چاه با ظرفیت نزدیک به ۶00 لیتر در ثانیه به کمک 

تامین آب شهر کرمانشاه می آید.
علیرضا کاکاوند در جمع خبرنگاران با اشاره به وضعیت تامین 
آب شرب شهر کرمانشاه و مشکلاتی که خشکسالی برای منابع 
آبی شهر ایجاد کرده، افزود: از چاه های میان دربند که یکی از 
مهمترین منابع تأمین آب شهر است، هشت حلقه را از دست 
داده ایم و خشک شــده اند و سراب قنبر نیز وضعیت بسیار 

نامناسبی دارد.
وی از افزایش عمق سایر چاه های میان دربند از ۱2 متر به 35 

متر خبر داد و خاطرنشان کرد: باز هم برای تامین آب با دشواری های زیادی مواجهیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه اورهال تصفیه خانه شهید نظری را نیز از دیگر اقدامات انجام شده برای کمک 
به رفع مشکل کمبود آب شهر  کرمانشاه عنوان کرد و ادامه داد: این کار باعث شده ظرفیت این تصفیه خانه از هزار لیتر در ثانیه به 
۱400 لیتر افزایش یابد.کاکاوند با بیان اینکه در حال شناسایی و مطالعات چاه های جدیدی به سمت پلیس راه ماهیدشت هستیم، 

ابراز امیدواری کرد بتوان ۱5 تا 20 حلقه چاه در این منطقه را برای تامین آب شهر کرمانشاه وارد مدار کرد.
وی افزود: با توجه به آهکی بودن چاه های این منطقه میزان آبدهی این چاه ها حدود 30 لیتر در ثانیه برآورد شده که می تواند در 

مجموع 450 تا ۶00 لیتر در ثانیه به ظرفیت تامین آب شهر کرمانشاه اضافه کند.
کاکاوند پیش بینی کرد، وارد مدار شدن این چاه ها در نیمه دوم سال عملیاتی شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه با بیان اینکه همه این اقدامات برای کمک به تامین آب شهر کرمانشاه نوعی 
مسکن مقطعی است، یادآور شد: برای تامین آب پایدار شهر کرمانشاه آبرسانی از سد گاوشان باید به طور کامل وارد مدار شود.

وی میزان آبی که از سد گاوشان اکنون وارد شبکه آب شهر کرمانشاه می شود را ۱400 لیتر در ثانیه اعلام کرد و ادامه داد: این 
میزان باید به 2500 لیتر در ثانیه برسد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه با بیان اینکه در طرح های تامین آب باید افق بلندمدت شهر کرمانشاه دیده 
شود، اظهار کرد: پیش بینی می شود با ساخت و سازهای مسکنی که در شهر صورت می گیرد 200 تا 300 هزار 

نفر به جمعیت شهر اضافه شود که باید تدابیر لازم برای تامین آب آنها صورت گیرد.

مدیرعامل آبفای استان اعلام کرد

حفر20 حلقه چاه برای  کمک به  تامین آب 
شهر کرمانشاه 

یزد-دهقانی زاده،خبرنگارمملکت- رئیس کل 
دادگستری استان یزد از رفع تصرف و اجرای 
حکم قطعی بیش از 30۸ هکتار از اراضی ملی 

در پنج ماهه سال جاری خبر داد.
»غلامعلی دهشیری« در این رابطه بیان کرد: 
میزان 30۸ هکتار و چهــار هزار و 349 متر 
مربع اراضی رفع تصرف شده که از این میزان 
۱29 هکتار و 9 هزار و 339 مترمربع مربوط 
به راه و شهرسازی و میزان ۱۷۸ هکتار و پنج 
هــزار و ۱0 متر مربع مربوط به منابع طبیعی 

است.
وی اظهار کرد: میزان رفع تصرف از اراضی ملی در پنج ماهه اول سال گذشته بیش از 2۱3 هکتار بوده که در پنج 

ماهه امسال با تلاش های انجام شده 30 درصد رشد داشته و به بیش از 30۸ هکتار افزایش یافت.
این مقام قضایی گفت: ارزش رفع اراضی تصرف شــده بیش از شش هزار و 3۱2 میلیارد ریال می باشد که از این 
میزان ارزش اراضی مســکن و شهرسازی قریب به شــش هزار و 300 میلیارد ریال بوده و مابقی مربوط به منابع 

طبیعی است.
وی ضمن تاکید بر حفظ اراضی ملی و لزوم جدیت دســتگاه های ذیربط در امر نظارت و پیشگیری از تصرفات در 
اراضی دولتی و ملی، اظهار کرد: صیانت از اراضی ملی و نظارت مستمر در حفاظت از اراضی ملی و منابع طبیعی 

توسط دستگاه های متولی مسئله مورد تاکید است.
دهشیری افزود: دستگاه قضایی در امر پیشگیری از وقوع جرم و مبارزه جدی با فساد و زمین خواری عزم راسخ دارد 

و در برخورد با متخلفین و مجرمان در چهارچوب قوانین و مقررات با قاطعیت رفتار خواهد کرد.
رئیس کل دادگستری استان تصریح کرد: مبارزه با فساد و پیشگیری از زمین خواری و تعدی ب بیت المال قطعاً 
نیازمند مشارکت و همت آحاد جامعه است تا در صورت برخورد با هرگونه از موارد ذکر شده مراتب را جهت بررسی 

نهادهای متولی گزارش کنند.
تعداد رفع تصرفات در پنج ماهه سال گذشته 22۷ مورد بوده که طی همین مدت در سال جاری این تعداد به 295 

مورد افزایش یافته است.

گرگان-میلادزواریی،خبرنگارمملکت-فرمانده سپاه نینوای 
استان گلستان از مدیرعامل شرکت گاز استان تقدیرکرد

 به پــاس قدردانی از زحمات و تلاشــهای  علی طالبی 
مدیرعامل شرکت گازاســتان گلستان و همکاران خدوم 
،درامر پشتیبانی های موثر از اجرای برنامه ها و فعالیتهای 
مرتبط با تبیین ،ترویج و اعتلای فرهنگ غنی و ارزشمند 

ایثار،شهادت،دفاع مقدس و مقاومت ، فرمانده سپاه نینوای 
اســتان  با اهداء لوح سپاس ،از خدمات انجام شده  تقدیر 

کرد.
 شــرکت گاز استان گلستان،دراین لوح همچنین سرتیب 
دوم پاســدار علی ملک شــاهکوهی عزت و سربلندی و 
توفیقات مستمر مدیرعامل شرکت گازاستان را در جهت 

مانایی،پویایــی و نکوداشــت یاد،نام و خاطــره 4۸ هزار 
شــهید،رزمنده و ایثارگر اســتان لاله خیزگلستان درظل 
عنایــات حضرت ولی عصر)عج( و پیروی از منویات مقام 
عظمای ولایت،فرماندهی معزز کل قوا حضرت امام خامنه 

ای )مدظله العالی(مسآلت داشت.
 در همین راستا  مدیرعامل و فرمانده پایگاه بسیج شهید 

گرزین شرکت گازاستان گلســتان نیزبه نوبه خود از ابراز 
لطف و محبت فرمانده ســپاه نینوای استان تشکر  کرده 
و هرگونه تلاش در راســتای زنده نگهداشتن یاد وخاطره 
شــهداء و همچنین خدمت به خانواده معظم شهیدان و 
جامعه ایثارگران را افتخــار بزرگی برای خود و مجموعه 

همکاران عنوان نمود.

تقدیرفرمانده سپاه نینوای  گلستان از مدیرعامل شرکت گاز استان

 رئیس کل دادگستری استان خبر داد

 رفع تصرف ۳0۸ هکتار اراضی ملی
 در یزد
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 
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داستان زالاوا کنایه ای از شیوع 
ویروس کرونا است

 مجله آمریکایــی »ورایتی« در نقــدی درباره فیلم 
»زالاوا« ساخته ارســلان امیری نوشت: زالاوا تقابل 
باورهای علمی و خرافی را نشــان می دهد و شیاطین 
نامرئی آن را می توان کنایه ای از ویروس کرونا دانست.

به گــزارش ایرنا، ارســلان امیــری در اولین تجربه 
کارگردانی اش در راســتای بومی کردن ژانر وحشت 
برآمد و منطق و خرافــات را در تقابل با یکدیگر قرار 
داد. نتیجه این کار ساخت فیلمی شد به نام زالاوا که 
هم در داخل خوش درخشــید هم در جشــنواره های 
معتبر بین المللی. زالاوا از سی و نهمین جشنواره فیلم 
فجر جایزه بهتریــن بازیگر نقش اصلی مرد، بهترین 
کارگردانی اول، بهترین فیلمبرداری و بهترین فیلمنامه 
را برد و در هفتادوهشتمین جشنواره ونیز به عنوان تنها 
نماینده ایران موفق شد جایزه بزرگ بهترین فیلم هفته 
منتقدان و جایزه بهترین فیلــم از نگاه هیات داوران 

انجمن منتقدان موسوم به فیپرشی را از آن خود کند.
این درخشش فوق العاده در عرصه سینمای بین الملل 
نشریه سینمایی ورایتی را برآن داشت تا نقدی درباره 
این فیلم ترســناک بنویســد. در این نقد آمده است: 
اهریمنان نامرئی در اولین فیلم ارسلان امیری، بازتابی 
کنایی دارند. فیلم بی پروای زالاوا که ماجراهای آن در 
ســال ۱۹۷۸ و در یک روستای کوهستانی کردنشین 
اتفاق می افتد، باورهای عقلانی و علمی را در تقابل با 
باورهای خرافی و گروه اندیشی قرار می دهد، موضوعی 
که با شــرایط کنونی دنیا همخوانی فراوانی دارد. این 
فیلم همزمان پیش از آن که در لبه پرتگاه تراژدی قرار 

گیرد، نوعی طنز کنایی را به کار می گیرد.  
فیلــم زالاوا معنــای جدیدی از قواعد ژانر وحشــت 
ارائه داد اما شــاید بزرگتریــن ویژگی مثبت این فیلم 
را بتوان در بازی نوید پورفرج ســتاره قدبلند و ورزیده 
آن در نقش اســتوار ژاندارمری منطقه جست وجو کرد 
که تلاش هایش برای برقراری نظم و قانون در میان 
ساکنان زالاوا به بروز عواقب ناخواسته منجر می شود. 
دریافت جایزه فیپرشــی جشنواره ونیز نیز جایگاه این 

فیلم بی نظیر را بیش از پیش برجسته می کند.
نیمه اول فیلم از عنوان بندی ها و دیالوگ ها برای شرح 
واقعه اســتفاده می کند که برخی جزئیات آن هیچگاه 
بیشتر توضیح داده نمی شوند. در این بخش می فهمیم 
روستای زالاوا یک قرن پیش توسط گروهی از کولی ها 
که از شرق به غرب ســفر می کردند، پایه ریزی شد. 
حالا ساکنان این روســتا مردمانی ساده لوح و احمق 
شده اند که مستعد لکه های پوستی و خال های سفید 
در موهایشان هستند و در خواب راه می روند. به گفته 
ملیحه )با بازی هدی زین العابدین(، دکتری که از طرف 
دولت به این روستا اعزام شده و از مردم منطقه نمونه 
خون می گیرد، همچنین سطح آدرنال در خون اهالی 
زالاوا به طور قابل توجهی بالاست. دلیل این امر هم 
ترسی است که از اجنه ها و دیگر خرافات غیرعقلانی 
دارند. نحوه برخورد اهالی با آنها که معتقدند توسط اجنه 
تسخیر شده اند، موجب درگیری و تقابل آنها با استوار 

مسعود با بازی پورفرج می شود.
وقتی دین اهالی شــایعه می شــود کــه دختر جوان 
کدخدای دهکده تسخیر شده، استوار سعی می کند با 
توقیف تمام اسلحه ها در روستا از خونریزی جلوگیری 

کند. اما این کار در نهایت به تراژدی منجر می شود.
ورایتی در بخش دیگری از این نقد می نویسد: اگرچه 
فیلم زالاوا را می تــوان یک فیلم ژانر جدید و ناب در 
سینمای ایران به حساب آورد اما محتوای کنایی آن از 
این هم جذاب تر و جالب توجه تر است. همزمان با آن 
که این روزها جنگ میان علم و خرافه در سراسر جهان 
داغ است، اجنه نامرئی در این فیلم می توانند استعاری از 

ویروس کرونا باشند.
اگرچه زالاوا با بودجه نســبتا کمی ساخته شده، جنبه 
فنی این فیلم قابل تحسین است. وقتی استوار با ماشین 
بین مقر فرماندهی خود و زالاوا جابه جا می شود، زاویه 
دوربین نسبت به جاده کوهســتانی یادآور فیلم های 
کیارستمی اســت. محمد رســولی، فیلمبردار زالاوا، 
همچنین می داند چطور مخاطب را به خوبی از ترس 
از جا بپراند. همزمان تدوین عماد خدابخش و موسیقی 
متن رامین کوشا حس تنش و ترس را در سرتاسر فیلم 

بالا نگه می دارد.

تلاش برای بین المللی شدن 
سوگواره فیلم کوتاه عاشورایی

 دبیر ســوگواره فیلم کوتاه عاشــورایی تصویر دهم از 
حمایت و مشارکت عتبه مقدســه حسینی)ع( از این 
رویــداد آیینی خبر داد و اعلام امیــدواری کرد که از 
دوره های بعدی این ســوگواره به صورت بین المللی 

برگزار شود.
محمد رهبر عصر دوشنبه در گفتگو با خبرنگار فرهنگی 
ایرنا درباره حمایت عتبات مقدســه حســینی از این 
سوگوار، اظهار داشــت: با توجه به اینکه هدف اصلی 
این سوگواره پاسداشت شــعائر، سنت ها و آیین های 
حســینی و یادآوری وقایع عاشورا است، حضور عتبه 
مقدسه حسینی سبب می شود نام و یاد امام حسین)ع( 
در جای جــای این رویــداد به خوبی حس شــود و 
شرکت کنندگان و دســت اندرکاران، فعالیت زیر پرچم 
امام حســین)ع( و حضرت عباس)ع( را با جان و دل 
درک کنند.رهبر گفت: با توجه به اینکه عتبه مقدسه 
حســینی در فضای بین المللی فعالیت های گســترده 
و جهان شــمولی دارد، حضور این عتبه محترم به ما 
کمک می کند که از دوره های بعدی این ســوگواره را 
بــه صورت بین المللی برگزار نماییم و شــاهد حضور 
فیلمسازان در سطح جهانی باشــیم.دومین سوگواره 
فیلم کوتاه عاشــورایی تصویر دهم با هدف محوری 
اشاعه و ترویج سنت ها و آیین های حسینی با مدیریت 
مجید مجیدی و دبیری محمد رهبر برگزار می شــود.

هنرمندان برای شرکت در این رویداد تا پنجم مهرماه 
مصادف با اربعین حسینی فرصت دارند آثارشان را در 
قالب فیلم های کوتاه مستند، داستانی یا انیمیشن پس 
از تکمیل فرم درخواست، در سایت سوگواره تصویردهم 

به نشانی tasvir۱۰.ir بارگذاری کنند.

 وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: ارتش با 
حدود سه هزار تخت بیمارستانی در مقابله با کرونا کمک های 
زیــادی کرد و در لحظات بحرانــی و زمان هایی که نیاز به 

کمک داشتیم، با تمام توان به ما و مردم کمک کردند. 
به گزارش ایرنا از وبدا، بهرام عین اللهی بعد ازظهر سه شنبه 
در دیدار امیرسرلشکر موسوی و فرماندهان ارتش جمهوری 
اسلامی ایران که در ستاد وزارت بهداشت برگزار شد، اظهار 
داشت: در دوران دفاع مقدس در مقابل تهاجم دشمن، ارتش 
مردانه ایستاد و امروز در زمان صلح نیز در کنار مردم و برای 

التیام درها و آلام آنها حضور فعال دارد. 
وی افزود: امدادرسانی های ارتش و نیروهای مسلح در بلایا 
و حوادث طبیعی را هیچ گاه فراموش نمی کنیم و صحنه ای 
که برادر ارتشی ما خم شد تا فرد سالخورده قدم بر دوش او 
بگذارد و از هلی کوپتر پیاده شود در هیچ کجای دنیا چنین 
ارتش فداکار و ایثارگری دیده نمی شود و این نشانه مردمی و 

مکتبی بودن ارتش جمهوری اسلامی ایران است.
وزیر بهداشت با بیان اینکه ارتش، نمایشگاهی از ارزش های 
اسلامی است، گفت: شــهدای بزرگوار و رشیدی همچون 
شهیدان بابایی و صیاد شیرازی و بسیاری از شهدای ارزشمند 
ارتش، باعث افتخار هستند. ارتش ما هشت سال در دوران 
دفاع مقدس، مردانه ایســتاد و در مقابل تهاجم ناجوانمردانه 
دشمن ایستادگی کرد و ارتش، خار چشم دشمنان ایران است. 
عین اللهی با اشــاره به اعلام آمادگی ارتش در بحران های 
مختلف از جمله بیماری کرونا خاطرنشان کرد: به لطف خدا 
بعد از انقلاب، ایران قدرتمندترین کشــور منطقه در حوزه 

پزشکی بوده است درحالیکه در ابتدای انقلاب و قبل از آن، 
برای کوچک ترین نیازهای درمانی، مردم ایران به خارج از 
کشــور اعزام می شدند و پزشــکان خارجی از جمله هندی 
و پاکستانی در کشــور ما بودند اما امروز سرشار از نیروهای 
دانشمند و متدین هستیم و نیازی به اعزام بیماران به خارج 
از کشــور نداریم و همه بیماری ها در داخل کشــور، درمان 

می شود. 
وزیر بهداشت گفت: اعتقاد داریم که ارتش یک بازوی بسیار 

قوی برای مقام معظم رهبری است و این باعث افتخار مردم 
اســت که ارتش در همه صحنه ها حاضر است و نیروهای 

مسلح، حصارهای امنی برای ملت ما هستند.
وی یادآور شد: علیرغم همه تحریم ها و ناجوانمردی ها علیه 
ایران اما دانشمندان و نیروهای حوزه سلامت به کمک سایر 
دستگاه ها توانستند اقدامات موثری در جهت مقابله با کرونا 
انجام دهند. امروز فاز سه کارآزمایی بالینی واکسن فخرا آغاز 

شد و این یکی از دستاوردهای بزرگ وزارت دفاع بود. 

وزیر بهداشت گفت: در بسیاری از کشورهای دنیا، نیروهای 
نظامی در مسائل پزشــکی خیلی کار می کنند و پیشرفته 
هســتند. در آمریکا بزرگترین اقدامات و تحقیقات در حوزه 
تجهیزات پزشــکی به ویژه در پاتولوژی در دانشــگاه های 
نظامی آن کشور انجام می شود. زمانی که در ستاد گسترش 
دانشگاه های علوم پزشکی مسئولیت داشتم، مجوز دانشگاه 
علوم پزشکی ارتش را صادر کردیم و امروز هم امکانات بسیار 

خوبی دارد. 
عین اللهی افزود: دانشگاه علوم پزشکی ارتش می تواند در 
مســائل خاص نیروهای نظامی مانند طب هوا و فضا، طب 
زیرســطحی ها، روانشناسی هوانوردی و فوریت های پیش 
بیمارستانی دریا می تواند نقش بسیار موثر و اساسی داشته 
باشد. اعتقاد داریم که دانشگاه علوم پزشکی ارتش و دانشگاه 
های نظامی باید عمدتا در حوزه نظامی فعالیت کنند البته در 

حوزه غیرنظامی نیز می توانند فعال باشند. 
وی تصریح کرد: با لطف خدا مقدار زیادی واکسن وارد کشور 
شد و امروز نیاز به تسریع در واکسیناسیون عمومی داریم و 
وزارت بهداشت در این عرصه به تنهایی قادر به واکسیناسیون 
عمومی نیســت و نیاز به کمک سایر دســتگاه ها دارد. در 
مناطق صعب العبور کمک می خواهیم تا با امکانات نیروی 
هوایی در مناطقی که امکان تردد سخت است، واکسیناسیون 
را انجام دهیم و یا نیروهای مسلح در واکسیناسیون خانه به 

خانه به ما کمک کنند. 
وزیر بهداشــت تاکید کرد: در مناطق مرزی به ویژه در مورد 
ترددهایی که به داخل کشور می شود، نیازمند همکاری بیشتر 

نیروهای مسلح هستیم و بعضی از افرادی که به کشور وارد 
می شوند، حامل برخی بیماری ها هستند که نیاز به کمک ها 

و همکاری های بیشتری وجود دارد. 
عیــن اللهی خاطرنشــان کرد: هفته گذشــته رتبه ســوم 
واکسیناسیون دنیا را به دست آوردیم. بیشترین مقدار تزریق 
واکسن در دنیا با حدود ۶ میلیون دُز مربوط به آلمان بود و بعد 
از آن ایران و فرانســه با حدود ۴ میلیون و ۷۰۰ هزار دُز و با 
اختلاف ۲۰ هزار دُز در جایگاه های بعدی قرار گرفتند و این 
هفته باید رتبه اول را به دســت آوریم و امیدواریم این هفته 
بیشــترین تزریق واکسن در یک هفته را با کمک نیروهای 

مردمی داشته باشیم. 
وی یادآور شد: صحنه هایی در مشارکت گروه های مختلف 
و نیروهای مردمی در واکسیناســیون عمومی علیه بیماری 
کرونا دیدیم که شاید نمونه آن را فقط در دوران دفاع مقدس 
مشــاهده کرده بودیم. امروز دانشجویان با علاقه و انگیزه 
زیاد در واکسیناسیون مشارکت دارند و محل های مختلفی 
از جمله حســینیه ها تبدیل به مراکز واکسیناسیون شده و 

نیروهای نظامی هم در این عرصه کمک زیادی می کنند. 
عین اللهی ادامه داد: ارتش جمهوری اســلامی ایران یکی 
از پیشــگامان محرومیت زدایی اســت و ما نیز در راستای 
محرومیت زدایی در مناطق مختلف کشور، حتما بیمارستان 
کنارک را تجهیز خواهیم کرد تا نیازهای درمانی مردم محروم 
این منطقه برطرف شود و افتخار می کنیم که در این عرصه 
کمک کنیم. هیچ مرزی بین سازمانها وجود ندارد چون هدف 

ما، کسب رضایت خداوند و خدمت به مردم است.

در ســال ۱۳۹۹ و در شــش ماه نخست سال ۱۴۰۰ در 
مجموع فروش ســینما رقمی در حدود ۲۶ میلیارد است 
که از فروش »مطرب« ۳۸ میلیاردی »مطرب« در سال 

۹۸ کمتر است.
مهسا بهادری: از اســفند ۱۳۹۸ سینماها کم کم از سبد 
تفریح مردم حذف شــد و صنعت سینمای ایران در سال 
۹۹ بیشترین لطمه را دید چرا که آمار مخاطبان و میزان 
اکران فیلم ها از نصف هم کم تر شــد. بسیاری از فیلم ها 
به دلیل نابه ســامان بودن شرایط در صف اکران ماندند. 
حدود سه هزار نفر که در سینماهای کشور کار می کردند 
بیکار شــدند. ســایت های پیش فروش بلیت ســینما 
خلوت ترین روزهای کاری شان را سپری می کنند و دیگر 
خبــری از ازدحام و صف مقابل پردیس های ســینمایی 

نیست.
حتی با قول ارائه تسعیلات و کمک مالی، بازهم بسیاری 
از تهیه کننده ها حاضر نیســتند فیلمشان را اکران کنند. 
آن ها برای تهیه فیلم شان میلیاردها تومان هزینه کرده اند 
و دوســت ندارند در این شرایط اکران شود این در حالی 
است که در سال ۹۸ و در شرایط مساعد سینما سازندگان 
زیادی در صف بودند تا فقط فیلمشــان اکران شود، حال 
وضعیت به گونه ای اســت که معلوم وضعیت ســینمای 

ایران پس از کرونا به کدام سمت کشیده می شود.
در ادامه به مقایســه آمار فروش، تعداد فیلم های اکران 
شــده و میزان مخاطبان در سال ۱۳۹۸)قبل از کرونا( و 

۱۳۹۹)بعد از کرونا( می پردازیم.

وضعیت نرمال سینما در سال 98
در سال ۹۸ و پیش از ورود کرونا وضعیت سینما و اکران 
فیلم ها خوب بود و سینماها نیز مانند تمام مشاغل، روند 
طبیعی و نرمال خود را طی می کردند و معمولا هر فیلمی 
پروانه نمایش می گرفت، فیلمــش را وارد چرخه اکران 

می کرد.
همان سال در مجموع حدود 5۰ فیلم اکران شد که ۱۰ 
تــا از پرفروش های آن »مطرب« با کارگردانی مصطفی 
کیایی و فــروش ۳۸ میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان، فیلم 
»متری شــیش ونیم« با کارگردانی ســعید روستایی و 
فروش ۲۷ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان، فیلم »تگزاس 
۲« با کارگردانی مســعود اطیابی و فــروش ۲5 میلیارد 
تومــان، »رحمان ۱۴۰۰« با کارگردانی منوچهر هادی با 
مبلــغ ۲۲ میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان، »شــبی که ماه 
کامل شــد« اثر نرگس آبیار و فروش ۱۹ میلیارد تومان، 
»سرخ پوســت« اثر نیما جاویدی بــا ۱5 میلیارد تومان، 
»چشــم و گوش بســته« با کارگردانی فرزاد موتمن و 
فروش ۱۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان، »چهارانگشت« 
ســاخته حامد محمدی بــا فروش ۱۰ میلیــارد و ۶۰۰ 
میلیــون تومان، »ما همه باهم هســتیم« با کارگردانی 
کمال تبریزی و فروش ۱۰ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان 
و »زیرنظر« با کارگردانی مجید صالحی و فروش هشت 
میلیــارد و ۴۰۰ میلیون تومان، توانســتند ۱۸۸ میلیارد 

تومان را برای گیشه سینمای سال ۹۸ ثبت کنند.
چهل فیلم دیگری که ســال ۱۳۹۸ روی پرده ســینما 
از »زندانی ها«،»غلامرضــا تختی«،  رفتنــد عبارتنــد 
»پیلوت«، »شاه کش«، »آشغال های دوست داشتنی«، 
»ژن خوک«، »پیشونی ســفید۲«، »بهشت گمشده«، 
»دایان«، »طلا«، »جهان با من برقص«، »کشتارگاه«، 
»سونامی«، »تیغ و ترمه«، »سمفنوی نهم«، »ماجرای 
نیمــروز: رد خــون«، »ناگهــان درخت«، »قســم«، 
»قصر شــیرین«، »درخونگاه«، »مردی بدون ســایه«، 
»کروکدیل«، »شاه کش«، »مهمان خانه ماه نو«، »بی 
وزنی«، »سال دوم دانشــکده من«، »دوئت«، »اژدر«، 
»ایکس لارج«، »ایده اصلی«، »سرکوب«، »سامورایی 
در برلین«، »کار کثیف«، »جان دار«، »کلوپ همسران«، 

»مسخره باز«، »یادم تو را فراموش«، »رعنا« و »امیر« 
که هر یک به نوبه خود مخاطبان متفاوتی را به ســینما 
آوردند و فروش زیر هشت میلیارد تومان را تجربه کردند.

کاهش 54 درصدی اکران در سال 99
ســال ۹۹ بود که با شیوع گسترده کرونا تمام حوزه های 
فرهنگی و هنری از جمله هنرهای تجســمی، موسیقی، 
تئاتر و سینما تعطیل شدند. پس از آن سینماها به صورت 
مقطعی و برای مدتی کوتاه باز می شــدند و دوباره چراغ 
سالن های سینما خاموش می شد. به همین دلیل در سال 
۹۹ فقط ۲۳ فیلم ســینمایی روی پرده رفت در صورتی 
که معمولا سینماها شاهد اکران 5۰ فیلم در سال هستند.

از میــان ۲۳ فیلــم اکران شــده، ده فیلــم پرفروش را 
بررســی کردیم. این فیلم ها عبارتند از »شنای پروانه« 
بــا کارگردانی محمــد کارت و فروش ســه میلیارد و 
۳۰۰ میلیون تومان، »خوب، بد جلف: ارتش ســری« با 
کارگردانی پیمان قاســم خانه یک میلیارد و 5۰۰ میلیون 
تومان، »آقای سانسور« با کارگردانی علی جبارزاده یک 
میلیارد و دویســت میلیون تومان، »دیدن این فیلم جرم 
است«با کارگردانی رضا زهتابچیان و فروش یک میلیارد 
و ۱۰۰ میلیون تومان، »زن ها فرشته اند۲« با کارگردانی 
آرش معیریــان و فروش ۷5۰ میلیون تومانی، »پیشــی 
میشــی« با کارگردانی حســین قناعــت و فروش ۳5۰ 
میلیــون تومان ، »بی حســی موضعی« بــا کارگردانی 
حسین مهکام و فروش ۲۲۰ میلیون تومان، »آن شب« 
بــا کارگردانی کــوروش اهری و فــروش ۱5۰ میلیون 
تومان، »آبادان یازده۶۰« با کارگردانی مهرداد خوشبخت 
و فروش ۹۰ میلیون تومانی و »تا ابد« با کارگردانی امید 
امین نگارشــی و فروش ۸۰ میلیون تومانی در مجموع 
فروش هشت میلیارد و ۷۴۰ میلیون تومانی را برای خود 

ثبت کردند.
با اکران فیلم های ســینمایی »شــنای پروانه«، »خوب، 
بد جلف: ارتش ســری«، »آقای سانسور«، »دیدن این 
فیلم جرم است«، »زن ها فرشته اند۲«، »پیشی میشی«، 
»بی حسی موضعی«، »آن شــب«، »آبادان یازده۶۰«، 
»تا ابد«، »روزهای نارنجــی«، »جهان با من برقص«، 
»عطر داغ«، »یادم تــورا فراموش«، »دریا موج کاکا«، 
»قتل عمد«، »اینجا هم باران می بارد«، »درخت گردو«، 
»خروج«، »چهل و هفت«، »قطار آن شب«، »خورشید« 
و »بی وزنی« در سال ۹۹، در مجموع نه میلیارد و ۲۰۰ 

میلیون تومان برای گیشه سینمای ایران رقم خورد.

اکران آنلاین و سینماماشین
در همان سال ۹۹ و تعطیلی گسترده سینماها طرح سینما 
ماشــین با اکران فیلم »خروج« بــا کارگردانی ابراهیم 
حاتمی کیا مطرح شد. در این طرح قیمت بلیت برای هر 

ماشین حدودا ۴۰ هزار تومان بود.

ســینمای خودرویی موضوع جدیدی نیســت و در ایران 
حدود ۶ دهه قدمت دارد؛ البته این شــکل از ســینما در 
دهه های اخیر در ایران اجرایی نشده است، این سبک از 
ســینما در جهان هم از رونق افتاده و تعداد آن به شدت 

کاهش یافته است.
ســینما ماشــین چنــد هفتــه بــرای اکــران فیلــم 
ســینمایی»خروج« فعالیت داشــت. هرچند که عده ای 
معتقد بودند ممکن اســت کرونا این نوع از ســینماها را 
به مردم بازگرداند اما ســینما ماشین بعد از مدتی دوباره 

فراموش شد.  
در اکران آنلاین هم فیلم سینمایی »خروج« جزو اولین 
فیلم هایی بود که بدون رفتن روی پرده سینما به صورت 

آنلاین اکران شد و چهار میلیارد تومان فروش داشت.

فیلم سینمایی »خروج«
یک فیلم در ۱۴۰۰، بیش تر از کل گیشه سال۹۹ فروخت!

با آغاز اکران تابســتانه، مســئولین ســینمایی، تصمیم 
گرفتند تا از سیاســت تشویق مالی اســتفاده کنند. با در 
پیش گرفتن این سیاســت مالی، تهیه کنندگان بیشتری 
اقدام به اکران فیلمشــان کردنــد. یکی از تهیه کندگان 
ابراهیم عامریان بود که با اکــران »دینامیت« وضعیت 
بســیار خوبی را در وضعیت کرونایی برای گیشــه رقم 
زد. ایــن فیلم از زمان اکران تا کنــون مبلغ ۱۰ میلیارد 
و ۸۰۰ میلیون تومان را برای خود ثبت کرده اســت که 
این رقم از کل فروش ســینمای ایران در ســال گذشته 

بیش تر است.
از ابتدای ســال ۱۴۰۰ تا کنــون ۱۲ فیلم روی پرده 
ســینما رفته اند. این فیلم ها عبارتند از »خورشــید«، 
»خون شــد«، »لاله«، »هفته ای یکبــار آدم باش«، 
»تکخــال«، »دینامیت«، »آن شــب«، »مدیترانه«، 
»دیدن این فیلم جرم اســت«، »ســیاه باز«، »قصه 
عشــق پدرم«، »گیســوم« و »کله پوک« تا کنون و 
پس از گذشت سه هفته از شهریور، ۱۶ میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون تومان را برای جدول فروش امثال ثبت کردند 
که تقریبا افزایش 5۰ درصدی میزان فروش نســبت 
به ســال گذشــته را به همــراه دارد. همچنین میزان 
مخاطبان سینمای امسال نســبت به سال گذشته، از 
۶۲۳ هزار و ۸۳5 نفر به ۷۷۶ هزار و ۱۰۳ نفر افزایش 

پیدا کرد.
در مجموع میزان فروش کل  فیلم ها در یکســال نیم 
اخیر بــه زحمت نزدیک به ۱5 درصد فروش ۱۰ فیلم 
پرفروش ســال ۹۸ اســت. همین آمار به خوبی تاثیر 
ویرانگر شیوع کرونا بر اکران سینما را نمایان می کند. 
البته در ســال ۱۴۰۰ شاهد رشد فروش هستیم و این 
افزایش فروش نشــان می دهد کــه وضعیت صنعت 
سینما، روبه بهبودی اســت، هرچند برای بازگشت به 

وضعیت قبل از کرونا نیاز به زمان بیش تری است.

 شیشلیک پروانه نمایش گرفت 
قهرمان درخواست داد

 فیلم ســینمای »شیشــلیک« به 
کارگردانی محمدحســین مهدویان 
پروانــه نمایــش گرفــت و آخرین 
ســاخته »اصغر فرهادی« با عنوان 
»قهرمان« درخواست دریافت پروانه 

نمایش داد.
به گزارش خبرنگار ســینمایی ایرنا، 
هرچنــد با آمدن کرونــا هیچ وقت 
تنور سینما داغ نشد اما کارشناسان و 
منتقدان سینما همواره تاکید و اعتقاد 
داشتند چاره کار گرم شدن سینماها 
اکران و نمایــش فیلم های خوب و 

کنجکاو برانگیز است.
حالا بعد از نزدیک به ۲ سال که کرونا گریبان گیشه سینما را گرفته و تنها چند فیلم مثل دینامیت 
توانستند چند هفته ای رونق نصف و نیمه ای به گیشه ببخشند؛ به نظر می رسد با نمایش دو فیلم 
شیشلیک و قهرمان با توجه به سابقه کارگردانان این فیلم ها بعد از مدت ها خبر خوب در راه گیشه 
سینما است.البته طبق آخرین خبرها فیلم سینمایی شیشلیک به کارگردانی محمدحسین مهدویان 
پروانه نمایش دریافت کرده اســت و حالا گمانه زنی ها درباره این است که پیش از آغاز چهلمین 

جشنواره فیلم فجر این فیلم اکران خواهد شد.
این فیلم به نوشته امیر مهدی ژوله، اولین کمدی مهدویان با نگاهی انتقادی به مسائل اجتماعی 
است که رضا عطاران، پژمان جمشیدی، جمشید هاشم پور، ژاله صامتی، وحید رهبانی، مه لقا باقری 
و عباس جمشیدی در آن بازی کرده اند. شیشلیک به تهیه کنندگی محمدرضا منصوری سال گذشته 

، در ۳۰ جلسه و در پیک دوم کرونا در کشور ساخته شد.
اما اصغر فرهادی هم برای اکران فیلم جدید خود در ایران به شورای پروانه نمایش سازمان سینمایی 
درخواست داده اســت. قهرمان فرهادی تا کنون در  جشنواره های لندن، تورنتو، سارایوو، ملبورن، 

افق های نو لهستان و دوویل فرانسه دعوت شده است.
به نظر می رسد دست اندرکاران فیلم قهرمان در نظر دارند پیش از شروع اکران جهانی فیلم، نمایش 
عمومی آن را در داخل کشور آغاز کنند و اصغر فرهادی هم چند روز قبل درخواست پروانه نمایش 

این فیلم را برای اکران به سازمان سینمایی ارائه کرده است.
در این فیلم امیر جدیدی، محســن تنابنده، فرشته صدرعرفایی و سارینا فرهادی در کنار جمعی از 

بازیگران بومی شهر شیراز بازی کرده اند.
قهرمان در نخستین نمایش جهانی خود در بخش رقابتی اصلی جشنواره فیلم »کن« جایزه بزرگ 

هیات داوران را از این رویداد سینمایی دریافت کرد.

وزیر بهداشت:

رتبه دوم واکسیناسیون کرونا را در جهان کسب کردیم

بررسی وضعیت فروش و میزان مخاطبان سینما قبل و بعد از کووید-19

ویروس ویرانگر نفس گیشه را گرفت:درآمد 18ماهه کمتر از فروش مطرب

کاریکاتور

ممنوع الخروجی در افغانستان!
در خبرها آمده که طالبان در افغانستان همه مردم را تا اطلاع بعدی، ممنوع الخروج کرده است....

موضوعی که سوژه کارتونی از مهدی عزیزی در خبرآنلاین شد.


